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ΕΠΙΚΑΙΡΗ ΙΣΤΟΡΙΑ

Το δράμα 
ενός
σαμποτέρ

Πενήντα τέσσερα χρόνια μετά 
τα ηρωικά του κατορθώματα, 
(σαμποτάζ στο λιμάνι του 
Πειραιά, στο αεροδρόμιο 
Τατοΐου και Βουτιά στον ισθμό 
της Κορίνθου, για να ξεφύγει 
από τους Γερμανούς) ο Νίκος 
ΑμΒράζης ζει τις ώρες που ζει 
έξω από τα μηχανήματα της 
αιμοκάθαρσης, ξεχασμένος, με 
μια μικρή σύνταξη και δύο 
διπλώματα τιμής CEA. 16,17

ΔΕΙΓΜΑ ΑΠΟ ΗΠΑ

Ετσι κάνουν 
έλεγχο στα 
αεροπλάνα...

Τρεις ώρες και -192 λεπτά - 
κράτησε ο έλεγχος σε πτήση 
της «Ολυμπιακής» για Ν. 
Υόρκη χθες. Η εξήγηση: ο 
έλεγχος γινόταν υπό το 
Βλέμμα Αμερικανών ειδικών 
που θα Βαθμολογούσαν. Και 
απέδωσε, αφού και μαχαίρια 
βρέθηκαν ακόμη. Ετσι, όχι... 
τσόκατσάκα CEA. 18

ΠΡΩΤΗ κίνηοη Ανδρεα υοιερα απο 52 μερες

ΒΕΛΟΝΑ ΔΟ
Και διάγνωση 
παραίτησης 

από Κρεμαστινό 
στη Βουλή

Α ιφνιδιαστική πολιτική 
κίνηση του Ανδρεα χθες, 
η πρώτη ύστερα από 52 

ημέρες στο «Ωνάσειο». Ζήτη
σε να δει τον Πρόεδρο της Δη
μοκρατίας. Η κίνηση αυτή, σε 
συνδυασμό με την ομιλία του 
Κρεμαστινού χθες στη Βουλή, 
οδηγεί στην εκτίμηση ότι ο 
Πρωθυπουργός έχει αποφα
σίσει να υποβάλει την παραίτησή 
του, για να δοθεί οριστική λύση 
στο πολιτικό πρόβλημα της 
χώρας. ΕΕΛ. 3,4,5,β,7

Στεφανόπουλος-ΛιΒάνης-Πεπονής, χθες, στην προεδρική δεξίωση για το διπλωματικό σώμα. Στην Προεδρία δεν είχε φτάσει η 
πρόθεση του Ανδρέα να δει τον κ. Στεφανόπουλο. Στα πηγαδάκια της δεξίωσης όμως η πληροφορία ήταν το θέμα.

Ακης - Αρβένης: Λύση τώρα
ΠΡΟΤΑΣΗ ΜΟΜΦΗΣ

Ψήφισαν 
ενότητα 
στο ΠΑΣΟΚ
Ρεπορτάζ ΖΕΛ. 4-6

ΣΥΜΦΩΝΕΙ 
ΚΑΙ Ο ΓΙΩΡΓΟΣ 
ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ
Μέσα και έξω 
από τη Βουλή και 
οι τρεις βρέθηκαν 
στην ίδια γραμμή: 
Λύση τώρα στο 
οξύ πολιτικό 
πρόβλημα

—  ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΤΟΥ ΖΑΚ ΑΤΑΛΙ —

Η Ελλάδα που δεν 
πλήγωνε 
τον
Μιτεράν
Συνέντευξη στην Ηρα Φε- 
λουκστζή από το σύμβουλό 
του, Ζακ Αταλί εελ. 22,23
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I
Προστασία συνόρων 
απάτην Ευρώπη

Η αναγνώριση των εξωτερικών συνόρων της και η υποχρέωση προ
στασίας αυτών από την Ε. Ενωση είναι οι δύο βασικές προϋποθέσεις 
που θέτει η Ελλάδα στη Διακυβερνητική Διάσκεψη, προκειμένου να δε
χθεί κατάργηση του «βέτο» σε ορισμένα θέματα της Κοινής Εξωτερικής 
Πολιτικής. Σε αντίβαρο, η Ελλάδα θα επιμείνει στον αυξημένο ρόλο του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στη λήψη των αποφάσεων. Τις θέσεις αυτές 
ανέπτυξε ο αναπληρωτής υπουργός Εξωτερικών Γ. Ρωμαίος σε συνέ
ντευξή του στην ΕΤ 2. Ο κ. Ρωμαίος κατέστησε σαφές ότι η Ελλάδα ανα
τίθεται στη θεσμοθέτηση των «κύκλων» και τόνισε ότι τη θέση αυτή συμ
μερίζονται και άλλες χώρες-μέλη, που θα παίζει ιδιαίτερο ρόλο, αφού οι 
αποφάσεις για τις θεσμικές αλλαγές πρέπει να ληφθούν με ομοφωνία.
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Πάντως, 
ο αγώνας 
συνεχίζεται

I σκακιέρα έχει 
στηθεί, το

παιχνίδι βρίσκεται σε 
πλήρη εξέλιξη και 
γύρω της όλοι εμείς, 
θεατές του 
αναμφισβήτητα 
δύσκολου και 
αμφίρροπου αγώνα. 
Από τη μια μεριά 
βρίσκεται η ομάδα του 
«Ωνασείου», με παίκτες 
τον ίδιο τον 
Πρωθυπουργό, τη 
φιλόδοξη σύζυγο, τους 

προεδρικούς και εν γένει τους 
παρακοιμώμενους της αυλής.
Η ομάδα έως τώρα έχει βρεθεί 
σε δύσκολη θέση, 
στριμωγμένη θα λέγαμε, 
εντούτοις αντιστέκεται. Από 
την άλλη μεριά βρίσκεται η 
ομάδα με το χαρακτηριστικό 
όνομα «Οι αντικαταστάτες». 
Μέλη της ομάδας, όλοι εκείνοι 
που επιθυμούν και προωθούν 
με διάφορους τρόπους τη 
λύση αντικατάστασης.
Ο καθένας βέβαια από τη 
δεύτερη ομάδα έχει τις δικές 
του βλέψεις, εντούτοις στην 
προκειμένη περίπτωση 
κάθονται από την ίδια πλευρά 
της σκακιέρας, αφού έχουν 
τον ίδιο στόχο.
Εως σήμερα, οι 
«αντικαταστάτες» έχουν 
καταφέρει κάποιες 
στρατηγικές νίκες, αλλά το 
οριστικό «ρουά ματ» δεν έχει 
επιτευχθεί ακόμη.

θες, γίναμε πάλι 
μάρτυρες μερικών 

ακόμη τακτικών κινήσεων και 
των δύο πλευρών. Η ομάδα 
των «αντικαταστατών» 
επιχείρησε πολλά χτυπήματα. 
Είτε με βουλευτές που με 
δηλώσεις τους διατήρησαν το 
ήδη διαμορφωμένο κλίμα για 
άμεση αντικατάσταση είτε με 
τον πρωθυπουργεύοντα Α. 
Τσοχατζόπουλο, ο οποίος 
μίλησε για οριστική λύση στις 
20-21 του μήνα. Η ομάδα της 
Εκάλης δεν απάντησε ευθέως 
αλλά με μια έμμεση κίνηση. 
Αφησε να διαρρεύσει από το 
στρατηγείο της στο «Ωνάσειο», 
μέσω της πρωθυπουργικής 
συζύγου, πως ο Πρωθυπου
ργός θα ζητήσει, ή ζήτησε 
ήδη, συνάντηση με τον 
Πρόεδρο της Δημοκρατίας. 
Και ενώ αυτές ήταν οι 
κινήσεις των δύο ομάδων, ο 
υπουργός Υγείας με μια 
αγόρευση-διάγνωση στη 
Βουλή άφησε να εννοηθεί πως 
ίσως υπάρξει και παραίτηση 
από τον Πρωθυπουργό.
Ο αγώνας συνεχίζεται...

ΓΙΑΝΝΗΣ ΠΑΝΤΕΛΑΚΗΣ

Ο ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ το ανήγγειλε χθες κατά την ομιλία του στη Βουλή 
και διέγνωσε ότι σε λίγες ημέρες ο Πρωθυπουργός θα μπορέσει να συζητήσει

και να αποφασίσει με τους συνεργάτες του

Αύοη από ιον Ανόρέα
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΡΕΛΙΑ

Την επίλυση του 
πολιτικού 
προβλήματος 

προδιέγραψε χθες το 
βράδυ από το βήμα της 
Βουλής ο υπουργός Υγείας 
και προσωπικός γιατρός 
του Πρωθυπουργού 
Δημήτρης Κρεμαστινός, 
αφήνοντας σαφώς να 
εννοηθεί ότι ο Ανδρέας 
Παπανδρέου θα πάρει τη 
«σωστή απόφαση», δηλαδή 
θα παραιτηθεί.

Παράλληλα, τόσο ο Πρωθυ
πουργεύουν Α. Τσοχατξόπουλος 
όσο και ο Γερ. Αρσένης έδει
ξαν να συμφωνούν, σε γενικές 
γραμμές, ότι εντός του Ιανουά
ριου θα εκλεγεί ο νέος πρωθυ
πουργός, δηλαδή θα εφαρμο
στεί η απόφαση του Εκτελεστι
κού Γραφείου του ΠΑΣΟΚ, πα
ρά τις -λίγες και μάλλον ήπιες 
μέχρι στιγμής- αντιδράσεις ορι
σμένων «προεδρικών».

Το σκηνικό αυτό, που δια
μορφώθηκε χτες κυρίως μέσα 
στη Βουλή έρχεται να ενισχυσει 
μια πληροφορία που διέρρευσε 
από το «Ωνάσειο» μέσω αν
θρώπων του στενού πρωθυ- 
πουργικού περιβάλλοντος και 
επιβεβαιώθηκε τα μεσάνυχτα 
επισήμως.

Ο Α. Παπανδρέου ζήτησε να 
συναντηθεί με τον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας και η πρώτη ερ
μηνεία της- σε συνδυασμό με

την ομιλία Κρεμαστινου στη 
Βουλή- οδηγεί στο συμπέρασμα 
ότι ο Α. Παπανδρέου έχει ενδε
χομένως αποφασίσει να παραι
τηθεί πριν από τις 20 Ιανουάρι
ου, οπότε θα συνεδριάσουν η 
Κεντρική Επιτροπή και η Κοι
νοβουλευτική Ομάδα του 
ΠΑΣΟΚ, με αντικείμενο την 
εκλογή νέου Πρωθυπουργού.

Την ερμηνεία αυτή έρχεται 
να ενισχύσει άλλη μια πληρο
φορία από το «Ωνάσειο», σύμ
φωνα με την οποία ο κ. Κρεμα- 
στινός έχει ενημερώσει ήδη τον 
Ανδρέα Παπανδρέου για την 
κατάσταση της υγείας του, η 
οποία δεν του επιτρέπει να 
ασκήσει τα πρωθυπουργικά κα
θήκοντα τουλάχιστον τους επό
μενους δυο μήνες.

Προς ομαηή Αύοη
Αν οι πληροφορίες αυτές εί

ναι ακριβείς και οι ερμηνείες 
ορθές- όπως εκ πρώτης όψεως 
φαίνεται- τότε διακρίνεται από 
τώρα μια ομαλή λύση στο πολι
τικό πρόβλημα που έχει δημι
ουργήσει η παρατεταμένη 
απουσία του Α. Παπανδρέου 
από τη ενεργό δράση.

Και διασκεδάζονται έτσι, κα
τά τα φαινόμενα, οι ανησυχίες 
και οι φόβοι των στελεχών του 
ΠΑΣΟΚ ότι τυχόν άρνησή του 
να παραιτηθεί μπορεί να περι
πλέξει την κατάσταση.

Η αίσθηση ότι το πρόβλημα 
βαίνει προς ομαλή λύση δημι- 
ουργήθηκε στη Βουλή μόλις ο 
υπουργός Υγείας κατέβηκε από

Προς αναβολή η επίσκεψη 
Προέδρου oto Στρασβούργο

Προς αναβολή της επίσκεψής του, που έχει προγραμματισθεί 
για τις 22 Ιανουάριου στο Στρασβούργο, οδηγείται ο Πρό

εδρος της Δημοκρατίας Κ. Στεφανόπουλος, σύμφωνα με εκτι
μήσεις από καλά πληροφορημένους παράγοντες.

Κι αυτό επειδή «συμβαίνουν αυτά που συμβαίνουν» με τις 
εξελίξεις εξαιτίας της κατάστασης της υγείας του Πρωθυπουρ
γού, έλεγαν. Και εννοούσαν ότι στις 20 και 21 Ιανουάριου είναι 
η προγραμματισμένη σύνοδο της Κεντρικής Επιτροπής του 
ΠΑΣΟΚ μαζί και με τους βουλευτές που δεν είναι μέλη της. Και 
αναμένεται, σύμφωνα με την απόφαση του Ε.Γ., να δρομολογη
θεί η «οριστική λύση» στο οξύ πολιτικό πρόβλημα.

Αλλες πληροφορίες αναφέρουν ότι η Προεδρία της Δημο
κρατίας απευθύνθηκε στο υπουργείο Εξωτερικών γνωστοποιώ
ντας τις σκέψεις της αναβολής της επίσκεψης στο Στρασβούργο. 
Και το υπουργείο εξέφρασε τη γνώμη ότι δεν ενδείκνυται η 
αναβολή του ταξιδιού.

Ωστόσο σήμερα ο Πρόεδρος μεταβαίνει κανονικά στο Παρί
σι για να παραστεί στην κηδεία του Φρανσουά Μιτεράν.

το βήμα. Η ομιλία του ήταν σα
φής στα επίμαχα σημεία της:
•  Ξεκαθάρισε ότι για τουλάχι
στον δυο μήνες ο Α. Παπανδρέ
ου δεν μπορεί να υπολογίζεται 
στην ενεργό δράση. «Και αυτό 
εφόσον δεν υπάρξουν νέες επι
πλοκές» πρόσθεσε με νόημα.
•  Αναγνώρισε ότι υπάρχει πο
λιτικό πρόβλημα και
•  Εξέφρασε τη βεβαιότητά του 
ότι ο Ανδρέας Παπανδρέου, 
«με το κόμμα του και τους συ
νεργάτες του θα πάρει τις σω
στές αποφάσεις». Και εξήγησε 
ότι οι αποφάσεις αυτές θα λη
φθούν με γνώμονα «την κατά
σταση της υγείας του» και για 
να υπηρετήσει «κατά κύριο λό
γο τα συμφέροντα της χώρας 
και της δημοκρατικής παράτα- 
ξης».

Θεωρείται βέβαιο ότι ο κ. 
Κρεμαστινός δεν εξέφρασε μό
νο προσωπικές απόψεις. Ούτε 
θα τολμούσε να μιλήσει με βε
βαιότητα για τις προθέσεις του 
Α. Παπανδρέου, χωρίς να έχει 
μιλήσει προηγουμένως μαζί 
του.

ΑΑΗες ενδείξεις
Το συμπέρασμα ότι τα δυο 

χθεσινά γεγονότα (η ομιλία 
Κρεμαστινού και η είδηση ότι ο 
Α. Παπανδρέου ζήτησε να δει 
τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας) 
προαναγγέλλουν ουσιαστικά 
την παραίτηση του Πρωθυ
πουργού ενισχύεται από τις 
εξής παρατηρήσεις:

Ι Ο Α. Παπανδρέου ενημε- 
■ρώθηκε από τον κ. Κρεμα- 
στινό για την κατάσταση της 

υγείας του. Ο κ. Κρεμαστινός 
είπε στη Βουλή ότι ο Πρωθυ
πουργός θα πάρει τη σωστή 
απόφαση λαμβάνοντας υπόψη 
αυτήν την κατάσταση.

2 0  Α. Παπανδρέου δεν 
■έχει ενημερωθεί μεν εκτε- 

νώς για την πολιτική κατάσταση 
από κανένα πολιτικό στέλεχος 
του ΠΑΣΟΚ. Ομως κάποιες νύ
ξεις τού έχει κάνει ο γιος του 
Γιώργος Παπανδρέου, ενώ εί
ναι άγνωστο αν του έχουν πει 
περισσότερα τόσο ο κ. Κρεμα- 
στινός όσο και η σύζυγός του.

Μια δεύτερη ερμηνεία ότι ο 
Α. Παπανδρέου ζήτησε να δει 
τον Κ. Στεφανόπουλο, προκει
μένου να του ανακοινώσει τον 
ορισμό αντιπροέδρων δεν θεω
ρείται αξιόπιστη.

Χθες το μεσημέρι, πάντως,

στενότατος συνεργάτης του Α. 
Παπανδρέου εξέφραζε την 
άποψη ότι ο Α. Παπανδρέου 
πολύ δύσκολα θα υπέβαλε πα
ραίτηση.

Σε μια μόνο περίπτωση -πρό-

σθεσε- θα μπορούσε αυτό να γί
νει. Αν πειθόταν ότι είναι υπέρ 
της υστεροφημίας του και δεν 
γινόταν υπό την αίσθηση των 
πιέσεων και των εκβιαστικών 
διλημμάτων.
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Μ Ε  168 Ψ ΗΦ Ο ΥΣ απορρίφθηκε η πρόταση μομφής της Ν.Δ. και με την έμμεση

Δκίγνυβιι παραίαιοικ
Των
ΠΑΝΤΕΛΗ ΖΑΓΟΡΙΑΝΙΤΗ- 
ΜΙΚΗΣ ΜΑΤΣΗ

Ως το τέλος του 
Ιανουάριου η χώρα 
θα έχει νέο

πρωθυπουργό. 0  Ανδρέας 
Παπανδρέου θα 
παραιτηθεί. Η έμμεση 
προαναγγελία έγινε χθες 
στη Βουλή από τον 
υπουργό Υγείας και 
προσωπικό γιατρό του Α. 
Παπανδρέου, τον Δ. 
Κρεμαστινό, κατά την τρίτη 
και τελευταία ημέρα 
συζήτησης της προτάσεως 
δυσπιστίας της Ν.Δ. κατά 
της κυβέρνησης.

Και ήρθε εις επίρρωσιν των 
προχθεσινών δηλώσεων από 
του βήματος του γιου του 
Πρωθυπουργού, Γ.Α. Παπαν
δρέου. Αλλά και ενισχύθηκε 
από τη ρητή διαβεβαίωση του 
Γερ. Αρσένη ότι οι διαδικα
σίες αντικατάστασης του Πρω
θυπουργού θα ολοκληρωθούν 
όπως ακριβώς έχουν ορισθεί 
από το Εκτελεστικό Γραφείο 
του ΠΑΣΟΚ, δηλαδή έως το 
τέλος Ιανουάριου. Ωστόσο ο 
αναπληρών τον Πρωθυπουργό 
Α. Τσοχατζόπουλος, ενώ δια
βεβαίωσε ότι επίκειται η αντι
κατάσταση, ήταν λιγότερο σα
φής ως προς τις ημερομηνίες.

Αλλωστε και όταν ρωτήθηκε 
από τον επίτιμο πρόεδρο της 
Ν.Δ. Κ. Μητσοτάκη προκειμέ- 
νου να σχολιάσει τις δηλώσεις 
του υπουργού Εξωτερικών Κ. 
Παπούλια που επανέλαβε τη 
γνωστή του θέση για πρωταρ
χικό ρόλο του Α. Παπανδρέου 
στις εξελίξεις, ο κ. Τσοχατζό
πουλος απάντησε: «Μου ζητή
σατε να προβλέψω. Αδυνατώ. 
Μόνο την κατεύθυνση μπορώ 
να πω. Μπορώ όμως να σας 
διαβεβαιώσω ότι όταν περά
σουν οι μέρες και συγκληθεί η 
Κ.Ε., η πλειοψηφία θα είναι 
και πάλι η κυβέρνηση του 
ΠΑΣΟΚ».

1 6 8 - 1 1 8
Κατά τα λοιπά, όπως αναμε- 

νόταν, η πρόταση δυσπιστίας 
απορρίφθηκε, αφού υπερψη
φίστηκε μόνο από 118 βουλευ
τές (107 βουλευτές της Ν.Δ. 
επί συνόλου 109, αφού απού
σιαζαν οι κ. Κ. Σαψάλης και 
Θ. Σερέτης και οι 11 βουλευ
τές της Πολιτικής Ανοιξης), 
168 ψήφισαν κατά (όλοι οι

βουλευτές του ΠΑΣΟΚ πλην 
φυσικά του Α. Παπανδρέου 
και του αιτιολογημένα από- 
ντος Α. Ντούτσου), ενώ υπήρ
ξαν και 10 λευκές ψήφοι (οι 
εννέα βουλευτές του ΚΚΕ και 
ο ανεξάρτητος Μιχ. Π απα
κωνσταντίνου).

«Αρχηγοί»
Λίγη ώρα νωρίτερα ο 

υπουργός Εθνικής Αμυνας 
Γερ. Αρσένης πραγματοποιού
σε, όπως άλλωστε και ο Ακης 
Τσοχατζόπουλος αμέσως με
τά, αρχηγική εμφάνιση, επιτι
θέμενος τόσο στους λεγάμε
νους προεδρικούς όσο και 
στον Κ. Σημίτη.

Εβερτ και Σαμαράς ζήτη
σαν, εκκινώντας από διαφορε
τικές ο καθένας θέσεις, τη διε
νέργεια εκλογών προκειμένου 
να βγει η χώρα από το πολιτι
κό αδιέξοδο, ενώ η Αλέκα Πα- 
παρήγα ζήτησε την άμεση 
αντικατάσταση του Α. Παπαν
δρέου για να μη διαχέονται οι 
ευθύνες.

Από την πλευρά του ο επίτι
μος πρόεδρος της Ν.Δ. Κ. Μη- 
τσοτάκης ζήτησε να ολοκλη
ρωθεί η διαδικασία έως το τέ
λος του μηνός και πρότεινε να 
αποδεχθούν οι 300 την πρότα
ση της «Ε» για  νομοθέτημα 
που θα δίδει λύση στο πρόβλη
μα.

Επεισό6ια
Στη διάρκεια της συζήτησης 

σημειώθηκαν δύο επεισόδια, 
που πάντως δεν πήραν ιδιαίτε
ρη έκταση. Το πρώτο όταν ο 
βουλευτής της Ν.Δ. Β. Παπα- 
γεωργόπουλος επικαλέστηκε 
το στίχο του Βάρναλη περί «ά
βουλων, δειλών και μοιραίων» 
και ο Β. Κεδίκογλου αντέδρα
σε έντονα. Αντί όμως να επιτε
θεί στο βουλευτή της Ν.Δ., 
επετέθη στον υπουργό Υγείας 
Δ. Κρεμαστινό. Ούτε λίγο ούτε 
πολύ του καταλόγισε νοοτρο
πία ανάλογη των δικτατόρων 
Μεταξά και Παπαδόπουλου. 
Και βρήκε την ευκαιρία να αι
τιολογήσει την επίθεση που 
εξαπέλυσε εναντίον του όλες 
τις τελευταίες ημέρες λέγο-, 
ντας ότι με τη συμπεριφορά 
του οδήγησε τον υπουργό 
Υγείας σε παραίτηση, αλλά η 
θεσμική αδυναμία του ανα
πληρωτή πρωθυπουργού να 
τον αντικαταστήσει οδήγησε 
τα στελέχη του ΠΑΣΟΚ να τον 
καλύψουν.

... m e d ia te l »ά »
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Το δεύτερο επεισόδιο προ- 
κλήθηκε επ’ αφορμή αποσπά
σματος της ομιλίας του Μ. 
Εβερτ, στο οποίο ανέφερε ότι 
οι βουλευτές του ΠΑΣΟΚ 
ανάλωσαν την περισσότερη 
ώρα των ομιλιών τους επιτιθέ
μενοι στον ίδιο, χωρίς να ανα- 
φέρονται στο ουσιαστικό πρό
βλημα. Και συμπλήρωσε ότι οι 
πολιτικοί άνδρες λένε την αλή
θεια ευθέως από του βήματος 
της Βουλής.

Η παρατήρηση αυτή οδήγη
σε στην έκρηξη τον πρώην 
υπουργό Γ. Σκουλαρίκη, που 
ζήτησε το λόγο και επιτέθηκε 
στον κ. Εβερτ λέγοντας ότι 
στις δύσκολες στιγμές της πα 
τρίδας εγώ πήγα φυλακή και 
εξορία, ενώ θα ήθελα να ξέρω 
πού ήταν αυτός.

Ο κ. Εβερτ ανταπάντησε ότι 
ο πολιτικός άνδρας δεν είναι 
αυτός που στο «Ωνάσειο» δη
λώνει τη λύπη του για  τον 
ασθενούντα πρωθυπουργό και 
στον έβδομο όροφο συνωμο
τεί.

«0 Ανδρέας 
Παπανδρέου θα 
πράξει, όπως 
πάντα, το 
καθήκον του» 
είπε ο 
υπουργός 
Υγείας και 
προσωπικός 
του γιατρός 
Δημ.
Κρεμαστινός, 
κάτι που 
ερμηνεύθηκε 
ως
προαναγγελία 
παραίτησης του 
Πρωθυπουργού

Απέφυγε καταληκτική ημερομηνία ο Τσοχατζόπουλος

Στην απόφαση του Εκτελεστικού Γρα
φείου του ΠΑΣΟΚ για τη σύγκληση 
της Κεντρικής Επιτροπής του 

ΠΑΣΟΚ στις 20 και 21 Ιανουάριου στά
θηκε ο αναπληρών τον Πρωθυπουργό 
Ακης Τσοχατζόπουλος χωρίς όμως να 
δώσει - παρά το ότι προκλήθηκε από τον 
κ. Μητσοτάκη - συγκεκριμένη καταληκτι
κή ημερομηνία για την εκλογή του νέου 
πρωθυπουργού. Συμπλήρωσε δε ότι η ει
σήγηση του ΕΓ θα διαμορφωθεί σε συ
νεργασία με τον Ανδρέα Παπανδρέου.

Ο κ. Τσοχατζόπουλος παραδέχθηκε 
την ύπαρξη σοβαρού πολιτικού θέματος

Συνέπεσε ο Αρσένης 
με Σημίτη αλλά 
και του επ ιτέθηκε

Επίθεση με πολλούς αποδέκτες έκανε χθες ο υπουργός 
Αμυνας Γ. Αρσένης, συμπίπτοντας με τον Κ. Σημίτη, μόνο 
σε ό,τι αφορά τις καταληκτικές ημερομηνίες για την αντι

κατάσταση του Πρωθυπουργού.
Ο κ. Αρσένης επιτέθηκε κατά των λεγομένων προεδρικών 

του ΠΑΣΟΚ, λέγοντας «θα πρέπει να μείνουμε μακριά από μια 
αντίληψη στρουθοκαμηλισμού, που δεν αντιμετωπίζουμε προ
σωπικά και υπεύθυνα το πρόβλημα. Το ζήτημα είναι πώς αντι
μετωπίζεται αυτό το θέμα, δεν είναι η στιγμή για δικανικούς λό
γους οι οποίοι το περιπλέκουν ή για υπεκφυγές πίσω από νομι
κά ή συνταγματικά τεχνάσματα».

Επιτέθηκε επίσης εμμέσως στον Κ. Σημίτη λέγοντας ότι «θα 
πρέπει να μείνουμε μακριά από μια αντίληψη που έχει εμφανι
στεί εδώ και πολύ καιρό και άκομψα και άκαιρα που βάζει δι
χαστικά, εκβιαστικά διλήμματα που αν τα αποδεχθούμε θα 
οδηγήσουν σε μια πορεία ήττας για το ΠΑΣΟΚ σε ένα μικρό 
ΠΑΣΟΚ».

Ωστόσο συνέπεσε με το βασικό εσωκομματικό του αντίπαλο 
λέγοντας ότι θα έχουμε λύση για την αντικατάσταση του Πρω
θυπουργού μέσα στις προθεσμίες που προβλέπει το Ε.Γ. του 
ίΤΑΣΟΚ.

Ο κ. Αρσένης εμφανίστηκε ως βέβαιος διάδοχος και συνεχι
στής του έργου του Ανδρέα Παπανδρέου. Μιλώντας σε πρώτο 
πληθυντικό πρόσωπο έδωσε τη δική του πολιτική θέση υποστη
ρίζοντας ότι το «πολιτικό στίγμα του ΠΑΣΟΚ, που χαρακτήρι-

ως σημείο διά του οποίου αντιπαραβάλ- 
λεται η Βουλή στο κόμμα ή το κόμμα στη 
Βουλή».

Ο κ. Τσοχατζόπουλος δέχθηκε ότι η 
αναπλήρωση είναι περιορισμένου χρό
νου, σημειώνοντας παράλληλα ότι το Σύ
νταγμα δεν προσδιορίζει χρονικά το διά
στημα του εύλογου χρόνου.

Τόνισε ότι το ρήμα «εκλείπει» σημαί
νει «παύει να βρίσκεται στη ζωή» και μι
λώντας για μια ακόμη φορά για την εκλο
γή του νέου πρωθυπουργού μίλησε για 
την ενότητα του ΠΑΣΟΚ.

Αροένης και Τσοχατζόπουλος χθες στα κυβερνητικά έδρανα

σε την πορεία του όλα αυτά τα χρόνια, θα το συνεχίσουμε και 
δεν θα αφήσουμε κανέναν να το αλλοιώσει ούτε να το αφυδα
τώσει, αλλά ούτε και να το καπηλευθεί».

«Είμαστε», είπε, «σε θέση, την πορεία αυτή να την εξασφα
λίσουμε, μια πορεία που θα ολοκληρώσει το κυβερνητικό έργο 
του ΠΑΣΟΚ αυτή την τετραετία και θα δημιουργήσει τις προϋ
ποθέσεις στο εκλογικό σώμα για την εκλογική νίκη του 
ΠΑΣΟΚ και για μια νέα τετραετία».

με συνταγματικές προεκτάσεις από την 
ασθένεια του Α. Παπανδρέου, αλλά υπο
στήριξε ότι το θέμα δεν θα το λύσουν οι 
συνταγματολόγοι, τα ιατρικά δελτία, η 
Βουλή ή άλλοι πολιτειακοί παράγοντες. 
Τη λύση, είπε, θα δώσει το ΠΑΣΟΚ, με 
τις πολιτικές αποφάσεις των θεσμοθετη
μένων οργάνων του.

Αναφερόμενος δε στα περί διάστασης 
Εκτελεστικού Γραφείου και Κοινοβου
λευτικής Ομάδας του ΠΑΣΟΚ υπογράμ
μισε ότι «η Κοινοβουλευτική Ομάδα νο
είται ως τμήμα του κόμματος και ταυτό
χρονα ως τμήμα της Βουλής. Δεν νοείται
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προαναγγελία του υπουργού Υγείας οι εξελίξεις οριστικοποιούνται

«Θα πάρει, όπως πάντα, 
τις σωστές αποφάσεις»

Κκμαοανό
Τ ην παραίτηση του 

πρωθυπουργού Α. 
Παπανδρέου εντός 

των επόμενων ημερών 
προανήγγειλε χθες από 
του βήματος της Βουλής ο 
υπουργός Υγείας και 
προσωπικός του γιατρός Δ. 
Κρεμαστινός.

Στην κατακλείδα της ομιλίας 
του εξέφρασε την πεποίθηση ότι 
«τις προσεχείς ημέρες ο Α. Πα
πανδρέου, όπως πάντα, θα πρά- 
ξει το καθήκον του. Με το κόμ
μα του και τους συνεργάτες του 
θα πάρει, όπως πάντα, τις σω
στές αποφάσεις, λαμβάνοντας 
υπ’ όψιν την κατάσταση της 
υγείας του και υπηρετώντας κα
τά κύριο λόγο το συμφέρον της 
χώρας και της δημοκρατικής πα
ράταξης».

Αμέσως προηγουμένως ο 
καρδιολόγος υπουργός Υγείας 
είχε παραδεχτεί ότι «όλα τα ια
τρικά δεδομένα μιλούν για βρα-

δεία πορεία ανάρρωσης, ύστερα 
από 52 μέρες στην εντατική μο
νάδα, χωρίς σαφές χρονοδιά
γραμμα εξελίξεως και πάντα εφ’ 
όσον δεν υπάρξουν νέες επιπλο
κές. To minimum του χρονοδια
γράμματος είναι, είπε, δύο μή
νες και αυτό χωρίς βεβαιότητα». 
Και σημείωσε ότι την απάντηση 
αυτή έδωσε και στην αντιπρο
σωπεία του Εκτελεστικού Γρα
φείου, όταν τον είχε επισκεφθεί.

Ο ΕούρΑας
Ωστόσο ο βουλευτής της Ν.Δ. 

Γ. Σούρλας έδωσε άλλη ερμη
νεία στα λεγάμενα του κ. Κρε- 
μαστινού, διερωτώμενος πως ο

Α. Παπανδρέου θα μπορέσει 
στην Εντατική «όπου είναι φυσι
κό να υπάρχουν σωματικές και 
διανοητικές εκπτώσεις, θα μπο
ρέσει να παραιτηθεί κι αν αυτό 
δεν αποτελεί βιασμό της προσω
πικότητάς του». Και εκτίμησε 
ότι ο υπουργός Υγείας συγκρού- 
στηκε μετωπικά με τον υποψή
φιο διάδοχο του Α. Παπανδρέ
ου Κ. Σημίτη, στον οποίο, όπως 
είπε, απάντησε διά της ομιλίας 
του, αλλά τελικά ο κυρίαρχος 
και κρατών το κλειδί στο χέρι 
του είναι ο κ. Κρεμαστινός.

Ο Δ. Κρεμαστινός, με την 
ιδιότητα του υπουργού και πολι
τικού, παραδέχθηκε ότι υπάρχει 
«πολιτικό πρόβλημα και ανάγκη

πολιτικού προσδιορισμού του 
χρόνου αναπληρώσεως του 
Πρωθυπουργού, χρόνου που 
υπαγορεύεται αποκλειστικά 
από τα συμφέροντα της χώρας».

Οσο για τους γιατρούς, υπο
στήριξε ότι τα είπαν όλα, επικα
λούμενος την απάντηση του ια
τρικού συμβουλίου όταν ρωτή
θηκε για τον εύλογο χρόνο ανα- 
πλήρωσής του. Την επιφυλακτι- 
κότητα του ιατρικού συμβουλίου 
αιτιολόγησε λέγοντας ότι «ερω- 
τώνται να αποκλείσουν όχι τον 
κανόνα, αλλά την εξαίρεση».

Ο κ. Κρεμαστινός υποστήριξε 
επίσης ότι όλοι οι Ελληνες γνώ
ριζαν από το 1988 ακόμη το πρό
βλημα της υγείας του Α. Παπαν

δρέου στο οποίο εξάλλου είχε 
στηριχτεί η προεκλογική καμπά- 
νια της Ν.Δ. Και πως «το πρό
βλημα βρίσκεται στην προσωπι
κότητα του Α. Παπανδρέου, 
μπροστά στην οποία όλοι προ
βληματίζονται».

«Σεβασμός»
Ο υπουργός Υγείας ζήτησε 

«περισσότερο σεβασμό και 
υπευθυνότητα προς τον ηγέτη 
και πολιτικό που πίστεψε όσο 
κανένας άλλος στη δημοκρατία 
και την απόλυτη ελευθερία έκ
φρασης». «Οι μεγάλοι λαοί, εί
πε, σέβονται τους ηγέτες τους 
γιατί είναι προέκταση της ίδιας 
της χώρας. Σέβονται ακόμα και 
τις αδυναμίες τους και ιδιαίτερα 
την ασθένεια και τον ασθενή, 
που είναι η κοινή μοίρα κάθε 
ανθρώπου».

Σ’ αυτό το σημείο υπενθύμισε 
την παρουσία του πάσχοντος 
από καρκίνο Φ. Μιτεράν στη 
σύνοδο κορυφής στην Κέρκυρα, 
που συνοδευόταν από ομάδα ια
τρών και ασθενοφόρων, ενώ εί
χε ζητηθεί και ελικόπτερο να 
βρίσκεται σε ετοιμότητα.

Για να πει: «Ενας από τους 
μεγαλύτερους πολιτικούς της 
χώρας, ένας εκ των δύο μεγαλύ
τερων ηγετών της δημοκρατικής 
παράταξης αυτού του αιώνα δί
νει σήμερα τη μεγαλύτερη μάχη 
του, χωρίς τον αρμόζοντα γι’ αυ
τόν σεβασμό».

Σ τα Π ίσω Ε δρανα

■Εοπευσε
Δεν ήθελε να χάσει την ομιλία του Δ. 
Κρεμαστινού ο Αντ. Λιβάνης. Και, μόλις 
ενημερώθηκε πως ο υπουργός Υγείας 
επρόκειτο να ανέβει στο βήμα, έφυγε 
βιαστικά από το γραφείο του 
κατευθυνόμενος προς την αίθουσα 
συνεδριάσεων. Δεν έκρυψε, μάλιστα, ότι 
επιθυμούσε σφόδρα να τον ακούσει. Το 
δήλωσε ξεκάθαρα στους δημοσιογράφους 
που συνάντησε στο καφενείο της Βουλής. 
Οπως ήταν φυσικό, όλοι μαζί έτρεξαν να 
ακούσουν. Τι ήταν αυτό, άραγε, που έκανε 
τον Αντ. Λιβάνη να μην θέλει να χάσει την 
ομιλία του Δ. Κρεμαστινού;

■Ποϋύ φιϋικά...
Στο καφενείο της Βουλής, τα έλεγαν πολύ 
φιλικά, για αρκετή ώρα ο Κ. Μητσοτάκης με 
τον Β. Γιαννόπουλο, παρουσία της Ντόρας 
Μπακογιάννη, του πρώην προέδρου της 
Βουλής Αθ. Τσαλδάρη και ορισμένων ακόμα 
βουλευτών της Ν.Δ. Θέμα συζήτησης, ποιο 
άλλο; Η υγεία του Πρωθυπουργού και οι 
εξελίξεις στο ΠΑΣΟΚ; Απ’ ό,τι μάθαμε, 
κοινή ήταν η διαπίστωση της παρέας ότι του 
άξιζε καλύτερο τέλος του Ανδρέα 
Παπανδρέου. Ο Κ. Μητσοτάκης, το άτρησε, 
άλλωστε, σαφώς να εννοηθεί και στην 
παρέμβασή του στην αίθουσα συνεδριάσεων, 
όταν είπε ότι «επί σαράντα χρόνια υπήρξαν 
με τον Ανδρέα Παπανδρέου αντίπαλοι, αλλά 
κανείς δεν μπορεί να αρνηθεί ότι έπαιξε επί 
σαράντα ολόκληρα χρόνια ρόλο σημαντικό

και πολλές ιρορές αποφασιστικό στην 
πολιτική ζωή του τόπου».

■Φόβοι για  Πρόεδρο
Η πληροφορία ότι ο Α. Παπανδρέου ζήτησε 
να δει τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας Κ. 
Στεφανόπουλο απστέλεσε το κυρίαρχο θέμα 
στα «πηγαδάκια» μεταξύ των βουλευτών 
χθες. Και οι ερμηνείες ήταν πολλές. Πάντως, 
κοινή ήταν η διαπίστωση ότι, αν πράγματι 
υπάρχει τέτοιο αίτημα του Πρωθυπουργού, ο 
Πρόεδρος της Δημοκρατίας θα πρέπει να 
επιδιώξει, πριν πάει να συναντήσει τον 
Πρωθυπουργό, να ζητήσει επίσημα από την 
κυβέρνηση να του μεταφέρει αυτό το αίτημα. 
Με άλλα λόγια, ο φόβος να θελήσει η 
Δήμητρα να εμπλέξει και τον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας σε κάποια παιχνίδια της, είναι 
μάλλον φανερός.

■Συγκινημένος
Συγκινη μένος αλλά και εντυπωσιασμένος 
επέστρεψε από το Παρίσι ο βουλευτής του 
ΠΑΣΟΚ Χρ. Ροκόφυλλος, καθώς, εντελώς 
αναπάντεχα, είχε την ευκαιρία να δει τον 
νεκρό Φρανσουά Μιτεράν. Βρισκόταν στο 
Παρίσι ο πρώην υπουργός και πρώην 
πρεσβευτής στη γαλλική πρωτεύουσα και 
δεν έχασε την ευκαιρία να αποτίσει φόρο 
τιμής στο σοσιαλιστή ηγέτη. Πήγε, λοιπόν, να 
προσκηνύσει, όπως εκατομμύρια Γάλλοι, 
αλλά, όταν δήλωσε την ιδιότητά του, τον 
οδήγησαν σε ένα δωμάτιο, όπου βρέθηκε 
μπροστά στη σορό του Γάλλου προέδρου.

Ν Τ.Ν Τ .

Τσοβόλας: Θα παραταθεί το αδιέξοδο
«Η Ν.Δ. υπέβαλε πρόταση μομφής κατά της 

κυβέρνησης για ένα και μόνο λόγο: Να αποκομί
σει ενδοκομματικά οφέλη» τόνισε χθες ο πρόε
δρος του ΔΗΚΚΙ Δημήτρης Τσοβόλας, που πα- 
ρευρέθηκε στην κοπή της βασιλόπιτας των αντα
ποκριτών Ξένου Τύπου.

Σχετικά με το θέμα της ηγεσίας του ΠΑΣΟΚ ο 
Δ. Τσοβόλας επισήμανε ότι δεν είναι ζήτημα 
προσωπικοτήτων, αλλά εντοπίζεται στην πολιτι

κή που εφαρμόζεται και πρέπει να αλλάξει, ώστε 
να μην υπάρχει μείωση του εισοδήματος των ερ
γαζομένων.

Τέλος, ο πρόεδρος του ΔΗΚΚΙ αναφέρθηκε 
στο αδιέξοδο που έχει δημιουργηθεί στην πολιτι
κή ζωή της χώρας από την παρατεταμένη διαμο
νή του Πρωθυπουργού στο Ωνάσειο Καρδιοχει
ρουργικό Κέντρο, λέγοντας ότι δεν πρόκειται το 
πρόβλημα αυτό να επιλυθεί σύντομα.

ΤΟ ΜΗΝΥΜΑ 
ΑΠΟ ΤΟΝ 
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟ
Α να θά ρ ρ η σ α ν  χ θ ε ς  οι 
β ο υ λ ευ τές  το υ  Π Α Σ Ο Κ  με  
όσ α  α κό υσ α ν  από το ν  Δ . 
Κ ρ εμ α σ τιν ό  και το ν  Γ. 
Α ρ σ έν η , αλλά μάλλον  
«μούδιασ αν» α κούγοντας  

. το ν  Α κη  Τσ οχατζόπ ουλο. Ο  
α να π ληρω τής του  
Π ρω θυπ ουργού  απέφ>υγε 
επ ιμ ελώ ς -  α ν  και 
π ρ ο κλ ή θη κε από το ν  Κ. 
Μ η τσ ο τά κη  -  να  
π ροσ διορ ίσ ει σ αφώ ς την  
κα τα λη κτική  ημερομηνία  
τη ς  ο ρ ισ τική ς  λύσ ης και 
α ν α λ ώ θ η κ ε  σ ε ν ο μ ικές  
α ν α λ ύ σ ε ις . Σ ε  α ντίθεσ η  
π ρ ο ς  το ν  Κ. Σ ημ ίτη  π ροχθές  
και το ν  Γ. Α ρσ ένη  χ θ ες , που 
α ν έ φ ε ρ α ν  ξ ε κ ά θ α ρ α  ότι 
μ έσ α  σ το ν  Ιανο υ ά ρ ιο  θα  
ε κ λ ε γ έ ί ν έ ο ς  π ρω θυπ ουρ
γ ό ς . Ε ίνα ι χα ρακτη ρ ισ τικό  
ό τι ο  Γ. Α ρ σ έν η ς , ο  οπ οίος  
έ κ α ν ε  μια  δυνα μ ική

εμφ άνισ η,

I
* * ,  επ ικα λέσ τηκε  

τη ν  κοινή  
γνώ μη, η

* ¡ 2  οπ οία, όπως 
είπ ε, απ αιτεί 
εκλογή νέου  

C *  π ρω θυπ ουρ- 
β  Υ °ύ  από την  
_  Κ ο ινοβουλευ 

τική  Ο μάδα  
το υ  Π Α ΣΟ Κ . 
Αλλά αν οι 
π αρ εμβά σ εις  
τω ν δυο

υπ οψ ή φ ιω ν π ρω θυπ ουργώ ν  
σ υ ν έβ α λ α ν  σ τη δημόσ ια  
δ έσ μ ευ σ ή  το υ ς  να  μην  
υ π ά ρ ξε ι π ισω γύρισμα, η 
π α ρ έμ β α σ η  το υ  Δ. 
Κ ρ εμ α σ τιν ο ύ , και κυρ ίω ς η 
κα τα κ λ ε ίδ α  τη ς  ομ ιλ ία ς  του , 
γ έν ν η σ ε  τη  μ εγα λύτερη  
α ισ ιο δ ο ξία . A m a ; Η 
β εβ α ιό τη τα  π ου ε ξέφ ρ α σ ε  
ότι ο  Α. Π α π α νδ ρ έο υ  «τις 
π ρ ο σ εχ ε ίς  μ έ ρ ε ς  θα  π ράξει 
όπ ω ς π άντα το  κα θή κο ν  
του» κα ι «με το  κόμμα και 
το υ ς  σ υ ν ερ γ ά τες  του  θα  
π άρει, όπ ω ς π άντα, τ ις  
σ ω σ τές  α π ο φ ά σ εις , 
λ α μ β ά ν ο ν τα ς  υπ όψη την  
κα τά σ τα σ η  τη ς  υ γ ε ία ς  του  
και υ π η ρ ετώ ντα ς  κατά  
κύ ρ ιο  λ όγο  το  σ υμφ έρ ον  
τη ς  χώ ρ α ς και τη ς  
δ η μ ο κρ α τία ς» . Η θέσ η  αυτή  
σ ε σ υνδ υ α σ μ ό  μ ε την  
ξε κ ά θ α ρ η  δήλω σή του ότι ο 
Π ρ ω θυ π ο υρ γ ό ς  χ ρ ειά ζετα ι 
το υ λ ά χ ισ το ν  δ ύο  μ ήνες  για  
α π ο θερ α π εία  -  εά ν  στο  
μ ε τα ξύ  δ εν  υπ άρξουν  
επ ιπ λοκές  -  ερ μ η ν εύ τη κε  
ω ς δ ιά θ ε σ η  το υ  Α. 
Π απ α ν δ ρ έο υ  να  π αρα ιτηθεί. 
Τ ο  α ισ ιό δ ο ξο  α υτό  μήνυμα  
έβ λεπ α ν  ν α  εν ισ χύετα ι από  
τ ις  π λ η ρ ο φ ο ρ ίες  που 
δ ιέ ρ ρ ε ε  το  π εριβάλλον του  
υ π ουργο ύ, σ ύμφ ω να με τις  
ο π ο ίες  ο  κ. Κ ρεμα σ τινός  
ε ίχ ε  εν η μ ερ ώ σ ει τον  
Π ρ ω θυ π ο υρ γό  ότι 
επ ρ ό κ ε ιτο  να  μιλήσει στη 
Β ουλή για  το  επ ίμαχο  
ζή τη μ α  τη ς  υ γ ε ία ς  του. 
Ω σ τό σ ο  υπ ήρξαν  και 
ο ρ ισ μ έν ο ι ...καχύπ οπ τοι 
π ου ε ξέλ α β α ν  τη  δήλωση  
το υ  Δ. Κ ρ εμα σ τινού  ως  
π ροσω π ική π ροσ π άθεια  να  
δ ια σ φ α λ ίσ ει τη  δ ική του  
θ έσ η  σ τις  π ρογραμμ ατικές  
ε ξ ε λ ίξ ε ις  κα ι να π άρει τ ις  
α π ο σ τά σ εις  το υ  από τη 
Δ ή μ η τρ α  Λ ιά νη  και όσ ους  
μ ιλού ν  επ  ο ν ό μ α τί τη ς . Αλλά  
δ ιά θ εσ η  να  απ οστασ ιοπ οιη- 
θ ε ί  απ ό τη  Δ . Λ ιά νη  και το υ ς  
σ υν α υτή  φ α ίνετα ι πως 
έ δ ε ιξ ε  κα ι ο  Γ. Α ρ σ έν η ς . Αν  
α π ο δ ίδ ο υ ν  σω στά την  
α λη θ ιν ή  το υ  βούληση  
β ο υ λ ευ τές  που βρίσκονται 
σ το  π ερ ιβά λλον το υ  και 
έλ εγ α ν  ότι ό τα ν  ο  υπ ουργός  
Α μ υ ν α ς  μ ιλο ύ σ ε για  
«αντίληψ η σ τρ ο υ θο κα 
μηλισ μού» ενν ο ο ύ σ ε το υ ς  
π ρ ο εδ ρ ικ ο ύ ς , ενώ  όταν  
α ν α φ ερ ό τα ν  σ ε «εκβιαστικά  
δ ιλήμ ματα  που οδ ηγούν σε  
έν α  μ ικρ ό  Π Α ΣΟ Κ », έδ ε ιχ νε  
το ν  ανταγω νισ τή  σ την  
«κούρσ α τη ς  δ ιαδοχής» Κ. 
Σ η μ ίτη . Συνολ ικά  η χθεσ ινή , 
τρ ίτη  σ υνεδρ ία σ η , έκλ ε ισ ε  
α ισ ιό δ ο ξα  για  το  Π Α Σ Ο Κ  μια  
κα ι δ εν  α κο ύ σ τη κε καμιά  
φ ω νή απ ό τη ν  π λευρά τω ν  
λ εγ ά μ εν ω ν  π ροεδρικώ ν. 

Ν ΤΟ ΡΑ  Ν Τ Α ΪΛ ΙΑ Ν Α
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30 ΤΡΙΣ, 
ΑΛΛΑ...

Κάθε οικογένεια χρωστά 
12 εκατομμύρια δραχμές, 
κάθε παιδί που γεννιέται 
είναι χρεωμένο με αρκετά 
εκατομμύρια. «Δανειζόμα
στε από τα παιδιά μας» η 
ρήση με την οποία ξεκινά 
την πολύ ενδιαφέρουσα 
έρευνα του ο συνάδελφος 
Γ. X. Παπαγεωργίου. Οικο
νομολόγοι καταθέτουν τις 

απόψεις τους, 
μαζί με πολλά 
στοιχεία, για τη 
βόμβα του δη
μόσιου χρέους 
που ξεπερνά τα 
30 τρισ. (αλή
θεια τώρα που 
και τα δισ. έγι
ναν... πετσετά- 

—  κια πώς μπορεί
2 » να γράψει κα

νείς με αριθμό 
Ο  τα τρισεκα-τομ-

μύρια;) και 
^  απειλεί όλα τ’
^  άλλα μεγέθη

της οικονομίας. 
Μ  Το κράτος εί- 
Μ  ναι εμφανώς

πτωχό και προ- 
I I I  σπαθεί να επι

βιώσει κόβο- 
Α  ντας δαπάνες

για όλους όσοι 
δεν έχουν τρό- 

2  πους αντίδρα
σης (άτομα με

ω ειδικές ανά
γκες, γέροντες 
κ.λπ.). Αντίθετα 

και παρά τις... οφειλές 
όλων, πολλοί κάτοικοί του 
δεν φαίνεται να είναι ούτε 
τόσο φωχοί, ούτε αναξιο- 
παθούντες. Τα στοιχεία 
που ακολουθούν λένε πολ
λά. Πάνω από εκατόν είκο
σι δισ. άφησαν στα καζίνα 
-τα  ιδιωτικά λειτουργούν 
λίγους μήνες- χιλιάδες λά- 
τρεις του τζόγου το 1995. 
Προϊόντα της παραοικονο
μίας και της φοροδιαφυ
γής τα περισσότερα από 
τα πεντοχίλιαρα και τα δε- 
καχίλιαρα που... εξαφάνι
σαν ρουλέτες και χαρτο
παίγνια. Πάνω από διακό
σια δισ.... κατατέθηκαν στο 
Ξυστό. (Ξύναμε που ξύνα- 
με διάφορα, μπήκε κι αυτό 
το ξύσιμο στη ζωή μας). 
Δεκάδες δισεκατομμύρια 
στα λαχεία και τα ΠΡΟ-ΠΟ.

Συμπέρασμα; Ενας και 
μοναδικός τρόπος υπάρ
χει σε τούτη τη χώρα για 
να εισπραχτούν από το 
Δημόσιο αυτά που έπρεπε 
να εισπραχτούν προ πολ- 
λού. Να καθιερωθούν ειδι
κά ξυστά λαχεία και ειδι
κοί... κουλοχέρηδες υπέρ 
δημοσίου χρέους.

Ο κερδίζων στο ξυστό 
θα έχει τη δυνατότητα, πέ
ρα από τα χρήματα που θα 
εισπράττει, να μπορεί να 
έχει τηλεφωνική συνομιλία 
με τους οικονομικούς 
υπουργούς. Ο κερδίζων 
στους «κουλοχέρηδες» 
που θα τοποθετηθούν σ’ 
όλα τα καζίνο, θα βλέπει 
στην οθόνη τους, τους ίδι
ους υπουργούς και θα 
πράττουν ανάλογα. Ο υπο- 
γράφων είναι σίγουρος ότι 
η επιτυχία των παιχνιδιών 
αυτών θα ξεπεράσει κάθε 
προηγούμενο. Ο συνδυα
σμός τζόγου και φτυσίμα
τος, όπως και να το κάνου
με, βρίσκεται στο αίμα μας 
και πουλάει με το παραπά
νω.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΜΗΛΑΛΗΣ
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ΕΝΩ  ο Μητσοτάκης συμφώνησε με την «Ε» για 
«νόμο με άρθρο μόνο»...

Ε6ερι καιά διαδόχων
και περιβάλλοντος

ουλή

Επίθεση στο 
πρωθυπουρΥΐκό 
περιβάλλον, αλλά και 

στους υποψήφιους 
διαδόχους του Α.
Παπανδρέου εξαπέλυσε ο 
Μ. Εβερτ,
επαναλαμβάνοντας και στη 
Βουλή την πρότασή του για 
άμεση διενέργεια εκλογών.

Μιλώντας στο γνωστό πλαί
σιο των θέσεων που έχει εκφρά- 
σει εκτός Κοινοβουλίου, ο πρόε
δρος της Ν.Δ. εκτίμησε ότι «η 
παράταση της κρίσης δεν έκανε 
ζημιά μόνο στον τόπο, αλλά και 
στο ίδιο το ΠΑΣΟΚ και τον 
Πρωθυπουργό». «Θα του άξιζε, 
είπε, ένα καλύτερο τέλος και 
έχετε την ευθύνη γι’ αυτό».

Ο κ. Εβερτ επιτέθηκε τόσο 
στο πρωθυπουργικό περιβάλλον 
όσο και στους υποψήφιους δια
δόχους του Α. Παπανδρέου λέ
γοντας ότι «γύρω από έναν άρ
ρωστο άνθρωπο αναδεικνυεται 
το πιο άρρωστο πολιτικό περι
βάλλον της πολιτικής μας Ιστο
ρίας. Το ζήσαμε όλοι στη συζή
τηση του προϋπολογισμού, όπου 
η Βουλή μετατράπηκε σε πασα
ρέλα επίδοξων διαδόχων. Ακό
μη και αυτή την ώρα, που έδινε 
μάχη ζωής ο κ. Παπανδρέου, οι 
εν αναμονή διάδοχοι αλληλο- 
σπαράσσονταν, για να έλθουν 
στη συνέχεια να ψηφίσουν τον 
προϋπολογισμό, σαν τάχα και οι 
ίδιοι να μην είχαν ακούσει τι εί
χαν πει προηγουμένως».

Ο κ. Εβερτ υποστήριξε ότι η 
αναπλήρωση του Πρωθυπουρ-

« Β :  ΓΙΑΙΙ0 ΕΒΕΡί ΚΑΙΕΙ ΙΑ ΧΑΡΤΙΑΤΟΥ;

( 6Α ΠΡΟΤΙΜΑ Τ£> ΤΑΒΑί)

γου είναι νόμιμη μονον εφοσον 
υπάρχει προοπτική στο ορατό 
και άμεσο μέλλον ο Πρωθυ
πουργός να αναλάβει και να 
ασκήσει πλήρως τα καθήκοντά 
του.

Ο πρόεδρος της αξιωματικής 
αντιπολίτευσης εκτίμησε στο ση
μείο αυτό ότι στο ΠΑΣΟΚ κατα
μετρήθηκαν τουλάχιστον πέντε 
τάσεις το τελευταίο τριήμερο. 
Κατηγόρησε δε τα στελέχη του 
ΠΑΣΟΚ ότι απεδείχθησαν κα
τώτερα των περιστάσεων και

ΤΟΥ ΔΙΟΓΕΝΗ ΚΑΜΕΝΟΥ

επέδειξαν σε όλο αυτό το διά
στημα «κρυψίνοια, καχυποψία 
και βυζαντινολογία». «Ακούσα
με, είπε, κάποιους να καταγγέλ
λουν πραξικοπήματα. Και άλ
λους να αποκαλύπτουν προθέ
σεις εκτροπής. Ομως τολμηρές 
κινήσεις δεν συναντάμε».

Ο Μητσοτάκης
Την ανάγκη εκλογής νέου 

πρωθυπουργού, το αργότερο 
έως τις 31 Ιανουάριου επισήμα- 
νε ο επίτιμος πρόεδρος της Ν.Δ.

Κ. Μητσοτάκης, ζητώντας πα
ραλλήλους να προχωρήσουν με 
ταχύτατο ρυθμό οι διαδικασίες 
αναθεώρησης του Συντάγματος, 
«η ανάγκη της οποίας προέκυψε 
ανάγλυφη και μέσα από τις αδυ
ναμίες και τις ασάφειες που δια
πιστώσαμε τις τελευταίες πενή
ντα ημέρες».

Ο Κ. Μητσοτάκης εξέφρασε 
ακόμη το φόβο ότι η διαιώνιση 
του προβλήματος θα οδηγήσει 
αναπόφευκτα στη διάλυση του 
ΠΑΣΟΚ και τόνισε ότι κάτι τέ
τοιο δεν το επιθυμεί, γιατί η χώ
ρα χρειάζεται ένα σταθερό πο
λιτικό πλαίσιο, το οποίο θα επι
τρέπει την ομαλή εναλλαγή στην 
εξουσία ισχυρών κομμάτων και 
ισχυρών κυβερνήσεων.

Και πρότεινε να συμφωνή
σουν οι 300 της Βουλής στην 
πρόταση που διατύπωσε η «Ε» 
να ψηφιστεί νόμος από τη Βου
λή με ένα μόνο άρθρο, που θα 
δίνει τη λύση στο πρόβλημα, αν 
και τη χαρακτήρισε «κοινοβου
λευτικά αδόκιμη».

Αναφερόμενος προσωπικά 
στον Α. Παπανδρέου σημείωσε 
το γεγονός ότι υπήρξαν πολιτι
κοί αντίπαλοι επί 40 χρόνια, αλ
λά και το ότι διαφωνούσε και 
εξακολουθεί να διαφωνεί με την 
πολιτική του. Παραδέχθηκε ότι 
ο Πρωθυπουργός έπαιξε σημα
ντικό και αποφασιστικό ρόλο 
στην πολιτική μας ζωή και κάλε- 
σε τους βουλευτές του ΠΑΣΟΚ 
να τον «προστατεύσουν και να 
του επιτρέψουν να τερματίσει 
με αξιοπρέπεια τον πολιτικό του 
βίο».

Σαμαράς: Αποχή ώς το τέλος της ανωμαλίας
Τη διενέργεια εκλογών ζή

τησε από του βήματος της 
Βουλής ο Α. Σαμαράς. Ο 

πρόεδρος της Πολιτικής Ανοι
ξης επετέθη στη Ν.Δ. κυρίως κα- 
ταλογίζοντάς της ότι «αδυνατεί 
να αρθρώσει μια αξιόπιστη 
εναλλακτική λύση». Αλλά από· 
τα πυρά του δεν ξέιρυγαν και τα 
στελέχη του ΠΑΣΟΚ, στα οποία 
καταλόγισε έλλειψη θάρρους 
και αίσθησης καθήκοντος, κρυ
φές συναλλαγές και καιροσκο-

πικες εκτιμήσεις εκείνων που 
κατά κύριο λόγο έχουν την ευ
θύνη για την έξοδο από το αδιέ
ξοδο». Ο Α. Σαμαράς, αναφε- 
ρόμενος στα τεκταινόμενα στο 
ΠΑΣΟΚ, μίλησε ακόμη για «συ- 
ναδελφικά στιλέτα των οποίων 
το σφύριγμα ακούστηκε στη 
διάρκεια του τελευταίου τριήμε
ρου στο Κοινοβούλιο». Αλλά 
έκανε λόγο και για «κωμικοτρα
γικές σκηνές μέσα κι έξω από το 
«Ωνάσειο», που θίγουν το δημό

σιο αίσθημα και προσβάλλουν 
την ίδια την προσωπικότητα και 
την ιστορία του ανήμπορου να 
αντιδράσει Πρωθυπουργού, που 
ο καθένας τον μεταχειρίζεται 
όπως τον βολεύει».

Τη Ν.Δ. κατηγόρησε ότι με 
την πρόταση μομφής αυτή τη 
χρονική στιγμή θα επιτύχει μόνο 
τη συσπείρωση των βουλευτών 
του ΠΑΣΟΚ και κατά συνέπεια 
την παράταση ζωής στο σημερι
νό καθεστώς της πολιτικής ανω-

ΠαπαρήΥα: Αμεση αντικατάσταση

μαλίας. Ο πρόεδρος της «Ανοι
ξης» επανέλαβε ότι το κόμμα 
του θα απέχει από τις συνεδριά
σεις του Κοινοβουλίου «έως 
ότου αρθεί το καθεστώς της ση
μερινής πολιτικής ανωμαλίας». 
Και σ’ αυτό το σημείο διευκρίνι
σε ότι το αίτημα της «Ανοιξης» 
προς τον Πρόεδρο της Δημο
κρατίας να παραιτηθεί δεν ήταν 
να το πράξει άμεσα, αλλά «να 
καθορίσει ο ίδιος το χρόνο πέ
ραν του οποίου θα έχουν εκλεί- 
ψει οι προϋποθέσεις ομαλής 
άσκησης των συνταγματικών 
του καθηκόντων».

ΧΥΤΗΡΗΣ: 
ΑΠΑΡΑΙΤΗΤΗ 
Η ΓΝΩΜΗ 
ΤΟΥ ΑΝΔΡΕΔ
«ΕΙΝΑΙ βαρύνουσα η 
άποψη του  
Πρω θυπουγού και 
απαραίτητη», δήλωσε 
χ θες  ο υπουργός  
Τύπου Τηλ. Χυτήρης. 
Και δεν απ έκλεισε το  
ενδεχόμενο να  
μ ετα τεθε ί η 
ημερομηνία  
σύγκλησης της  
Κ εντρικής Επιτροπής 
του ΠΑΣΟΚ.
— Εξαρτάται από την  
ίδια την Κ.Ε., αν 
χρειασ θεί, να 
ξανασ υνέλθει, είπε, 
εξαρ τάτα ι και από το  
Ε.Γ. Και ασφαλώ ς  
έχει λόγο ο 
π ρόεδρος, διότι ο κ. 
Παπ ανδρέου είνα ι το  
κορυφ αίο όργανο  
του κινήματος.
Ο Τηλ. Χυτήρης  
απ έφυγε επιμελώ ς  
να α ν α φ ερ θ ε ί πάλι 
στα π ερί «εκτροπής».
— Να μην
επ ανερχόμαστε στα 
ίδια, είπε. Είπε ότι 
«είναι γεγονός το  ότι 
υπάρχει ένα  
πρόβλημα από την  
ασ θένεια  του  
Πρωθυπουργού», 
αλλά απ έφυγε να πει 
αν θα  βγει από το  
«Ωνάσειο» ώς τις  20  
Ιανουαρίου. «Δεν το  
γνωρίζω. Μ ου θ έτετε  
ερώ τημα ιατρικής και 
μόνον υφ ής. Εύχομαι 
να βγει από το  
νοσ οκομείο  το  
συντομότερο δυνατό  
και να είναι καλό 
στην υγεία του». 
Δημοσιογράφος: 
Αλλες φ ο ρ ές  μάς  
είχατε πει όμω ς... 
ΧΥΤΗΡΗΣ:
«Εξέφ ρασα μια φορά  
τη ν  ελπίδα μου αν τα  
πράγματα πήγαιναν 
καλά. Τα  πράγματα  
δεν  πήγαν καλά, διότι 
είχαμε λοιμώ ξεις». Ο  
Τηλ. Χυτήρ ης, που 
ρω τήθηκε για την  
πρόταση τη ς  «Ε» με 
το κύριο ά ρ θρ ο  τη ς  
χ θες, για να λυ θ ε ί 
μέσω νομο θετικής  
ρύθμισης από τη  
Βουλή το  θέμα, 
απάντησε ότι για την  
πορεία των 
εξελ ίξεω ν θα  
συζητήσει στις 20  
Ιανουάριου η Κ.Ε.

Την άμεση αντικατάσταση του Πρωθυπουρ
γού ζήτησε και η γραμματέας του ΚΚΕ Αλέ- 
κα Παπαρήγα, τονίζοντας όμως ότι είναι 

πρόβλημα των βουλευτών του ΠΑΣΟΚ και πρέπει 
να το λύσουν, όπως επίσης και ότι «δεν μας αφο
ρούν τα όποια εσωκομματικά προβλήματα. Αυτά 
δεν έχουν θέση, όταν πρόκειται για το ζήτημα του 
Πρωθυπουργού».

Αναλύοντας τη θέση αυτή η κ. Παπαρήγα τόνι
σε ότι η κυβέρνηση πρέπει να δεσμευτεί αμέσως 
για την ημερομηνία αντικατάστασης κι αυτό γιατί 
αφενός πρέπει να υπάρχει πρωθυπουργός_για να 
μη διαχέονται οι ευθύνες και αφετέρου να μπει 
ένα τέλος στην κομματική εκμετάλλευση της ασθέ- 
νειάς του, που γίνεται συνειδητά και από πολλές 
πλευρές.

Η σημερινή κατάσταση, επισήμανε, επιτρέπει 
μια σειρά σοβαρά γεγονότα να περνάνε στο περι
θώριο του λαϊκού ενδιαφέροντος πράγμα που 
ωφελεί και την κυβέρνηση και τα άλλα κόμματα 
που δεν θέλουν να αναδεικνύονται τα πραγματι
κά προβλήματα του τόπου, ενώ παράλληλα επι
τρέπει την καλλιέργεια ενός κλίματος που παρε
μποδίζει την ανάπτυξη των μαζικών αγώνων και 
στις συνδικαλιστικές ηγεσίες να τους αναστεί- 
λουν.

Τέλος η κ. Παπαρήγα αναρωτήθηκε ποιο είναι 
το νόημα της πρότασης μομφής, από τη στιγμή που 
η ΝΔ δεν μιλάει καθόλου για τις στρατηγικές επι
λογές της κυβέρνησης στα θέματα της εργασίας 
των λαϊκών εισοδημάτων, την αποστολή του ελλη
νικού στρατιωτικού σώματος στη Βοσνία.
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ΖΗ ΤΗ ΣΕ  χθες να τον δει και σύμφωνα με εκτιμήσεις ίσως θέλει να συζητήσει την παραίτησή του

Ξαφνική πάληική κίνηοη 
Ανόρεα npH w  Πρόεδρο

Νέα διάσταση φαίνεται 
να προσλαμβάνουν οι 
πολιτικές εξελίξεις  

μετά την επιθυμία, την 
οποία εξέφρασε χθες ο 
πρωθυπουργός Α.
Παπανδρέου, να 
συναντηθεί με τον 
Πρόεδρο της Δημοκρατίας 
Κ. Στεφανόπουλο.

Περίπου ένα τέταρτο της 
ώρας πριν από τα μεσάνυχτα 
χθες το βράδυ, ο υπουργός Τύ
που Τηλ. Χυτήρης απαντώντας 
σε σχετική ερώτηση δημοσιο
γράφων δήλωσε:

«Ο πρωθυπουργός κ. Ανδρέ- 
ας Γ. Παπανδρέου εξέφρασε, 
πράγματι, σήμερα την επιθυμία 
να συναντηθεί εν ευθέτω χρόνω 
με τον Πρόεδρο της Δημοκρα
τίας κ. Κωνσταντίνο Στεφανό
πουλο».

Είναι η πρώτη πολιτική κί
νηση του Πρωθυπουργού και 
μάλιστα προς τον ανώτατο άρ
χοντα της χώρας στις 52 ημέ
ρες που βρίσκεται στην εντατι
κή μονάδα του «Ωνασείου».

Δεν έγιναν γνωστοί οι λόγοι 
για τους οποίους ζήτησε τη συ
νάντηση αυτή ο Α. Παπανδρέ
ου. Δεν αποκλείεται όμως να 
θέλει να δώσει την οριστική 
λύση του πολιτικού προβλήμα
τος με την παραίτησή του, την 
οποία θα θελήσει να ανακοι
νώσει στον Πρόεδρο της Δη
μοκρατίας. Αυτό το ενδεχόμε
νο μπορεί να συνδυαστεί και 
με την εντύπωση, την οποία 
άφησε χθες με την ομιλία του 
στη Βουλή ο προσωπικός για

τρός του Πρωθυπουργού και 
υπουργός Υγείας Δημ. Κρε- 
μαστινυς, αλλά και με τις ομι
λίες του υπουργού Π αιδείας 
και γιου του Γ. Παπανδρέου 
και του αναπληρωτή πρωθυ
πουργού Α. Τσοχατζόπουλου.

Συνεργάτης του Πρωθυ
πουργού, που ρωτήθηκε για 
τους λόγους της συνάντησης 
απάντησε: «Θέλει να συζητή
σει μαζί του». Δεν απέκλεισε 
το ενδεχόμενο παραίτησης, 
αλλά είπε πως δεν προκύπτει. 
—Δεν θεωρώ ότι έχει κάνει τον 
πλήρη κύκλο των συζητήσεων, 
τις οποίες θα θεωρούντο απα
ραίτητες για να σχηματίσει 
πλήρη εικόνα, είπε. Μαζεύει 
από διάφορους διάφορα και 
είναι πρόωρο να πει κανείς 
αυτό ή εκείνο.

Δεν είχε φθάσει 
το αίτημα

Ως τις 10 χθες το βράδυ δεν 
είχε φθάσει στην Π ροεδρία 
της Δημοκρατίας η επιθυμία 
του Πρωθυπουργού, ανέφε
ραν πληροφορίες.

Νωρίτερα είχαν κυκλοφο
ρήσει σχετικές φήμες.

Ο Π ρόεδρος της Δημοκρα
τίας ρωτήθηκε για  τις φήμες 
χθες περί τις 8 το βράδυ, κατά 
τη διάρκεια της δεξίωσης που 
έδωσε προς τιμήν του διπλω
ματικού σώματος. Και απέφύ
γε να απαντήσει.
— Μη ρωτάτε τέτοια πράγμα
τα, ακούστηκε να λέει.

Οι φήμες για  την επιθυμία 
του Πρωθυπουργού είχαν διο-

χετευθεί νωρίτερα από το «Ω- 
νάσειο», από το περιβάλλον 
της συζύγου του, στην οποία 
λέγεται ότι ο Πρωθυπουργός 
έδειξε τις προθέσεις του.

Η Δήμητρα Λιάνη τού είπε 
πως ο Κ. Στεφανόπουλος θα 
απουσιάζει σήμερα στη Γαλ
λία. Και έτσι πληροφορήθηκε 
και το θάνατο του Φρανσουά 
Μιτεράν.

Οι πληροφορίες αναφέρουν 
ακόμη ότι ο Κ. Στεφανόπου
λος σκοπεύει να αναβάλει την 
προγραμματισμένη για τις 22 
Ιανουάριου επίσκεψή του στο 
Στρασβούργο (βλ. σελ. 3)

Αλλες πληροφορίες φέρουν 
το γραμματέα της Κ.Ε. του 
ΠΑΣΟΚ Κ. Σκανδαλίδη να 
έχει αναφερθεί από χθες το 
μεσημέρι στις προθέσεις του 
Πρωθυπουργού να συναντη
θεί με τον Πρόεδρο της Δημο
κρατίας.

Ο Ακης

Οταν ρωτήθηκε αν το αίτη
μα του Πρωθυπουργού να συ
ναντηθεί με τον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας οδηγεί σύντομα 
σε λύση και στο πρόβλημα της 
αντικατάστασης, ο Ακης Τσο- 
χατζόπουλος απάντησε:

«Δεν νομίζω ότι μπορεί να 
βγάλει κανείς οποιοόήποτε συ
μπέρασμα από το γεγονός αυ
τό. Πρέπει να αναμένουμε την 
πραγματοποίηση αυτής της 
συνάντησης για να δούμε τι τε
λικά θα βγει».

0  Κ.Παπούλιας 
με τον Πρόεδρο 
της Δημοκρατίας 
Κ. Στείρα- 
νοπουλο στη 
χθεσινοβραδυνή 
δεξίωση

ι

Παπούλιας: Επανεξέταση της απόφασης
Εγγυητής τη ς  οποιοσδήποτε αλλαγής 

στην ηγεσία του ΠΑΣΟΚ πρέπει να είναι 
ο Α. Παπανδρέου, τόν ισ ε και χ θ ες  ο Κ. 
Παπούλιας, ο οποίος ανακοίνω σε ότι θα  
εκθέσ ει τις απ όψ εις του στη συνεδρίαση  
του Ε.Γ. την Παρασκευή. Σ ε  δηλώσεις  
του χ θ ες  το  βράδυ στο Π ροεδρικό Μ έγα 
ρο κατά τη δ ιάρκεια  της δεξίω σης προς 
τιμήν του Διπλωματικού Σώ ματος (φωτο
γραφία), ο κ. Παπούλιας α νέφ ερ ε μεταξύ  
άλλων: «Θα σβήσω “τις  φ ω τιές” την Πα
ρασκευή στο Ε.Γ., όπου θα  πω τις  από
ψ εις  μου». Ο  κ. Παπούλιας τόνισε ότι το  
πρόβλημα που υπάρχει έχει δύο σκέλη, 
ένα ηθικό  και ένα  πολιτικό. «Οι απ οφά

σ εις που είχαμε πάρει ήταν σωστές, με 
άλλα δεδομένα, τώρα πρέπει να τις επα
νεξετάσουμε», ανέφ ερε ο Κ. Παπούλιας 
και εξήγησ ε ότι με βάση την κακή κατά
σταση τη ς  υγείας του Α. Παπανδρέου 
τον προηγούμενο μήνα, καλώς ελήφθη- 
σαν οι αποφάσεις διαδοχής. Ομως, πρό- 
σ θεσ ε, τώρα πρέπει να επανεξετάσουμε  
τις  απ οφάσεις αυτές, με δεδομένο ότι 
τώρα ο Α. Παπανδρέου, με βάση τη βελ
τίωση τη ς  υγείας του μπορεί και πρέπει 
να ενημερω θεί, και να πάρει μέρος στις 
διεργασ ίες διαδοχής. «Εχει σημασία να 
έχουμε εγγυητή των εξελίξεω ν τον Α. Πα
πανδρέου», ανέφ ερε.

Αντικατάσταση χωρίς αναβολή επ ιμένει ο γιος του
Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ Παιδείας και γιος 

του Πρωθυπουργού Γιώργος Παπαν
δρέου θεωρεί ότι θα ήταν λάθος να 
αναβάλει το ΠΑΣΟΚ τις διαδικασίες 
για την εκλογή νέου πρωθυπουργού, 
διαφωνεί με το σενάριο ορισμού αντι
προέδρων και εκφράζει, εμμέσως 
πλην σαφώς, την επιθυμία του να πα
ραιτηθεί ο πατέρας του από πΠρωθυ- 
πουργός και να παραμείνει στην προ
εδρία του ΠΑΣΟΚ.

«Πιστεύω ότι ο ρόλος του στην προ
εδρία του ΠΑΣΟΚ μπορεί να είναι 
πολύ σημαντικός. Ηρθε η στιγμή ν’ 
αναλάβει το ρόλο που ο ίδιος είχε 
προδιαγράφει σε ανύποπτο χρόνο 
όταν μιλούσε για τη διαδοχή στο 
ΠΑΣΟΚ. Και αυτό θα του εισηγηθώ» 
είπε ο υπουργός Παιδείας, μιλώντας 
χθες το βράδυ στην εκπομπή του Παύ
λου Τσίμα στο «Μέγκα». Και για να 
μη μείνει καμιά αμφιβολία για το τι 
εννοεί, πρόσθεσε: «Η πρόταση μου 
διασφαλίζει το κύρος του Ανδρέα Πα
πανδρέου, περιφρουρεί την υγεία 
του, διασφαλίζει μια προοπτική ενό
τητας του ΠΑΣΟΚ και την ομαλή πο
ρεία της χώρας».

Ο Γιώργος Παπανδρέου επιτέθηκε,

μάλιστα, στους λεγάμενους προεδρι
κούς, οι οποίοι με πρώτον τον υπουρ
γό Εξωτερικών Κάρολο Παπούλια ζή
τησαν να μην ισχύσει η ημερομηνία 20 
Ιανουάριου για τη συνεδρίαση των 
οργάνων του ΠΑΣΟΚ. «Δεν μπορώ 
να καταλάβω γιατί εκφράζουν αυτή 
την άποψη, η οποία βλάπτει τον 
Ανδρέα Παπανδρέου. Είναι -τόνισε- 
σαν να τον παρουσιάζουν ότι θέλει να 
κρατήσει την πρωθυπουργική καρέ
κλα, ενώ ο Ανδρέας Παπανδρέου έχει 
ταυτίσει τη ζωή του με τους αγώνες 
για τη δημοκρατία».

Και προειδοποίηση
Ο γιος του Πρωθυπουργού προει

δοποίησε όσους επιχειρήσουν να εκ
μεταλλευτούν τον Ανδρέα Παπανδρέ
ου ότι «θα τον βρουν στο δρόμο τους». 
Και αναφερόμενος, εμμέσως, στη σύ
ζυγό του Δήμητρα Λιάνη είπε: «Ολοι 
αυτή τη στιγμή έχουν ευθύνη. Και 
εκείνοι που έχουν πολιτικό ρόλο και 
εκείνοι που έχουν προσωπική σχέση 
με τον Ανδρέα Παπανδρέου. Είναι 
διαφορετικοί οι ρόλοι τους, όμως όλοι 
έχουν ιστορική ευθύνη». Ο Γ. Παπαν

δρέου χαρακτήρισε ασέβεια προς τον 
Α. Παπανδρέου τη διαρροή διαλόγων 
που ο ίδιος φέρεται ότι είχε με τη σύ
ζυγό του και με άλλα πρόσωπα.

ΑΑΑες δηΑώσεις
Χτες συνεχίστηκαν οι δηλώσεις στε

λεχών του ΠΑΣΟΚ γύρω από το επί
μαχο θέμα της διαδοχής:
•  Ο υπουργός Βιομηχανίας Αν. Πεπο- 
νής ξεκαθάρισε ότι δεν θα δεχόταν να 
οριστεί αντιπρόεδρος της κυβέρνη
σης. «Δεν θα επιτρέψω να με χρησιμο
ποιήσουν ως εργαλείο αναταραχής 
στο εσωτερικό του ΠΑΣΟΚ. Ο ορι
σμός αντιπροέδρων δεν θα ωφελούσε 
ούτε την κυβέρνηση ούτε την ενότητα 
του κόμματος» είπε.
•  Ο βουλευτής Γ. Πασχαλίδης είπε ότι 
το γεγονός πως 100 βουλευτές ζήτη
σαν με υπογραφές τη σύγκληση της 
Κοινοβουλευτικής Ομάδας δείχνει 
μια αποφασιστικότητα, η οποία είναι 
αποτέλεσμα μιας δυναμικής που δεν 
πάει πλέον πίσω».
•  Ο Γ. Κατσιμπάρδης διαβεβαίωσε 
ότι είτε με παραίτηση του Πρωθυ
πουργού είτε χωρίς αυτήν η διαδικα

σία εκλογής του νέου πρωθυπουργού 
θα ξεκινήσει.
•  Ο Θ. Κολιοπάνος χαρακτήρισε «α
δήριτη ανάγκη» την αντικατάσταση 
του Πρωθυπουργού και προειδοποίη
σε ότι αν το Εκτελεστικό Γραφείο 
υπαναχωρήσει ως προς το χρόνο και 
το περιεχόμενο των αποφάσεων τότε 
«θα υπογράψει ίσως το πιστοποιητικό 
πολιτικού θανάτου ενός κόμματος που 
ενώνει την κεντροαριστερή παράτα
ξη».
•  Ο Π. Κρητικός εξέφρασε την άπο
ψη ότι «αν ο Α. Παπανδρέου δεν πέ
σει θύμα μικροεπιρροών θα αποφασί
σει με γνώμονα τα συμφέροντα του τό
που και της παράταξης».
•  Ο Λ. Κανελλόπουλος τόνισε ότι 
«καμία μειοψηφούσα άποψη δεν μπο
ρεί να διασπάσει το ΠΑΣΟΚ».
•  Ο υπουργός Ντ. Τριαρίδης επισήμα- 
νε ότι τα όργανα του ΠΑΣΟΚ «έχουν 
πάρει την απόφαση τους, οι προοπτι
κές έχουν δρομολογηθεί». Παράλλη
λα μίλησε για την ανάγκη να σεβα
στούν όλοι τον Α. Παπανδρέου.
•Ν έα οξύτατη επίθεση εναντίον του 
υπουργού Υγείας Δ. Κρεμαστινού 
εξαπέλυσε χθες ο βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ Β. Κεδίκογλου. Τον κατηγο
ρεί ότι «διορίστηκε υπουργός με μο
ναδικό προσόν τη σχέση ιατρού προς 
ασθενή που είχε με τον Πρωθυπουρ
γό», ότι χρησιμοποιεί τους καθηγητές 
του Ωνασείου για να τον ψηφίσουν ως 
τακτικό καθηγητή και του αποδίδει 
ευθύνες για το γεγονός ότι Α. Παπαν
δρέου έχασε τον τελευταίο καιρό 20 
κιλά.

Και οργανώσεις
Αλλες δύο οργανώσεις του ΠΑΣΟΚ 

υποστήριξαν χθες την απόφαση του 
Εκτελεστικού Γραφείου για οριστική 
λύση του πολιτικού προβλήματος. Η 
Νομαρχιακή Επιτροπή Δωδεκανήσου 
διαπίστωσε ότι ο Α. Παπανδρέου «ε
ξάντλησε τον πολιτικό του κύκλο» και 
ζήτησε η Κοινοβουλευτική Ομάδα να 
εκλέξει το νέο πρωθυπουργό και η 
Κεντρική Επιτροπή να ορίσει τη διε
ξαγωγή του συνεδρίου εντός έξι μη
νών. Και η Νομαρχιακή Επιτροπή 
Αχαΐας ζήτησε σεβασμό στον Α. Πα
πανδρέου και παράλληλα «οριστική 
επίλυση του οξύτατου προβλήματος 
που δημιουργεί η ασθένεια του».
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ΑΠΟΨΕΙΣ
Π ρ ο ς  ι η  Α ύ ο η

ΕΙΠΕ χθες στη Βουλή ο υπουργός Υγείας Δημήτρης 
Κρεμασανός, περιγράφοντας την κατάσταση της 
υγείας του Ανδρέα Παπανδρέου, ότι «ο χρόνος απο
θεραπείας δεν είναι βραχύς. Είναι θέμα μηνών».

ΚΑΙ ΞΕΚΑΘΑΡΙΣΕ στο τέλος της ομιλίας του: «Ολα 
τα ιατρικά δεδομένα μιλούν για βραδεία πορεία 
εξελίξεως της ανάρρωσης, ύστερα από 52 μέρες 
στην εντατική μονάδα, χωρίς σαφές χρονοδιάγραμ
μα εξελίξεως και πάντα εφ’ όσον δεν υπάρξουν νέ
ες επιπλοκές. Το μίνιμουμ του χρονοδιαγράμματος 
είναι δύο μήνες και αυτό χωρίς βεβαιότητα».

ΑΒΙΑΣΤΑ προκύπτει από όλα αυτά τα στοιχεία και τις 
εκτιμήσεις του Δημήτρη Κρεμαστινού ότι ο Ανδρέας 
Παπανδρέου ούτε ύστερα από μήνες - και αν όλα 
εξελιχθούν κατ’ ευχήν - θα είναι σε θέση να ασκήσει 
τα καθήκοντα του πρωθυπουργού.

ΜΕ ΑΥΤΑ τα στοιχεία, το Εκτελεστικό Γραφείο του 
ΠΑΣΟΚ πήρε την απόφαση να προχωρήσει στην 
αντικατάσταση του Πρωθυπουργού ως το τέλος Ια
νουάριου. Και αυτή τη δέσμευση την επανέλαβαν 
χθες στη Βουλή και ο αναπληρωτής του Πρωθυ
πουργού Ακης Τσοχατζόπουλος και ο Γεράσιμος 
Αρσένης, που σημαίνει ότι δεν υπάρχει και δεν μπο
ρεί να υπάρχει σκέψη ανατροπής του χρονοδια
γράμματος που αποφάσισε το Εκτελεστικό Γρα
φείο.

ΥΠΑΡΧΕΙ, βεβαίως, και το θέμα της συναίνεσης του 
Ανδρέα Παπανδρέου στην απόφαση του Εκτελεστι
κού Γραφείου, την οποία όλοι επιζητούν.

ΠΡΟΑΝΗΓΓΕΙΛΕ χθες ο Δημήτρης Κρεμαστινός 
πρωτοβουλία του Πρωθυπουργού, τονίζοντας στο 
τέλος της ομιλίας του: «Ο Ανδρέας Παπανδρέου εί
μαι βέβαιος ότι τις προσεχείς ημέρες, όπως πάντα, 
θα πράξει το καθήκον του. Με το κόμμα του και 
τους συνεργάτες του θα πάρει, όπως πάντα, τις σω
στές αποφάσεις, λαμβάνοντας υπόψιν την κατάστα
ση της υγείας του και υπηρετώντας κατά κύριο λόγο 
το συμφέρον της χώρας και της δημοκρατικής παρά
ταξης».

ΕΛΠΙΖΟΥΜΕ ότι όσα είπε ο κ. Κρεμαστινός να μη ση
μαίνουν τίποτε άλλο παρά την προαναγγελία της πα
ραίτησης του Πρωθυπουργού, δηλαδή τη συναίνεσή 
του για τη δρομολόγηση των αποφάσεων του Εκτε
λεστικού Γραφείου του ΠΑΣΟΚ.

ΚΑΙ Η επιθυμία του Πρωθυπουργού να συναντηθεί με 
τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, πιστεύουμε πως δεν 
μπορεί να έχει άλλη ερμηνεία από τη διάθεσή του να 
παραιτηθεί.
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0ΛΙΤΙΚΑ ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Ο ασυγκράτητος...
Απηλλάγη μεν από το βάρος της εκπροσώπησης της κυβέρνησης ο 

Ευάγγ. Βενιζέλος, αλλά πολυπράγμων καθώς είναι και με πολύ ευρύ
τερες φιλοδοξίες από εκείνες που προσδιορίζονται από το υπουργείο 
Μεταφορών, οδηγείται σε υπερβολικές δηλώσεις.

Δηλώνει σε όλους τους τόνους 
ότι μόνο αν (τουλάχιστον) 151 
βουλευτές συμφωνήσουν στην ερ
μηνεία του επίμαχου άρθρου 38, 
παράγραφος 2 του Συντάγματος, 
με βάση το οποίο θα γίνει η αντι
κατάσταση του Α. Παπανδρέου, 
δεν «θα μπούμε σε περιπέτεια», 
ουσιαστικά δηλαδή δεν θα κινδυ
νεύσει το ΠΑΣΟΚ με διάσπαση.

Προδήλως υπερβολική η εκτί
μηση. Δηλαδή, τι εννοεί ο φου
ριόζος Ευάγγελος; Οτι αν στη 
διαδικασία συμφωνήσουν π.χ. 
130 βουλευτές και ο νέος πρωθυ
πουργός εκλεγεί με 90 ψήφους, 
τότε η κυβέρνηση που θα σχημα
τίσει θα καταψηφιστεί στη Βουλή 
από όσους δεν συμφώνησαν επί 
της διαδικασίας;

Οχι μόνο υπερβολική, αλλά και 
άστοχη η κινδυνολογική επισή
μανση, τη στιγμή μάλιστα που ού
τε οι πιο ακραιφνείς «προεδρι
κοί» απειλούν με διάσπαση. Εφυ
γε από τη θέση του κυβερνητικού 
εκπροσώπου και δεν μπορεί να 
αντέξει να είναι για πολύ εκτός 
δημοσιότητος. Και όταν μιλάς πα
ντού και πολύ, είναι φυσικό να 
οδηγείσαι σε υπερβολές.

Αλλά τι πειράζει; Εχει πολύ 
καιρό μπροστά του. Εκείνος το 
2000 θα είναι (όχι 49 όπως ο Λα- 
λιώτης, αλλά) μόνο 43 ετών...

Γ.ΚΑΡ.

Προφάσεις-βόμβες
Εμπ λουτίζονται οι π ροφ άσ εις  εν  α μ αρ τία ις  
με κ ά θ ε  κυβερ νητική  απ όπειρα να  
εξη γ η θ ε ί η απ αράδεκτη  αποχή τη ς  χώ ρας  
μας από τη ν  ψ ηφ οφ ορία  στον Ο Η Ε , που 
καταδ ίκασ ε τη  Γαλλία για τ ις  πυρηνικές  
δοκιμές.
Απ αντώ ντας εγγράφ ω ς σ την αναφ ορά τη ς  
«G reenpeace», που κ α τέθ εσ ε  στη Βουλή ο  
β ο υλευτής (Π Ο Λ.Α Ν ) Σ τ. Γ ιώ τας, ο 
υπ ουργός Εξω τερ ικώ ν Κάρ. Παπούλιας  
επ αναλαμβάνει ότι η κυβέρνησ η επ έλεξε  
τη ν  αποχή επ ειδή η Γ αλλία ανήγγειλε ότι 
θα  σταματήσ ει τ ις  π υρηνικές  δ ο κ ιμ ές  και 
ότι θα  προχω ρήσει στην υπό 
διαπ ραγμάτευση σ υνθήκη για τη ν  ολική  
απ αγόρευση τω ν πυρηνικώ ν δοκιμώ ν.
Και π ροσ θέτει - το  ν έο  «εύρημα»: 
«Σημειω τέον ότι στάση απ οχής επ έλεξαν, 
επ ίσης, η Α λβανία, τα  Σκόπ ια, η 
Βουλγαρία, η Ρουμανία  και η Τουρκία».
Τι εννο εί, δηλαδή, επ ικαλούμενος τη  
στάση τω ν άλλων βαλκανικώ ν κρατών; Οτι 
α να τρ έψ α μ ε τη ν  πάγια θέσ η  τη ς  Ελλάδας  
κατά τω ν πυρηνικώ ν δοκιμώ ν και 
αγνοήσ αμε τη  συντριπ τική π λειοψ ηφία  των  
κρατώ ν-μελώ ν το υ  Ο Η Ε  για να μη 
δ ια τα ρ ά ξο υ μ ε τη ... βαλκανική συνεργασία;

Γ.Β.

Κατηγορία βαρύτατη από τον κ.
^  Κατσανέβα, γαμπρό τον Πρωθυπουργού, 

β  στην τηλεόραση τον «Σκάι»: «Το 
πορτοκαλί τηλέφωνο που βρίσκεται στην 
Εντατική του “Ωνασείον” σννιστά αντιποίηση 
αρχήφ Ζητώ την επέμβαση τον εισαγγελέα»!

BAR

Ο μαζεμένος
Πολύ συγκρατημένος εμφανίζε

ται τις τελευταίες μέρες στην αίθου
σα Τύπου ο κυβερνητικός εκπρόσω
πος Τηλέμαχος Χυτήρης, ύστερα 
από το μπαράζ επικρίσεων που δέ-

Ανέκδοτο 
στον Ανδρέα!
Τα ανέκδοτα για τον Ανδρέα 
Παπανδρέου, όπως θα ξέρετε, 
δίνουν και παίρνουν αυτό τον 
καιρό, ακόμα και στα Δημοτικά 
σχολεία. Ομως ανέκδοτα 
κυκλοφορούν και στο 
«Ωνάαειο». Και δη στο δωμάτιο 
του ίδιου του Πρωθυπουργού. 
Οπως πληροφορηθήκαμε, 
προχθές το βράδυ ο γιατρός Αίας 
Αντωνιάδης, που πολλές φορές 
εκφωνεί το ιατρικό ανακοινωθέν, 
διηγήθηκε σε φιλική του 
συντροφιά ένα ανέκδοτο, που ο 
ίδιος μετέφερε στον Α. 
Παπανδρέου:
—Πρόεδρε, να σας πω ένα από 
τα ανέκδοτα που κυκλοφορεί; 
τον ρώτησε. Η απάντηση (με ή 
χωρίς βαλβίδα, δεν το 
γνωρίζουμε) ήταν θετική.
— Τι κοινό έχουν ο Σημίτης κι 
ένα αρνί; ρώτησε ο γιατρός τον 
ασθενή τον.
— Τι; αναρωτήθηκε διά 
νοήματος κι ο πρόεδρος.
— Οτι και τους δυο θα τους 
...σουβλίσετε το Πάσχα!
Κι ο ασθενής Πρωθυπουργός 
γέλασε με την καρδιά τον...

Κ.Κ.

χτηκε για ορισμένες, πολιτικά άστο
χες, δηλώσεις που είχε κάνει.

Ετσι, χθες, αρνήθηκε να επανα- 
λάβει τα περί «εκτροπής» αν αντι- 
κατασταθεί ο Πρωθυπουργός χωρίς 
τη σύμφωνη γνώμη του, αναγνώρισε 
ότι τα όργανα του ΠΑΣΟΚ και 
πρωτίστως η Κοινοβουλευτική Ομά
δα μπορούν να πάρουν οποιαδήπο
τε απόφαση και γενικά φάνηκε να 
μη θέλει να ρίξει νέο λάδι στη φω
τιά, τώρα που φαίνεται καθαρά ότι 
οι εξελίξεις είναι προδιαγεγραμμέ
νες.
— Κάτι ήξερε ο προκάτοχός σου, ο 
πονηρός Ευάγγελος Βενιζέλος, κι 
έφυγε νωρίς, είπαν οι δημοσιογρά
φοι μετά το τέλος της ενημέρωσης 
στον Τηλέμαχο, τον οποίο ποτέ δεν 
έπαψαν να συμπαθούν ως άνθρω
πο, αλλά η πολιτική είναι συχνά αν- 
θρωποφάγος.
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Διαβάζοντας Θουκυδίδη
«Ακόμα καί το συνηθισμένο νόημα που είχαν οι λέξεις για τις 
πράξεις το άλλαξαν όπως άρεσε του καθενός»... (Θουκυδίδον 
Ιστορία Γ '82,4).
•  Την αντικατάσταση, την εκλογή νέου πρωθυπουργού, τη λένε... 
καθαίρεση (Κονλονρης). Λέξη από την εκκλησιαστική ορολογία επί 
εκπτώσεως επισκόπου λόγω αξιοποίνου πράξεως.
•  Την επιβάρυνση της υγείας του, λόγω εμφανίσεως ταχέως 
αναπαραγομένου αιμορραγικον εξιδρώματος στην ήδη 
εγκατεστημένη βαριά κλινική εικόνα της πλήρους ανεπάρκειας 
των ζωτικών του οργάνων, τη λένε... βελτίωση της υγείας τον 
(Παπονλιας).
•  Την πλειοψηφία των μελών της KO. που ζητούν την 
αντικατάσταση, την αντιλαμβάνονται και την αποκαλούν... 
μειοψηφία (Βενιζελος).
•  Την «έκ-λειψη» του πολιτικού άστρου δεν τη βλέπουν, αρνούμενοι 
το διαχωρισμό του πρωθνιτουργικού ρόλου που «εκ-λείπει», από τη 
βιολογική τον ύπαρξη που δεν «εκ-λείπει» χάρις στη βιοϊατρική 
τεχνολογία. (Κατσιφάρας: «Οσο αναπνέει δεν θα δείτε Θεού 
πρόσωπο»).
Εν ονόματί του... Αυτός ο χαρισματικός, ο εκλεγμένος ηγέτης 
μεταμορφώνεται από τους παραπάνω υπουργούς τον σε ένα είδος 
αναντικατάστατου... Σαλαζάρ, Φράνκο, Σομόζα... Δεν είναι άδικο; 
Αυτός τους επέλεξε...

BAR

Κι εκείνος κούνησε με πολύ νόη
μα το κεφάλι του...

Γ.ΚΑΡ.

Ευτυχείτε
Καλή ήταν, προχθές το βράδυ, 

στην τηλεόραση η Βάσω Παπανδρε- 
ου. Καλή και στην εμφάνιση και στο 
λόγο.

Και είπε αυτά, τα πολύ απλά, που 
όλοι σκεπτόμαστε. Δεν είναι, δηλα
δή, θέμα του βαρέως ασθενούντος 
Α. Παπανδρε'ου η διαδοχή του, αλ
λά όλων των άλλων του ΠΑΣΟΚ.

Αν, μάλιστα, συνδυάσετε κι αυτή 
την άψογη παρουσία της Βάσως με 
την τύχη της, την παραμονή της 
Πρωτοχρονιάς, όπου και της έπεσε 
το φλουρί ανάμεσα σε πολλούς κα
λεσμένους σε φιλικό σπίτι, τότε πολ
λά μπορούν να συμβούν.

Εμείς, πάντως, της ευχηθήκαμε 
προσωπική ευτυχία.

Αλλοι, της είπαν ευχές για το πο
λιτικό μέλλον της. Γιατί όχι και τα 
δύο. Αν γίνεται...

Λ.Π.

Μίοτερ Θάτσερ
«Νιώθω σαν μίστερ Θάτσερ!», 

σχολίασε χθες ο Μ. Εβερτ κατά την 
παρουσίαση του βιβλίου «Λέσβος η 
Αιολική», με υπέροχες φωτογρα
φίες της συζύγου του Λίζας. Και εν
νοούσε, προφανώς, πως την ώρα 
εκείνη τα φώτα της δημοσιότητας 
είχαν στραφεί σε κείνη και όχι στον 
ίδιο. Ομως ο αρχηγός της Ν.Δ. δεν 
παρέλειψε και τις μπηχτές: «Νιώθω 
χαρά γιατί έχω μια γυναίκα δημι
ουργική. Δεν ασχολείται με άλλα 
θέματα», είπε, κάνοντας ευκόλως 
κατανοητό τι εννοούσε. Κάτι που 
δεν συνέβη με (δεν έγινε κατανοητή 
δηλαδή) μια άλλη απάντησή του, 
όταν ρωτήθηκε αν βλέπει διάσπαση 
του ΠΑΣΟΚ: «Το βιβλίο μιλά για 
σύνθεση και όχι για διάσπαση», εί
πε. Δύσκολα μας βάζει...

Γ.ΠΑΝ.

Συνταξιδιώτες
Κ. Στεφανόπουλος, Α. Τσοχατζό- 

πουλος και Κ. Μητσοτάκης θα συ
νταξιδεύσουν σήμερα με το πρωθυ- 
πουργικό αεροπλάνο «Φάλκον» με 
προορισμό τη Γαλλία και σκοπό την 
παρουσία τους στην κηδεία του 
Φρανσουά Μιτεράν. Ο πρώτος ως 
Πρόεδρος της Δημοκρατίας και οι 
δεύτεροι ως εκπρόσωποι της κυβέρ
νησης και της Ν.Δ. αντίστοιχα, θα 
έχουν την ευκαιρία να τα πουν από 
κοντά για αρκετές ώρες. Και σίγου
ρα δεν θα μιλήσουν μόνο για το ση
μαντικό ρόλο του εκλιπόντος Γάλ

λου πολιτικού, αλλά θα επεκταθούν 
και στα εντός των τειχών...

Γ.ΠΑΝ.

Ισότητα νεφρών
Τρία ολοκαίνουργια μηχανήματα 

που έλαχαν στο «ΑΧΕΠΑ» Θεσσα
λονίκης, δωρεά εταιρειών ιατρικού 
εξοπλισμού -γ ια  διαφημιστικούς 
τους σκοπούς βέβαια, αλλά ταυτό
χρονα και «μάννα εξ ουρανού» για 
τους ταλαιπωρημένους νεφροπα
θε ίς- δεν έχουν ακόμη μπει στην 
πρίζα. Ο λόγος: Ο τάδε δεν ενημέ
ρωσε τον δείνα και ο μεν δεν πρό
λαβε να στείλει «εκείνο» το έγγρα
φο στον τάδε και το τάδε συμβούλιο 
δεν συνήλθε ακόμη και... και... (βλ. 
γράφε ιοκρατία)...

Αποτέλεσμα; Οι νεφροπαθείς του 
«ΑΧΕΠΑ», που εδώ και μήνες φω
νάζουν για την ακαταλληλότητα των 
μηχανημάτων, συνεχίζουν να τρα
βάνε το δικό τους Γολγοθά, «γραμ
μένοι» στην κυριολεξία από τους 
αρμόδιους... και όλα αυτά τη στιγμή 
που όλοι οι Ελληνες έχουν μάθει 
πλέον καλά τι σημαίνει αιμοκάθαρ
ση και μονάδα τεχνητού νεφρού.

Φυσικά όλοι οι Ελληνες πολίτες 
είναι ίσοι... μόνο που κάποιοι που 
είναι πιο ίσοι ανέχονται καλύτερα 
την αιμοκάθαρση, ενώ κάποιοι άλ
λοι λιγότερο ίσοι... ίσα που την ανέ
χονται...

Δ. ΡΟΥΤΣ.
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Β θα παραιτηθεί ο 
Ανδρέας. Θα 
παραιτηθεί ο Ανδρέας. 
Θα παραιτηθεί ο 
Ανδρέας. Συγγνώμη για 

την επανάληψη, αλλά δεν 
υπάρχει άλλος τρόπος για 
ν’ αρχίσουμε να το πιστεύουμε...

Κ.Ξ.

Του
ΝΙΚΟΥ
ΚΙΛΟΥ

Διανύσαμε λοιπόν 54 ημέρες με τον Π ρω
θυπουργό στην εντατική του «Ωνασείου» 
και με τη μοναδική περίπτωση στα χρο

νικά όχι μόνο της Ελλάδας, αλλά του λεγάμε
νου πολιτισμένου κόσμου να  μονοπωλεί το εν
διαφέρον (!) η μοναδική «είδηση», αυτή που 
έχει να κάνει με την πορεία  της υγείας του και 
με ό,τι, με όσα και με όποια συνυφαίνονται στο 
«Ωνάσειο» περιβάλλον (του) και στη Χ αριλά
ου Τρικούπη με ολίγη Βουλή, ενώ το μέγαρο 

Μ αξίμου -  η επίσημη έδρα του Π ρωθυ
πουργού -  παραμένει κλειστό.

Το ίδιο τροπάριο παίζεται, ενώ ξεχνιού
νται (ή το χειρότερο αγνοούνται) πλείστα 
όσα θέματα της κυβερνητικής πολιτικής 
και της άσκησής της σε τομείς καίριους. Κι 
ας πάρουμε μόνο το γειτονικό μας χώρο, 
γ ια  τον οποίο μας προειδοποιούν οι «Νιου 
Γιορκ Τάιμς», ναι μας προειδοποιούν: Η 
Τουρκία, ο πλέον σημαντικός και πιο 
απειλητικός γείτονας της Ελλάδας, βρ ί
σκει τη φιλοδυτική και φιλοΝΑΤΟϊκή της 
πορεία  να προκαλείται από ένα ισλαμικό

Η εκλειφη,
«ο όχημα και
•ι παγίόες μας
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κόμμα. Στο Βορρά εξελίσσεται η πιο φιλόδοξη 
ειρηνευτική επιχείρηση της Ευρώπης στα Βαλ
κάνια.

Η  ιδιαίτερη σχέση της Ελλάδας με τη Σ ερ 
βία και η νέα  κατανόηση που υφίσταται με τη 
«Μ ακεδονία» θα μπορούσε να  την καταστήσει 
διπλωματικό παίκτη-κλειδί στην περιοχή (...) 
ενώ αργότερα μέσα στο χρόνο, η Ευρωπαϊκή 
Ενωση θα συγκαλέσει ένα συνταγματικό συνέ
δριο, που θα προσδιορίσει τους κοινούς στό
χους πολιτικής για  την υπόλοιπη δεκαετία...

Και η Ελλάδα, απούσα. Βέβαια δεν είναι 
μόνον τώ ρα απούσα, αφού δεν είχε να 
δείξει συγκεκριμένη πολιτική στη Βαλ

κανική, ώστε να  παρέμβει και να  επιβάλει την 
παρουσία της ως μόνη αυτή εκπρόσωπος της 
Ευρωπαϊκής Ενωσης, ως μόνη αυτή μέλος του 
ΝΑΤΟ, ως μόνη αυτή με σταθερό πολιτικό δη
μοκρατικό καθεστώς. Φευ, παγιδευμένη στη 
«Μ ακεδονική»-Σκοπιανή αδιέξοδη πολιτική 
της επέτρεψε σε κάθε άλλον γείτονα ή μακράν 
ευρισκόμενο να  ασκεί πολιτική στην περιοχή, 
να παρεμβαίνει και να  επηρεάζει καταστά
σεις.

Ειρωνεία! Αρχίζουν σήμερα στη Ν έα Υόρ- 
κη οι διαπραγματεύσεις με την ΠΓΔ της Μ α
κεδονίας γ ια  το όνομα. Πόσοι στην κυβέρνηση 
και πόσα κομματικά στελέχη του ΠΑΣΟΚ, αλ
λά και των άλλων κομμάτων, κυρίως αυτοί που 
σήκωσαν τη σημαία της «εθνικής καθαρότη
τας», το γνωρίζουν έστω;

I αγιδευμένες τώρα η κυβέρνηση και η 
ηγεσία του ΠΑΣΟΚ στο δίλημμα και στις 

I ερμηνείες του εάν «εκλείψει» και κυρίως 
παγιδευμένες στην κούρσα της διαδοχής, εμ
φανίζουν τη χώ ρα ακόμη περισσότερο απού
σα. Και «τρέχουν» πίσω από «αποφάσεις» του 
Ε.Γ. και μεταξύ των συγκρούσεων των διαφό
ρων κέντρων, τα οποία αναπτύσσονται και συ
γκροτούνται, ανεξαρτήτως της πορείας των 
εξελίξεων σ’ αυτήν τη φάση, «τρέχουν» να 
προλάβουν και να  ερμηνεύσουν το περίφημο 
«πολιτικό πλαίσιο», το οποίο θα  χαράξει η Κ ε
ντρική Επιτροπή στις 20 και 21 Ιανουάριου 
χωρίς ουδείς να  εξηγεί σε απλά ελληνικά τι

Π

σημαίνει αυτό το «πολιτικό πλαίσιο», όταν οι 
πάντες γνωρίζουν ότι αναφέρονται στον νέο 
πρωθυπουργό, «τρέχουν» πίσω από την «ορι
στική λύση», την οποία ουδείς τολμά να πει με 
το όνομά της, ότι δηλαδή πρόκειται για  την 
αντικατάσταση του Πρωθυπουργού.

Μ όνο η ανάγνωση της απάντησης, που 
έστειλαν οι γιατροί στον Μ. Εβερτ αρκεί για 
να  αντιληφθεί κανείς τη σοβαρότητα και την 
κρισιμότητα της κατάστασης της υγείας του 
Πρωθυπουργού και να  συμπεράνει αβίαστα 
αν μπορεί ή όχι να  συνεχίσει να ασκεί τα κα- 
θήκοντά του. Το πρόβλημα είναι καθαρά πολι
τικό και ευτυχώς κάποτε το διέγνωσε το Ε.Γ. 
του ΠΑΣΟΚ. Από τη διάγνωση όμως ώς τη θε
ραπεία  είναι μακρύς ο δρόμος και παρεμβάλ
λονται πολλοί παράγοντες. Οσο κι αν μιλούν 
κάποιοι αρμόδιοι (!) γ ια  βελτίωση της κατά
στασης της υγείας του Α. Π απανδρέου, δεν 
πείθουν. Και το μόνο που κάνουν, είναι να 
αποκαλύπτουν τους κρυφούς πόθους, να δια
τηρηθεί έστω η σημερινή κατάσταση, ώστε να 
πάρε μένει τύποις πρωθυπουργός ο Α. Π απαν

δρέου και οι ίδιοι να  παίζουν 
όποιον ρόλο νομίζουν ότι παί
ζουν.

■ ■ ■ ■  Το πλοίο βουλιάζει και αυτό
είναι εξίσου φανερό. Ο ι τριγμοί 
είχαν αρχίσει προ καιρού, με τις 
αμφισβητήσεις του αρχηγού 
εδώ και περισσότερο από ένα 
χρόνο, αμφισβητήσεις που εξε
λίχθηκαν σε ανοιχτές συγκρού
σεις. Η  αδυναμία του αρχηγού 
και η ανικανότητά του να κυ
βερνά ήταν ήδη φανερές καιρό 
πριν να μπει στο «Ωνάσειο». Τα 
διάφορα κέντρα μέσα στο 
Π Α ΣΟ Κ  είχαν ήδη εκδηλωθεί 
και στη συνέχεια ο Δ. Τσοβόλας 
προχώρησε στη χωριστική του 
κίνηση.

ι φόβοι γ ια  τη διατήρηση 
της ενότητας του ΠΑΣΟΚ, 
οι οποίοι εκδηλώνονται 

ακόμη και από παράγοντες εξω
κομματικούς, οι οποίοι όμως εκ 
της θέσεώς τους είναι υποχρεω

μένοι «να βλέπουν» και να ενδιαφέρονται για 
τις ομαλές εξελίξεις, πιστοποιούν και το μέγε
θος του πολιτικού προβλήματος, το οποίο αντι
μετωπίζει το κυβερνητικό κόμμα. Η ενότητα 
διατηρείται ακόμη, έστω τεχνητά. Η συγκόλ
ληση όμως δεν είναι λύση και το γνωρίζουν 
καλά οι πάντες -  ακόμη και αυτοί που ομολο
γούσαν ουσιαστικά ότι τους αρκούσε η σκιά 
του αρχηγού τους, ακόμη κι αυτοί που δεν τολ
μούν να πουν έστω ψιθυριστά τη λέξη «αντικα
τάσταση». Δείχνουν να ανθίστανται η σύζυγος 
κι ορισμένοι περ ί αυτήν. Μα, αν όντως έτσι 
έχουν τα πράγματα, τότε πώς λειτουργεί το 
ΠΑΣΟΚ ως κόμμα, πώς λειτουργεί, έστω στον 
βαθμό που λειτουργεί, η κυβέρνηση, πώς λει
τουργεί η Κοινοβουλευτική Ομάδα;

Η  αξιοπιστία και η αξιοπρέπεια επιτέλους, 
όταν δοκιμάζονται και μάλιστα βάναυσα, δί
νουν, οφείλουν να  δώσουν, έστω εκρηκτικά, 
λύσεις στο πρόβλημα, το οποίο είναι και πα
ραμένει πολιτικό και γ ι’ αυτό ακριβώς επιδέ
χεται λύση.

Ε ίνα ι προφάσεις εν αμαρτίαις οι δηλώσεις 
του τύπου «έχουμε την ελστίδα και γίνεται προ
σπάθεια  να δοθεί η δυνατότητα στον Πρωθυ
πουργό να  πει την άποψή του για  τις εξελί
ξεις». Και είναι υπεκφυγή και στρουθοκαμηλι
σμός να  μη δίδονται αρμοδίως εξηγήσεις, τι 
σημαίνει «δυνατότητα» και αν «η άποψη» εί
να ι καθοριστική και δεσμευτική -  για το κόμ
μα και την κυβέρνηση.

μεταπαπανδρεϊκή εποχή στο ΠΑΣΟΚ 
έχει αρχίσει πολλούς μήνες τώρα, κοντά 
ένα χρόνο, καθώς οι αντιηγετικές δ ιερ

γασίες έπαιρναν σάρκα και οστά. Ο κίνδυνος 
για  το ΠΑΣΟΚ διαγράφεται ίσως καθαρότερα 
από ποτέ άλλοτε. Ή  θα προχωρήσει μέσω της 
Κοινοβουλευτικής Ομάδας στην ανάδειξη του 
αντικαταστάτη ή θα οδηγηθεί η χώρα σε εκλο
γές από τους τρανταγμούς της διάσπασης.

Κι αυτό δεν θα ήταν βέβαια το καλύτερο για 
το ΠΑΣΟΚ. Ισως όμως θα πιστοποιούσε με 
τον πιο τραγικό τρόπο την εκτίμηση των «Νιου 
Γιορκ Τάιμς», ότι «το ΠΑΣΟΚ (...) είναι 
απλώς το προσωπικό όχημα του κ. Παπανδρέ
ου, που το δημιούργησε το 1974...».

Η



ΕΠΙΤΕΛΟΥΣ,
ΤΕΛΟΣ;

Πολύ θα θέλαμε να 
πιστέψουμε ότι έστω και 
την τελευταία στιγμή ο κ. 
Παπανδρέου είδε φως 
κι... ανέβλεψε. Οτι 
κατανόησε σε ποια 
κατάσταση έχει 
οδηγήσει τη  χώρα και 
το  κόμμα του κι 
αποφάσισε (;) να 
κάνει τη ν  πολυπόθητη 
απ’ όλους, πλην 
ελάχιστων  
Λακεδαιμονίων, 
χειρονομία... Οι 
τελευταίες ενδείξεις, και 
ιδιαίτερα η ομιλία 
Κρεμαστινού στη Βουλή, 
οδηγούν σε μια τέτοια 
εκτίμηση. Βέβαια με το 
ΠΑΣΟΚ, και ιδιαίτερα με 
τον κ. Παπανδρέου, δεν 
μπορείς ποτέ να είσαι 
σίγουρος. Η πράξη το 
έχει αποδείξει 
πολλαπλώς...

•  ·  ·  Ωστόσο μπορούμε 
να εικάσουμε με 
βεβαιότητα ότι 
πρωτίστως το γνωστό 
περιβάλλον και 
δευτερευόντως ο ίδιος ο 
κ. Παπανδρέου 
κατανοούν πλέον ότι οι 
ε ξε λ ίξ ε ις  προχωρούν 
ανεξαρτήτω ς των  
δικών τους  
επιθυμιών... 
Συνειδητοποιούν ότι η 
συντριπτική πλειοψηφία 
των ηγετικών στελεχών 
αποφάσισαν, με τον ένα
ή τον άλλο τρόπο, να 
διαβούν το Ρουβίκωνα. 
Αντιλαμβάνονται ότι είναι 
προτιμότερη, έστω και 
τώρα, η επίδειξη μιας 
μεγαλοθυμίας, παρά η 
αποδοχή μιας καθόλου 
τιμητικής, για να μην 
πούμε ταπεινωτικής, 
αποχώρησης...

•  ·  ·  Μ οιάζει λογικό  
λοιπόν να 
προσπαθήσει έστω  
και τώρα ο κ. 
Παπανδρέου να 
κερδίσει τ ις  
εντυπώ σεις και να 
εγγράφ ει κάποιες  
υπ οθήκες ιστορικής  
δικαίωσης. Και βέβαια ο 
μόνος τρόπος για να 
γίνει κάτι τέτοιο είναι να 
βοηθήσει τις εξελίξεις 
υποβάλλοντας την 
παραίτησή του, 
αφήνοντας ανοιχτό το 
πεδίο στο κόμμα και την 
Κοινοβουλευτική Ομάδα 
να εκλέξει νέο 
πρωθυπουργό. Το 
έδαφος μοιάζει να 
προετοιμάζεται για μια 
τέτοια λογική κίνηση. 
Τώρα το πόση λογική  
έχει απομείνει σ’ αυτό  
το  σκηνικό παραλόγου 
που ζούμε τ ις  
τελ ευ τα ίες  εβδομάδες  
θα  το  διαπιστώσουμε 
πολύ σύντομα...

Σ Η Φ Η Σ  Π Ο Λ Υ Μ ΙΛ Η Σ
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Εν-Εταςεις

Περί υστεροφημίας
«Οι β ιο γ ρ α φ ίες  δ εν  είναι π αρά τα  

ενδύμ ατα  και τα  κουμπιά εν ό ς  αν
θρώ π ου - η αληθ ινή  β ιο γρα φ ία  το υ  
ίδιου το υ  ανθρώ π ου είναι αδύνα το  να 
γρα φ εί'» Μ α ρ κ  Τουαίν, Α υ το β ιο γρ α -

Αν είναι αλήθεια 
ότι πάνω από 
το λίκνο του 

κάθε ανθρώπου σκύ
βουν οι μοίρες και 
κλώθουν το ριζικό 
που τον περιμένει 
στο υπόλοιπο της ζω
ής του, τότε θά ’ναι οι 
ίδιες μοίρες που φρο
ντίζουν, για μερικούς 
λίγους, να μείνει η 
μνήμη τους ζωντανή, 
αφού πια έχουν δια

βεί για πάντα το μεγάλο ποτάμι. Σε 
ακόμα λιγότερους, οι μοίρες αυτές θα 
χαρίσουν μια ξεχωριστή ευμένεια, 
σβήνοντας από την ανάμνηση των κα
τοπινών γενιών ό,τι ταπεινό, ό,τι αν
θρώπινο από τον βίο του μακαρίτη και 
καλύπτοντας για πάντα την υστεροφη
μία του με την πορφύρα που φέρουν 
μόνον οι εκλεκτοί. Ο κάθε υπηρέτης 
που διακονεί στον οίκο της μνημοσύ
νης, ο κάθε ιστορικός δηλαδή, θα μπο

ρούσε να αφηγηθεί πολλές ιστορίες 
ζωής προσώπων του παρελθόντος, 
που, χωρίς τα ψεγάδια του καθημερι
νού τους βίου, χαράχτηκαν για πάντα 
στη συλλογική μνήμη ως ιδεώδη αρχέ
τυπα. Στο σημερινό σημείωμα θα 
υπενθυμίσει ο χρονικογράφος δυο πε
ριπτώσεις, που παρουσιάζουν, όπως 
φαίνεται, αναλογίες διαχρονικές.

Γεννήθηκε σε κάποιο χωριό της 
Μακεδονίας από οικογένεια 
φτωχών αγροτών. Αγράμματος 

σχεδόν (πολύ αργά έμαθε, όπως πα
ραδίδουν οι ιστορικές πηγές, να σκα
λίζει με δυσκολία λίγα κολλυβογράμ
ματα), προικισμένος, ωστόσο, με τα 
κλασικά εξωτερικά προσόντα του επ’ 
αμοιβή εραστή, δεν άργησε να εισέλ- 
θει στον στενό κύκλο εξουσίας της 
πρωτεύουσας. Η ωραία σωματική του 
διάπλαση και οι εξαίρετες επιδόσεις 
του σε όλα τα αθλήματα της εποχής 
του, γρήγορα τράβηξαν την προσοχή 
του ανώτατου άρχοντα, ο οποίος τον 
πήρε κοντά του (νεότερες έρευνες κά
νουν λόγο για ερωτική σχέση), αναθέ- 
τοντάς του καθήκοντα σε μια πολύ 
εμπιστευτική θέση. Αναγνωρίζοντας 
την ευκαιρία της ζωής του, δεν δίστα
σε ο νεαρός αγράμματος χωρικός να 
δολοφονήσει με τα ίδια του τα χέρια

Η στρέβλωση της 
μνήμης δεν 
αποτελεί μόνο 
φαινόμενο ατομικό 
αλλά και συλλογικό

τον ευεργέτη του, τον Βυζαντινό αυτο- 
κράτορα Μιχαήλ Γ ' και να ανέλθει, το 
867, ο ίδιος στον θρόνο.

Τα νεανικά αυτά «παραπτώματα» 
του Βασιλείου Α ',  γενάρχη της λα
μπρής μακεδονικής δυναστείας του 
Βυζαντίου, δεν φαίνεται ωστόσο να 
βάρυναν πολύ στην κρίση των επόμε
νων γενιών. Καλυμμένη με τον πέπλο 
του μυθικού (κυρίως χάρη στις φαντα
στικές αφηγήσεις του εγγονού του 
Κωνσταντίνου Ζ ' Πορφυρογέννητου), 
θα περάσει η μορφή του για πάντα στη 
μνήμη των μεταγενέστερων με όλες τις 
θαυμαστές εκείνες εκφάνσεις, που χα
ρακτηρίζουν τη βιογραφία του κάθε 
μεγάλου ανδρός.

στάση ζωής του Αλεξάνδρου 
Νέβσκι, ηγεμόνα του Νόβγκο- 
ροντ (1219/20-1263), αποτελεί 

ίσως το πιο αυθεντικό παράδειγμα της 
«ρωσικής ψυχής», της ιδιαίτερης εκεί
νης νοοτροπίας που χαρακτηρίζει, ως 
διαχρονικό στερεότυπο, την εικόνα 
της ρωσικής διανόησης για τον «gniloj 
zapad», τη «σάπια Δύση». Στην πιο 
κρίσιμη καμπή της ιστορίας της χώρας 
του - όταν η λαίλαπα των Μογγόλων 
εισβολέων κατέλυε, μία προς μία την 
ανεξαρτησία των ρωσικών ηγεμονιών 
- δεν δίστασε ο Αλέξανδρος να προ- 
δώσει στους Μογγόλους τον αδελφό 
του Ανδρέα, ηγεμόνα του Suzdal, για

φ ία  (1924).

Του ΦΑΙΔΩΝΑ 
ΜΑΛΙΓΚΟΥΔΗ*

οι Α ναγνώστες Γράφουν στην «Ε·»

ταχυδρομικές θυρίδες
ι?ρ=Κ Με αφορμή την ανατίμηση ενοι- 

“ κίου των ταχυδρομικών θυρίδων 
ο κ. Τάσος Βελέρης, Ελ. Βενιζέλου 155, 
Καλλιθέα, σημειώνει:

«Σε μια στιγμή που υποτίθεται ότι η 
κυβέρνηση, με όλους τους τρόπους, προ
σπαθεί να επιβάλει ανάσχεση στον πλη
θωρισμό, η διοίκηση των Ταχυδρομείων 
επέβαλε στα ενοίκια των ταχυδρομικών 
θυρίδων αύξηση της τάξης του 400%. 
Πραγματικά, ανακοινώθηκε στους ενοι
κιαστές ότι το ενοίκιο από 4.50Ö δρχ. 
πέρσι, φέτος είναι 18.000! Δεν ξέρω ποια 
πολιτική ακολουθούν αυτοί οι κύριοι τη 
στιγμή που οι αυξήσεις των υπολοίπων 
ΔΕΚΟ κυμάνθηκαν γύρω στα 10%, και 
τη στιγμή που μια τραπεζική π.χ. θυρίδα 
δεν κοστίζει πάνω από 10-11.000 δρχ.! 
Υπάρχουν από μέρους τους αξιόλογα 
επιχειρήματα ή βρισκόμαστε και εδώ σε 
καθεστώς εκβιασμού και ομηρίας;».

Ωδινεν όρος...
. Με αφορμή άρθρο του Γιώργου 
Καρελιά, ο κ. Χαρ. Γ. Τσιρίδης,

δικηγόρος, Αγ. Κων/νου 5, Πειραιάς, 
γράφει μεταξύ άλλων:

«Απαντώντας στην ανάλυση των γεγο
νότων της 22-12-1995, με τίτλο “Η “απει
λή” Τσοβόλα και το ΠΑΣΟΚ” σας γρά
φω ότι ο κ. Τσοβόλας, με το απονενοη
μένο Κίνημά του, έκανε και θα κάνει μια 
τρύπα μέσα στο νερό ή ώδινεν όρος και 
έτεκε μυν.

Αιώνια η μνήμη του μακαρίτη Αβέ- 
ρωφ, που πρώτος είπε την αμίμητη και 
θαυμάσια πολιτική κουβέντα, ότι όποιος 
φεύγει από το μαντρί, τον τρώει ο λύκος 
ή η αμίμητη φράση του φίλου υπουργού 
κ. Κατσιφάρα, που έλεγε πως αν δεν 
υπήρχε ο Ανδρέας δεν θα με μάθαινε ού
τε ο θυρωρός της πολυκατοικίας μου.

Αυτά σας τα γράφει ένας από τους 
150, περίπου, που ήμασταν στην Ιδρυτι
κή Σύσκεψη της 3ης Σεπτεμβρίου 1974 
και ένας από τους πρώτους πσυ στελέχω
σαν το 1966 τον Ανδρέα Παπανδρέου».

Τρίτη η πατρίδα!
, Σε φράση στελέχους του κυβερ-
νωντος κόμματός αναφερεται και 

γράφει μεταξύ άλλων ο κ. Ανθ. Θ. Βα-

Κακοποίηση κρατουμένων
, Στην κακοποίηση κρατουμένων που σημειώθηκαν προ ημερών στην 
Κέρκυρα αναφέρεται η συγγραφέας κ. Ελλη Εμκε, Μονεμβασία, 

που παρατηρεί:
«Η κτηνώδης μεταχείριση κρατουμένων από “φύλακες του νόμου” στις φυ

λακές Ιωαννίνων προ ημερών μάς συντάραξε βαθιά, εφόσον μεταφέρθηκε 
από τα δελτία ειδήσεων (MEGA) μέσα στα σπίτια μας.

Με φρίκη και αγανάκτηση βλέπαμε ομάδες των δυνάμεων καταστολής να 
ποδοπατάνε με μανία ανθρώπους πεσμένους κάτω, να τους κλωτσάνε ανελέ
ητα και να τους σέρνουν σαν σακκιά άψυχα, κατεξευτελίζοντας την ανθρώ
πινη υπόστασή τους και αγνοώντας προκλητικά βασικές έννοιες δικαίου και 
ανθρώπινα δικαιώματα.

Ο,τι έγκλημα και να είχαν διαπράξει οι δραπέτες ή στασιαστές (απεγνω
σμένοι ούτως ή άλλως από την απαράδεκτη κατάσταση των φυλακών) τίποτε 
δεν δικαιολογεί την τρομερή αυτή κακοποίησή τους.

Θα τιμωρηθούν άραγε παραδειγματικά εκείνοι που καταχράστηκαν τόσο 
αισχρά την εξουσία τους, βγάζοντας το άχτι τους πάνω σε άτομα προ πολλού 
παραδομένα και ανίκανα να αμυνθούν; Ή  το γεγονός ότι τα θύματα χαρα
κτηρίστηκαν αόριστα από τον Τύπο «Αλβανοί κακοποιοί», μας επιτρέπει να 
κοιμόμαστε ήσυχοι; Ποιοι είναι τελικά αυτοί οι δυστυχισμένοι και ποιος θα 
τους υπερασπιστεί;».

ντέλλας, Μομφεράτου 76, Αθήνα: 
«Γνωστό στέλεχος του κυβερνώντος 

κόμματος, τ. υπουργός, αναπτύσσοντας 
στις 29.12.95, κατά το βραδινό δελτίο ει
δήσεων γνωστού τηλεοπτικού σταθμού, 
το περιεχόμενο της επιστολής του που 
έστειλε στο Εκτ. Γραφείο του κόμματός 
του, με μια ομολογουμένως εξαιρετική 
γλωσσική-λεκτική ευχέρεια, παρρησία 
και θάρρος, είπε σε κάποια στροφή του 
λόγου του, αμέσως πριν από την κάποια 
τελεία: «Πρώτα ο Πρόεδρος, ύστερα το 
κόμμα και μετά η πατρίδα».

Μετά η Πατρίδα από το κόμμα κι αυτό 
μετά από τον Πρόεδρο(ϋ) κι ας μην εί
ναι (ο εν λόγω), όπως εικάζεται, και τό
σο πολύ προσωπολάτρης. Μπράβο, 
μπράβο για τη διαβάθμιση!!

Λέτε να του ξέφυγε ανάποδα η σειρά; 
ΟΧΙ, τό ’πε ξεκάθαρα, τρίτη η Πατρίδα. 
Ζήτω λοιπόν το κόμμα; Για όνομα του 

ν Θεού...».
Λογαριασμός ΔΕΗ

Με αφορμή τα υπέρ τρίτων τέλη 
στους λογαριασμούς της ΔΕΗ ο

κ. Θωμάς Κ. Δύγδας, γιατρός, Μιαούλη 
45, Θεσσαλονίκη, σημειώνει:

«Πριν από λίγες ημέρες έλαβα ένα λο
γαριασμό της ΔΕΗ - “Εναντι”. Αυτός πε
ριλαμβάνει: “έναντι” αξίας κατανάλω
σης: δρχ. 7.826. Δημοτικά τέλη: 3.673 
δρχ. Δημοτικό φόρο: 271 δρχ. Τέλος Ακί
νητης Περιουσίας: 317 δρχ. ΕΡΤ: 1.500 
δρχ. Φ.Π.Α.: (18%): 1.409 δρχ. Σύνολο 
τρίτων: 7.170 δρχ.

Αυτός ο λογαριασμός είναι έκτακτος 
και σε λίγες μέρες περιμένω και τον κα
νονικό. Φοβάμαι ότι και αυτός ο λογα
ριασμός θα περιλαμβάνει πάλι τέλη 
“υπέρ τρίτων”. Και το “έναντι” είναι πα
ράνομο. Αν είναι να πάρεις χρήματα από 
το κράτος, περιμένεις ένα και δυο χρό
νια, αν τα πάρεις...».

θυρίδες για... ζώντες
Υποχρέωση όσων διαθέτουν θυ- 
ρίδα στην Εμπορική Τράπεζα 

σχολιάζει ο σκηνοθέτης κ. Κωστής Ζω
ής, Αθήνα, που παρατηρεί:

«Αν θελήσετε να έχετε μια θυρίδα
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να καταλάβει ο ίδιος τον θρόνο του, 
αλλά και να δηλώσει αυτόβουλα την 
υποταγή του στον κατακτητή. Κατ’ 
εξοχήν κίνητρο για τις πράξεις αυτές 
αποτέλεσε η ιδεολογική του αντίθεση 
προς την Καθολική Δύση, η οποία κο- 
ρυφώθηκε σε αντιδυτικό μένος. Λόγος 
επαρκής για τη ρωσική Εκκλησία να 
αγνοήσει την προδοσία του και να τον 
περιλάβει στις τάξεις των αγίων της, 
αλλά και για τη ρωσική παράδοση να 
τον θεωρεί διαχρονικά (ιδιαίτερα κα
τά τη σταλινική περίοδο) ως σύμβολο 
«πατριωτικής» αντίστασης απέναντι 
στην τευτονική - Καθολική Δύση.

Η παράθεση αντίλογων περιπτώσε
ων, όπου η παράδοση συντηρεί μια 
ψευδή εικόνα ηρώων του παρελθό
ντος, θα μπορούσε να συνεχισθεί, αν 
το επέτρεπε ο χώρος του σημειώμα
τος. Τα δύο αυτά, όμως, παραδείγμα
τα αρκούν, για να διαπιστώσει κανείς 
ότι η στρέβλωση της μνήμης - τα εξω
πραγματικά σχήματα που επιβάλλει το 
μεμονωμένο άτομο στο μνημονικό του 
υλικό για να καλύψει τραυματικές για 
το ίδιο εμπειρίες - δεν αποτελεί μόνο 
φαινόμενο ατομικό, αλλά και συλλογι
κό. Ετσι, η υστεροφημία προσώπων 
του παρελθόντος, που μας παραδίδει 
η συλλογική μνήμη, δεν ανταποκρίνε- 
ται σε πολλές περιπτώσεις, στην αυθε
ντική ιστορική πραγματικότητα. Επι
σήμανση χρήσιμη ίσως, ιδιαίτερα στις 
μέρες μας, που πολύς λόγος γίνεται 
για «ιστορικούς ηγέτες»...

*Κ αθ . Ισ το ρ ίας  σλαβ ικώ ν λα ώ ν  στο  
Α.Π.Θ.

στην Εμπορική Τράπεζα, θα πρέπει κά
θε φορά που θα την επισκέπτεσθε, να 
αναγράφετε Ιδίπλα στην υπογραφής σας 
ότι εσείς και ο συνδικαιούχος είσθε ζω
ντανοί, “εν ζωή”, συγκεκριμένα!!!

Ομολογουμένως, η διεύθυνση της 
Τράπεζας αξίζει τα συγχαρητήρια αλλά 
και τη χλεύη μας για την ιδιαιτερότητα 
της μακάβριας έμπνευσής της... (μόνον η 
Εμπορική επιβάλλει αυτό τον... όρο). 
Θεωρώ περιττό να σημειώσω πως κατό
πιν αυτού, έκλεισα ακαριαίως και τη θυ
ρίδα και όλους τους λογαριασμούς μου, 
αφήνοντάς τους την απόλαυση της μα
κάβριας συμπεριφοράς τους».

Α ΛΛΗ ΛΟ ΓΡΑ Φ ΙΑ

•  ΣΤ. ΤΑΖΗ, Λαμπρινή. Αντί να «πετσο
κόψουμε» εμείς την επιστολή σας, δεν 
την «πετσοκόβετε» εσείς; Είναι αδύνα
τον να φιλοξενήσουμε επιστολές που ξε
περνούν τις 150 λέξεις. Επίσης, το τηλέ
φωνό σας είναι απαραίτητο.

•  ΣΩΚΡ. ΔΟΡΚΟ, Ηράκλεια Σερρών. 
Ομολογούμε ότι δεν κατανοήσαμε την τε
λευταία επιστολή σας. Αντευχόμαστε για 
τις γιορτές.
•  ΑΘ. ΣΑΒΒΙΔΗ, Ντύσσελντορφ, Γ ερμα- 
νία. Δεν μπορούμε να φιλοξενήσουμε ως 
επιστολή τον λόγο του αρχιναυάρχου του 
ελληνικού στόλου λόρδου Κόχραν (Μάρ
τιος 1827, Πόρος). Επειδή όμως η πρόθε
σή σας να τον παραλληλίσετε με τα σημε
ρινά είναι εμφανής, γι’ αυτό και παραθέ
τουμε σύντομο -κατατοπιστικό πιστεύου
με- απόσπασμα: «Αι Αθήναι κινδυνεύ
ουν τον έσχατον κίνδυνον και εν ω γεν
ναίος Φαβιέρος μετ’ ολίγων ηρώων εν- 
θουσιώντων διά την αυτονομίαν έδραμεν 
εις βοήθειαν των ανδρείων υπερασπι
στών αυτής, οι αξιωματικοί της Ελλάδος 
δεν παύουν καταγινόμενοι εις μικροπρε
πείς συζητήσεις περί πολιτικών πραγμά
των».

•  ΩΡ. ΧΙΟΝΗ, Αλεξανδρούπολη - ΧΡ. 
ΜΠΕΛΚΑ, Αθήνα - Δ. ΚΥΡΙΤΣΗ, Ζω
γράφου - Κ. ΙΩΑΝΝΙΔΗ, Κηφισιά - I. 
ΧΑΙΝΗ, Αθήνα. Η «Ε» φιλοξενεί μόνον 
επιστολές που απευθύνονται αποκλειστι
κά στην ίδια.
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Συντήρηση ή αναβολή 0 / ΓΙΑ ΤΡ Ο Ι ανησυχούν και ανέβαλαν και χθες την παρακέντηση
συνομιλιών με τα Σκόπια y/α την αφαίρεση του υγρού

ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ
Του Δ.Π. ΔΗΜΑ
Με βραδύ ρυθμό, που επιβάλλεται από το πολιτικό κενό 
που επικρατεί στην Ελλάδα και καιρού επιτρέποντος λόγω 
της χιονοθύελλας, επαναλαμβάνονται σήμερα στη Νέα Υόρκη 
οι διαπραγματεύσεις Αθήνας-Σκοπίων για την ονομασία της 
Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δημοκρατίας της Μακεδονίας, κατά 
τα προβλεπόμενα της σχετικής διάταξης της «ενδιάμεσης 
συμφωνίας», που υπογράφηκε το Σεπτέμβριο μεταξύ των 
δύο πλευρών στη Νέα Υόρκη. Εκ των πραγμάτων πρόκειται 
κυρίως για «συνομιλίες συντήρησης», όπως 
χαρακτηρίζονται από παρατηρητές που εξυπηρετούν τις 
πολλαπλές επιδιώξεις και σκοπιμότητες και των δύο 
πλευρών. Ετσι, οι συνομιλίες εξακολουθούν να περιορίζονται 
στην ανταλλαγή απόψεων επί διαδικαστικών ζητημάτων που 
αφορούν τον προσδιορισμό του πλαισίου εντός του οποίου 
θα 'ναι δυνατό να κινηθούν οι διάφορες πολιτικές επιλογές 
έως ότου κάποια στιγμή απαιτηθεί η έκφραση πολιτικής 
βούλησης για την άρση των αδιεξόδων και σύγκλιση των 
απόψεων των δύο πλευρών. Παράλληλα, η «συντήρηση» του 
θέματος των Σκοπιών την εποχή αυτή στην επικαιρότητα 
πιστεύεται ότι εξυπηρετεί, όπω ς έχει εξυπηρετήσει και στο 
παρελθόν, τις πολιτικές σκοπιμότητες και προσωπικές 
φιλοδοξίες κυβερνητικών και διπλωματικών παραγόντων 
ασχολουμένων με το Σκοπιανό, οι οποίοι, καθώς βλέπουν να 
τρέχουν με γοργό ρυθμό οι πολιτικές εξελίξεις στην Ελλάδα, 
επιδιώκουν, ξεκινώντας από διαφορετική αφετηρία ο 
καθένας και μέσω Σκοπιανού, να διατηρηθούν και οι 
ίδιοι μέσα στις εξελίξεις, και να συμπεριληφθούν 
σ’ ένα κεντρικό πυρήνα επιρροής των 
διαφαινόμενων προοπτικών. Ενδεικτικά θα πρέπει να 
σημειωθεί ότι πρόταση του Σόιρους Βανς, του 
μεσολαβητή του ΟΗΕ, για αναβολή των συνομιλιών λόγω της 
ασθένειας, τώρα, του Ελληνα Πρωθυπουργού, βρήκε 
αρνητική ανταπόκριση από τις δύο πλευρές, οι οποίες 
προτίμησαν τη «συντήρηση» του θέματος στην επικαιρότητα. 
Σύμφωνα με χθεσινοβραδινές πληροφορίες, είναι δυνατό ο κ. 
Βανς να προτείνει με δική του πρωτοβουλία, εκ νέου, την 
«αναστολή των συνομιλιών για ένα εύλογο 
χρονικό διάστημα», προκειμένου, όπως σημειώνεται, να 
ξεκαθαρίσουν κάπως τα πράγματα στην Ελλάδα. Ωστόσο, οι 
Αμερικανοί πιστεύουν, όπως και ο κ. Βανς, ότι το «Νόβα 
Μακεντόνια» είναι η πιο ενδεδειγμένη ονομασία, 
που εξυπηρετεί και τις δύο πλευρές.

και αχεβεις με Ευρώπη
ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ
Του Π. ΠΑΝΤΕΛΗ
Η Κομισιόν άρχισε τη διαδικασία για την έναρξη 
διπλωματικών σχέσεων της Ε.Ε. με την ΠΓΔΜ. Εστειλε χθες 
στην κυβέρνηση των Σκοπιών, εξ ονόματος των 15, τα τυπικά, 
έγγραφα της αναγνώρισης. Οπως έγινε γνωστό, ο μόνιμος 
αντιπρόσωπος της ΠΓΔΜ στις Βρυξέλλες θα είναι ο 
επιτετραμμένος μέχρι τώρα Ταφ Τεγκόπσκι. Δεν έχει ακόμη 
καθοριστεί σε ποιο επίπεδο και ποιος θα εκπροσωπήσει την 
Ε.Ε. στα Σκόπια.

ΝΑΤΟϊκές εγγυήσεις 
για το Κυπριακό

ΛΕΥΚΩΣΙΑ
Η ιταλική προεδρία, στο πλαίσιο της πρωτοβουλίας της για το 
Κυπριακό, έχει υποβάλει εισήγηση για το θέμα της 
ασφάλειας που προνοεί ΝΑΤΟϊκές εγγυήσεις. Αυτό 
αποκάλυψε ο πρόεδρος Κληρίδης στα μέλη του Εθνικού 
Συμβουλίου κατά την προχθεσινή συνεδρίαση του Σώματος. 
Οπως έγινε γνωστό, το θέμα της ασφάλειας (που ενδιαφέρει 
ιδιαίτερα την ελληνοκυπριακή πλευρά) βρίσκεται στο 
επίκεντρο τόσο της αμερικανικής όσο και της ευρωπαϊκής 
πρωτοβουλίας. Σύμφωνα με δημοσιογραφικές πληροφορίες, 
ο πρόεδρος Κληρίδης και οι πολιτικοί αρχηγοί 
προγραμματίζουν ομαδική επίσκεψη στην Ουάσιγκτον για 
επαφές με Αμερικανούς επισήμους και μέλη του Κογκρέσου. 
Επίσης, Κληρίδης και πολιτική ηγεσία θα επιδιώξουν 
συνάντηση με το γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών Μπούτρος Γκάλι, 
από τον οποίο θα ζητήσουν να ενεργοποιηθεί στο Κυπριακό;

Φ.Κ.

α π  ά ντ ησ η Σ ΥΝ στο π ΑΣ ο κ
Η απάντηση του Συνασπισμού στις όποιες αποφάσεις 
καταλήξει η Κεντρική Επιτροπή του ΠΑΣΟΚ θα δοθεί από τον 
Ν. Κωνστάντόπουλο σε συγκεντρώσεις που οργανώνει το 
κόμμα σε Θεσσαλονίκη, στις 21 Ιανουάριου, και Αθήνα στις 
22 του μηνός. Πάντως, σύμφωνα με πληροφορίες, η ηγεσία 
του ΣΥΝ παρακολουθεί με επιφυλάξεις τις εξελίξεις στο 
κυβερνών κόμμα και ηγετικά του στελέχη θεωρούν ότι οι 
αντιθέσεις που έχουν εκδηλωθεί μπορεί να οδηγήσουν σε 
απρόβλεπτα αποτελέσματα.

Επιμένει ο πυρειός
Των ΝΙΚΟΥ ΣΤΑΣΙΝΟΥ 
ΣΟΦΙΑΣ ΝΕΤΑ

Χ αμηλός πυρετός εμφανίστηκε και 
χθες για τρίτη συνεχή ημέρα 
επιτείνοντας την ανησυχία των 

γιατρών για το ενδεχόμενο να 
εμφανισθεί νέα λοίμωξη, αν και όλες 
οι εξετάσεις που γίνονται καθημερινά 
συνεχίζουν να μη δείχνουν τέτοιο 
πρόβλημα.

Το χθεσινό ιατρικό δελτίο μιλούσε για 
«ελαφρά παροδική πυρετική κίνηση, η προ
έλευση της οποίας εξετάζεται». Σύμφωνα με 
πληροφορίες, τα λευκά αιμοσφαίρια παρέ- 
μειναν σταθερά στις 8-9.000 και οι καλλιέρ
γειες ήταν πάλι στείρες. Το δεύτερο ιατρικό 
δελτίο της ημέρας ανέφερε ότι «το τελευταίο 
εξάωρο ο πρωθυπουργός ήταν απύρετος», 
ενώ θα συνεχίζονταν οι εξετάσεις για να εξα
κριβωθούν τα αίτια που προκαλούν το χαμη
λό πυρετό, που έφτασε το 37,5. Τονίστηκε 
επίσης ότι μπορεί να χρειαστεί ακόμη και μία 
εβδομάδα για να ολοκληρωθούν οι εξετάσεις 
αυτές. Χθες πάντως δεν πραγματοποιήθηκε 
παρακέντηση στον Πρωθυπουργό, ενώ έγινε 
αξονική τομογραφία στη περιοχή του θώρα
κα. Οπως διαπιστώθηκε και πάλι, στο δεξιό 
ημιθωράκιο έχει συγκεντρωθεί περίπου μισό 
λίτρο υγρού (ελαφρά αυξημένο από την 
προηγούμενη εξέταση) και στο αριστερό 1,5 
περίπου λίτρο.

Οι γιατροί απέφυγαν την παρακέντηση λό
γω του χαμηλού πυρετού που παρουσιάζει ο 
ασθενής, ώστε να μην καταπονήσουν περισ

σότερο τον οργανισμό του, ενώ φοβούνται 
πάντα και το ενδεχόμενο να εκδηλωθεί λοί
μωξη από τις παρακεντήσεις, που μοιραία, 
όσο προσεκτικά και αν γίνονται, δημιουρ
γούν εισόδους μικροβίων.
καΒή η εικόνα

Η γενική πάντως εικόνα του Πρωθυπουρ
γού ήταν καλή, συνεχίστηκε το εντατικό πρό
γραμμα κινησιοθεραπείας και αναπνευστι
κής (φυσικοθεραπείας, ενώ η υποστήριξη της 
αναπνοής με αναπνευστήρα έγινε μόνο κατά 
τη διάρκεια της νύχτας. Σημειώνεται ότι ο 
Πρωθυπουργός υποβλήθηκε σε αιμοκάθαρ
ση και χθες και σήμερα.

Οι θεράποντες γιατροί θεωρούν όμως 
απαραίτητο να γίνει σύντομα η παρακέντηση 
για την αφαίρεση του υγρού και από τα δύο 
ημιθωράκια, καθώς, μεταξύ άλλων, στο υγρό 
αναπτύσσονται μικρόβια που μπορεί να προ- 
καλέσουν ακόμη και πνευμονία. Επίσης, σύμ
φωνα με πληροφορίες, οι γιατροί προσανα
τολίζονται και στην αλλαγή του τραχειοσω- 
λήνα και της υποδοχής της ειδικής βαλβίδας 
που επιτρέπει την ομιλία, λόγω της συγκέ-

ντρωσης μυκήτων.
Εν τω μεταξύ ο φυσίατρος Τζ. Μπακ από 

τις ΗΠΑ δήλωσε χθες ότι γενικότερα η κα
τάσταση της υγείας του Πρωθυπουργού εί
ναι καλύτερη και ότι είναι ενθαρρυντικό το 
γεγονός ότι περπατάει καλύτερα στο πλαίσιο 
της κινησιοθεραπείας.

Ανέφερε ακόμη ότι ο Πρωθυπουργός μπο
ρεί να μιλήσει καλά και ότι συζητεί με όποιον 
τον επισκέπτεται, αλλά ότι δεν γνωρίζει ο 
ίδιος το αν μπορεί να μιλήσει για πολιτικά θέ
ματα. Διευκρίνησε ότι δεν υπάρχουν ενδεί
ξεις λοίμωξης, ενώ για το θέμα της μεταφο
ράς του σε νοσοκομείο των ΗΠΑ δήλωσε ότι 
δεν είναι αυτή τη στιγμή απαραίτητη.
Ο εγκέφαλος

Πληροφορίες ανέφεραν ακόμη, ότι ο κ. 
Μπακ ζήτησε από το ιατρικό συμβούλιο να 
εξεταστεί το ενδεχόμενο να έχει προσβληθεί 
ο Πρωθυπουργός από το «Σύνδρομο του Με
τωπιαίου Λοβού», ένα είδος εγκεφαλοπάθει- 
ας, λόγω κάποιων ενδείξεων που παρατήρη
σε κατά τη διάρκεια της λογοθεραπείας.

Λέγεται ότι οι γιατροί του συμβουλίου 
απάντησαν πως η αξονική τομογραφία που 
έγινε και στον εγκέφαλο του Πρωθυπουργού 
δεν έδειξε παθολογικά ευρήματα. Το σύν
δρομο αυτό, και γενικότερα οι εγκεφαλοπά- 
θειες, μπορεί να εμφανισθούν σε ασθενείς με 
πολλαπλές ανεπάρκειες ή σε ασθενείς που 
υποβάλλονται σε αιμοκάθαρση λόγω της δια
ταραχής των ηλεκτρολυτών (Equilibrium 
Syndrome). Στη δεύτερη περίπτωση, που 
έχουμε διαταραχές της οξεοβασικής ισορρο
πίας, η κατάσταση είναι αναστρέψιμη.

Τα μάτια μας δεν είναι μόνο ο καθρέτπης της ψυχής... αλλά και της σωματικής μας υγείας

ΙΡΙΔΟΣΚΟΠΗΣΗΝέα επαναστατική μέθοδος 
ελέγχου και πρόληψης της 
υγεία σας σε χρόνο ρεκόρ.

Τα αποτελέσματα παραδίδονται από τους 
γιατρούς της εταιρείας γραπτώς εντός 15 πε
ρίπου λεπτών για τους εξεταζόμενους στο 
νομό Αττικής. (Στα κέντρα της εταιρείας 
που βρίσκονται στην επαρχία τα αποτελέ
σματα παραδίδονται την επόμενη μέρα γιατί

βού. Το κέντρο της εταιρείας στην Αττική 
βρίσκεται στην πλατεία Αγίας Παρασκευής 
(Γούναρη 2 και Χαλανδρίου) και τα τηλέφω
να είναι:
6016745 - 6394521 - 6394522 - 639449 
Στην Θεσσαλονίκη: Εγνατείας 96,
Τηλ. 273289 - 275193
Στην Πάτρα: Ιΐλ. Γεωργίου 40, Τηλ. 624020 
Στην Καλαμάτα: Αναγνωσταρά 53,
Τηλ. 93971
Στην Ρόδο: Άννης Μαρίας 61.
Τηλ. 21419 - 77208 
Στην Κόρινθο: Κροκιδά 9,
Τηλ. 80236
Στην Βέροια: Προφήτη Ηλία 1,
Τηλ. 28315.
Η FITNESS INTERNATIONAL άρχισε να 
εφαρμόζει την ιριδοσκόπηση στην Ελλάδα 
από τις 2 Μαΐου 1995 και έχει μέχρι τώρα 
χιλιάδες ευχαριστημένους που εξετάστηκαν. 
(Μεταξύ των οποίων και αρκετά δημόσια 
πρόσωπα). Στόχος της εταιρείας είναι μέσα 
στο 1996 να υπάρχει σε κάθε νομό της Ελλά
δος και ένα εξεταστικό κέντρο.

ODR. GENSEN παρατήρησε πως οτιδή
ποτε συμβαίνει στον οργανισμό μας κα

ταγράφεται στην ίριδα των ματιών μας. Διέ
θεσε 50 χρόνια σχολαστικής έρευνας για το 
ποιο όργανο καταγράφεται που και πως. 
Στην συνέχεια η μέθοδος τελειοποιήθηκε και 
εφαρμόζεται στην Ελλάδα από την 
FITNESS INTERNATIONAL. Γίνεται έλεγ
χος σε 74 όργανα και συστήματα του οργανι
σμού, όπως: (καρδιά, πνεύμονες, θυροειδής, 
εγκέφαλος, σπονδυλική στήλη, παχύ έντερο, 
νεφρά, στομάχι, γεννητικό σύστημα, κυκλο
φορία του αίματος, αδενικό επινεφρίδιο σύ
στημα, ήπαρ, σπλήνα, πάγκρεας, στήθος 
κ.α.). Μας δείχνει αν υπάρχει σε κάποιο απ’ 
αυτά πρόβλημα ή αν υπάονει και κάπου 
ποοδιάθεση να παρουσιαστεί κάτι εντός του 
ποοσενούς εξαμήνου. Επίσης γίνεται έλεγ
χος του ανοσοποιητικού συστήματος και κα
τά πόσο είναι γερή η κράση του ατόμου.
,Η εξέταση διαρκεί μόνο 3 λεπτά και γίνεται 
φωτογράφιση σε ειδική κάμερα της ίριδας 
και των δύο ματιών.

η εξέταση γίνεται μέσω ηλεκτρονικών υπο
λογιστών από τα κεντρικά της εταιρείας).
Η τιμή της εξέτασης είναι 17.500 ΔΡΧ. Αν 
όμως πάτε δύο άτομα μαζί, γίνεται έκπτωση 
5.000 ΔΡΧ. Για να κάνετε την εξέταση πρέπει 
πριν να τηλεφωνήσετε για να κλείσετε ραντε-
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ΑΝΑΖΗΤΕΙ 
ΤΟ ΜΕΛΛΟΝΤΑ 
ΣΥΖΥΓΟ ΤΗΣ... 
ΓΥΝΑΙΚΑΣ ΤΟΥ
ΒΟΝΗ
Το διάδοχό του 
αναζητεί ένας  
75χρονος Γερμανός 
εκατομμυριούχος, για 
να είναι σίγουρος πως 
μετά θάνατον η 
28χρονη σύζυγός του 
και η περιουσία του 
θα βρίσκονται σε 
καλά χέρια. Ο Βάλτερ 
Βίλε δημοσίευσε 
σχετική αγγελία στις 
γερμανικές  
εφημερίδες και 
εκατοντάδες ήταν 
αυτοί που 
ανταποκρίθηκαν. Ο 
Βίλε που έκανε 
δηλώσεις στην 
εφημερίδα «Εξπρές» 
της Κολονίας, 
υποστήριξε πως 
εκείνος και η σύζυγός 
του είναι ένα 
αγαπημένο ζευγάρι, 
αλλά επειδή εκείνη  
είναι νέα, όμορφη και 
γεμάτη ζωή, ανησυχεί 
για το τι θα γίνει μετά 
το θάνατό του. Ετσι, 
ψάχνουν μαζί για τον 
άνδρα που θα πάρει 
τη θέση του.

(ΑΠΕ)

ΤΙΣ  ΤΕΛΕΥΤΑΙΕΣ ημέρες της ζωής του είχε κλειστεί στο γραφείο του στο Παρίσι 
και ζητούσε να μη δει κανέναν. «Αυτοίπου με αγαπούν θα καταλάβουν», έλεγε...

ΠΑΡΙΣΙ
Της ΗΡΑΣ ΦΕΛΟΥΚΑΤΖΗ

Φρανσουά Μιτεράν 
■"■αναπαύεται από 
% # σ ή μ ερ α  στην 
τελευταία του κατοικία, 
στον οικογενειακό τάφο 
στο Νεκροταφείο του 
Ζαρνάκ, κοντά στους 
γονείς του. Ηταν η 
τελευταία του θέληση να 
γυρίσει εκεί όπου ξεκίνησε 
τη ζωή του. «Είμαι 
άνθρωπος της επαρχίας, 
της υπαίθρου και θέλω να 
τελειώσω τη ζωή μου σ’ 
αυτή τη γη» είχε πει.

Ο πρώην πρόεδρος αισθανό
ταν, όπως προκύπτει από μαρ
τυρίες, ότι είχε φτάσει στο τέλος 
της ζωής του και είχε «προ
γραμματίσει το θάνατό του σε 
τρεις πράξεις και τρία στάδια», 
σύμφωνα με σχόλιο του κρατι
κού ραδιοφωνικού σταθμού 
«Ράδιο Φρανς».

«Είμαι έτοιμος»
Το τελευταίο του ταξίδι στην 

Αίγυπτο ήταν ένας αποχαιρετι
σμός στο Ασουάν που αγαπού
σε, με τη συνοδεία της κόρης 
του Μαζαρίν, της μητέρας της, 
του προσωπικού γιατρού δόκτο- 
ρα Ταρό και στενών φίλων. 
Ηταν η 5η φορά που περνούσε 
τα Χριστούγεννα με την κόρη 
του στην Αίγυπτο. Στη συνέ
χεια, εξαιρετικά κουρασμένος 
επέστρεψε στη Γαλλία. Το ρε
βεγιόν της Πρωτοχρονιάς ήταν 
ο ύστατος αποχαιρετισμός του 
στην οικογένειά του και τους δι
κούς του. Ολοι διάπίστωσαν ότι 
ήταν πολύ εξασθενημένος και 
ότι η ασθένεια είχε νικήσει πια 
το κουράγιο και την ψυχική του 
δύναμη. Εκείνο το βράδυ είπε 
στον Ζακ Λαγκ: «Είμαι έτοι
μος, έλυσα μέσα μου τα φιλο
σοφικά μου ερωτήματα». Ο δη
μοσιογράφος Ζορζ Μαρκ Μπε- 
ναμού, που μαζί του έγραφε το 
τελευταίο βιβλίο απομνημονευ
μάτων του, διηγείται πως όλοι 
κατάλαβαν εκείνο το βράδυ ότι 
ο Φρανσουά Μιτεράν δεν είχε 
πια διάθεση να ζήσει. «Ηταν σε 
θλιβερή διάθεση, δυσκολευό
ταν στις κινήσεις του. Υπέφερε 
πολύ και έμοιαζε να απουσιάζει 
νοερά, παρ’ όλο που στο βλέμ
μα του διατηρούσε τη ζωντά
νια».

Ο Φρανσουά Μιτεράν απο
χαιρέτησε τους δικούς τού και 
όταν αποσύρθηκε έπεσε σιωπή. 
Ολοι αισθάνθηκαν τη σοβαρό
τητα της κατάστασης. Την επο
μένη, ο πρώην πρόεδρος απο
φασίζει να επιστρέφει στο Πα
ρίσι, στα γραφεία της γραμμα
τείας του που έχει μεταβάλει σε 
ιδιωτικό του διαμέρισμα, σε μο
ναχικό του καταφύγιο. Αρνεί- 
ται να υποβληθεί πια σε οποια
δήποτε θεραπεία και παίρνει 
μόνο φάρμακα κατά του πόνου 
από το γιατρό του, δόκτορα Τα
ρό, που έχει εξειδικευθεί σε θε
ραπείες κατά του πόνου και σε 
τελευταίες φροντίδες σε άτομα 
που βρίσκονται στο ύστατο στά
διο της ζωής τους. Σύμφωνα με 
μαρτυρίες, αρνείται και διατρο
φή. Στις 6 Ιανουάριου καλεί κο
ντά του το γιατρό του, του λέει 
«δεν θέλω πια να δεχθώ κανέ
να. Αυτοί που με αγαπούν θα 
καταλάβουν κι αυτοί που δεν 
καταλαβαίνουν δεν με αγα
πούν».

Στις 7 Δεκεμβρίου επιφορτί
ζει το δόκτορα Ταρό να μετα
φέρει στους δικούς του τις τε-

•  Ηίαράν είχε 
προΥραμμαιίοει 
to daνατό iou$

λευταίες του επιθυμίες. Τρία 
χειρόγραφα, γραμμένα με μπλε 
μελάνι, σε έναν κοινό φακέλο, 
όπου γράφει με το χέρι του: 
«Διαθήκη». Περιλαμβάνουν τις 
οδηγίες του για τη νεκρώσιμη α
κολουθία του σε στενό οικογε
νειακό κύκλο. Αναφέρει ότι δεν 
θέλει να απαγγελθούν επική
δειοι, ούτε να υπάρχουν στεφά
νια με λουλούδια ούτε δημόσιο 
πένθος. Το πρωί της Δευτέρας ο 
Φρανσουά Μιτεράν ξυπνάει 
νωρίς. Λέει στο γιατρό του ότι 
αισθάνεται άσχημα και κοιμά
ται πάλι για πάντα. Ηταν η τρί
τη και τελευταία πράξη του ε
πίλογου, του τέλους που ο Μι- 
τεράν προαισθάνθηκε και θέ
λησε να προγραμματίσει με υ
πευθυνότητα, αξιοπρέπεια και 
κουράγιο, όπως κατηύθυνε άλ
λωστε και την υστεροφημία 
του και όλη του τη ζωή.

Σε μια από τις τελευταίες του 
συνεντεύξεις, στον Μπερνάρ 
Πιβό, όταν ρωτήθηκε τι θα ήθε
λε να ακούσει όταν διαβεί το 
κατώφλι της ζωής, απάντησε: 
«Θα ήθελα να μου πουν πως συ
νολικά έκανα περισσότερα θε
τικά παρά αρνητικά. Προσπά
θησες, να μου πουν, να αγαπή
σεις και να βοηθήσεις τους άλ
λους. Δεν τα κατάφερες πάντα, 
θα μπορούσες να βοηθήσεις και 
να αγαπήσεις πιο πολύ. Αλλά 
θα ήθελα τουλάχιστον να μου α
ποδοθεί μια τέτοια δίκαιη κρί
ση».

Εγκώμια
Σήμερα, που αναπαύεται 

στην τελευταία του κατοικία,

Συγκίνηση

πολιτικοί του αντίπαλοι, όπως ο 
Ζακ Σιράκ, ο Εντουάρ Μπαλα- 
ντίρ, ο Ράιμον Μπαρ, ο Φιλίπ 
Σεγκέν, ο Σαρλ Πασκουά, ομο
λογούν τώρα το θαυμασμό που 
τους έχει εμπνεύσει χρησιμο
ποιώντας τόσο συγκινητικά ε
γκώμια, που προκάλεσαν ακό
μη και την απορία του Γκολικού 
Κόμματος. Ο γαλλικός Τύπος το

επισημαίνει. Η εφημερίδα «Λι- 
μπερασιόν» αναφέρει ότι ο λό
γος του Ζακ Σιράκ στην τηλεό
ραση την πρώτη ημέρα του πέν
θους είναι ο πρώτος πραγματι
κά προεδρικός λόγος του Ζακ 
Σιράκ και η πιο συγκινητική του 
δημόσια εμφάνιση, στο ύψος 
των περιστάσεων και της εθνι
κής αποστολής ενός προέδρου.

«Δεν θέλω να δεχθώ 
κανέναν. Οσοι με 

αγαπούν, θα 
καταλάβουν. Οσοι δεν 

καταλάβουν, δεν με 
αγαπούν», είχε πει ο 

Φρανσουά Μιτεράν 
δύο ημέρες πριν από 

το θάνατό του

μπορεί να έχει την ικανοποίηση 
ότι ομόφωνα φίλοι και εχθροί 
τού αποδίδουν δικαιοσύνη. Τα 
εγκώμια είναι πιο πολλά από 
τις επικρίσεις. Κι όχι για περι- 
στασιακούς λόγους. Οι σοσιαλι
στές εκφράζονται με απέραντο 
σεβασμό, αγάπη και δέος για 
την τεράστια προσωπικότητα 
και προσφορά του, αλλά και οι

και κόκκινα τριαντάφυλλα στη
ΠΑΡΙΣΙ

Γέμισε συγκίνηση αλλά και κόκκινα 
τριαντάφυλλα η πλατεία της Βαστί- 
λης στο Παρίσι, όπου χθες το βράδυ 

δεκάδες χιλιάδες άνθρωποι συγκεντρώ
θηκαν για να αποτίσουν φόρο τιμής στον 
Φρανσουά Μιτεράν. Στην ίδια αυτή πλα
τεία, με μεγαλοπρέπεια και ενθουσιασμό 
είχε γιορταστεί πριν από δεκαπέντε χρό
νια η νίκη του Μιτεράν στις προεδρικές 
εκλογές.

Ενα τεράστιο μαυρόασπρο πορτρέτο 
του μεγάλου Γάλλου πολιτικού στήθηκε 
ειδικά για τη συγκέντρωση. Από τα με
γάφωνα ακούγονταν επιβλητικά κομμά
τια Μπετόβεν και Μπαχ και άριες από ό
περες του Μότσαρτ, την ώρα που χιλιά
δες κόσμου κατέκλυζαν τους δρόμους γύ- 

'■ ρω από την πλατε ία παρά τη βροχή.
Την εκδήλωση διοργάνωσε το Σοσια

λιστικό Κόμμα σε συνεργασία με το πε

ριβάλλον του θανόντος πρώην προέδρου.
Το Μάιο του 1981 στην πλατεία της 

Βαστίλης, σύμβολο και της Γαλλικής 
Επανάστασης, ένα πλήθος που ξεπερ- 
νούσε το ένα εκατομμύριο ανέμιζε κόκ
κινες σημαίες και άκουγε ενθουσιασμέ
νο λόγους πολιτικών. Χθες βράδυ το κλί
μα ήταν τελείως διαφορετικό. Κανένας 
πολιτικός λόγος δεν ακούστηκε. Μόνο η 
Αμερικανίδα τραγουδίστρια, Μπάρμπα- 
ρα Χέντρικς, ερμήνευσε από τα σκαλιά 
της Οπερας έναν αποχαιρετιστήριο ύμνο 
στον άνθρωπο που κυβέρνησε τη Γαλλία 
επί 14 χρόνια.

«Ηρθα για να τιμήσω για τελευταία 
φορά τον πρόεδρό μου. Εχω την εντύπω
ση ότι ένα κομμάτι της Γαλλίας πεθαίνει 
μαζί του», έλεγε κλαίγοντας χθες ένας 
35χρονος Γάλλος, με το βλέμμα καρφω
μένο στο πορτρέτο του Φρανσουά Μιτε- 
ράν.

(Αο. Πρες, ΓτλΛ. Πρακτ., ΑΠΕ).
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0  αδελφός του κατηγορεί 
τους γιατρούς για τη 
θεραπευτική αγωγή
ΠΑΡΙΣΙ
Της ΗΡΑΣ ΦΕΛΟΥΚΑΤΖΗ

Πολεμική δημιούργησαν στη Γαλλία δηλώσεις του Ρομπέρ Μι- 
τεράν, αδελφού του εκλιπόντος πρώην προέδρου για τις συν
θήκες του θανάτου του. Σε τηλεοπτική του συνέντευξη, επέ- 

κρινε τον τρόπο με τον οποίο αντιμετωπίστηκε θεραπευτικά από 
τους γιατρούς η ασθένειά του. Ο Ρομπέρ Μιτεράν δήλωσε ότι «ο 
Φρανσουά Μιτεράν θα μπορούσε να είχε σωθεί». «Ο πρόεδρος ή
ταν ο άνθρωπος που είχε τη χειρότερη θεραπεία», είπε και βεβαί
ωσε ότι «θα μπορούσαν να τον σώσουν όπως με έσωσαν κι εμένα 
για τον καρκίνο του προστάτη». Ο Ρομπέρ Μιτεράν προσδιόρισε ό
τι είχε συμβουλεύσει τον αδελφό του να καλέσει ειδικούς γιατρούς 
από το εξωτερικό. «Είχε 4-5 γιατρούς που δεν συμφωνούσαν ως 
προς την ιατρική αγωγή, αλλά όταν τους έλεγες να έρθουν γιατροί 
από το εξωτερικό, απαντούσαν δεν έχουμε ανάγκη από ξένους για
τρούς, δεν έχουμε ανάγκη για θεραπεία, αλλά για ιατρική φροντί
δα».

Επίθεση κατά των 
θεραπόντων ιατρών του 

Φρανσουά Μιτεράν 
εξαπέλυσε ο αδελφός του, 

Ρομπέρ

Οι γαλλικές εφημερίδες έγραφαν 
χθες ότι ο πρόεδρος Φρανσουά Μιτε- 
ράν είχε εκφραστεί στους τελευταί
ους μήνες με πολύ βαρείς χαρακτηρι
σμούς για τους γιατρούς του, ιδιαίτε
ρα για τους δόκτορες Γκιμπλέρ και 
Καλφόν. Τα γαλλικά μέσα ενημέρω
σης αποκάλυψαν ότι είχε εκδιώξει 
κάποιους γιατρούς και ότι το τελευ
ταίο διάστημα είχε προσφεύγει σε πα
ράλληλες ιατρικές μεθόδους, όπως η 
ομοιοπαθητική, προκειμένου να ανα
κουφιστεί από τις τοξικές παρενέρ
γειες των φαρμάκων. Από το 1994 α
κολούθησε τις πειραματικές θεραπεί
ες του ειδικού της ομοιοπαθητικής δό
κτορα Φιλίπ Κιπέρ, που τον συμβού- 
λευσε να συνεχίσει τις κλασικές ρα
διοθεραπείες και παράλληλα του χο
ρηγούσε φάρμακα ομοιοπαθητικής 
χωρίς τοξικότητα. Λέγεται ότι ο για
τρός αυτός χρησιμοποιούσε φάρμακα 
του τύπου «Μπελζάνσκι», που αμφι

σβητούνται ως μη αποτελεσματικά. Λόγω αυτής της επιλογής του 
για διπλή θεραπεία με κλασικές και ήπιες μεθόδους, γράφτηκε ότι 
ο Γάλλος πρόεδρος είχε απευθυνθεί σε «τσαρλατάνους».

Χθες όμως, γιατρός από το προσωπικό του ιατρικό επιτελείο διέ- 
ψευσε όσα λέχθηκαν από τον αδελφό του και από τον Τύπο, δηλώ
νοντας ότι ο Φρανσουά Μιτεράν παρ’ όσα λέγονται, είχε απευθυν
θεί σε Αμερικανό ειδικό «ο οποίος του χορήγησε μια θεραπεία που 
κόντεψε να τον σκοτώσει. Οπότε εγκατέλειψε αυτή την αγωγή».

Ο ουρολόγος καθηγητής Αλέν λε Ντικ του νοσοκομείου Σεν 
Λουΐ δήλωσε στην τηλεόραση ΤΦ1 ότι «έχοντας πλήρη γνώση του 
ιατρικού φακέλου του Μιτεράν, εκτιμώ ως εντελώς αβάσιμες τις 
κριτικές. Η θεραπεία που χορηγήθηκε στον πρώην πρόεδρο είναι 
η ενδεικνυόμενη και η παράταση ζωής από το 1981 μέχρι το 1996 
είναι πολύ μακρά», επιβεβαιώνοντας έτσι τις αποκαλύψεις ότι η 
ασθένεια του καρκίνου του προστάτη είχε εμφανιστεί από την αρ
χή της θητείας του Μιτεράν.

Μετά το θόρυβο αυτό, η Ντανιέλ Μιτεράν εξέδωσε ανακοίνωση 
στην οποία αναφέρει ότι η οικογένεια έχει πλήρη εμπιστοσύνη 
στους γιατρούς που παρακολούθησαν τον Φρανσουά Μιτεράν. Για 
να ξεκαθαρίσει κάθε παρεξήγηση, όσον αφορά τις δηλώσεις του 
Ρομπέρ Μιτεράν, η Ντανιέλ τονίζει ότι η ίδια και τα παιδιά του ευ
χαρίστησαν την ιατρική ομάδα που τον παρακολουθούσε και εκ
φράζουν την πλήρη τους εμπιστοσύνη.

Βαστίλη
Χιλιάδες 
Γάλλοι, παρά 
την ψιλή 
βροχή, 
κατέκλυσαν 
χθες βράδυ 
την πλατεία 
της Βαστίλης 
για να
αποτίσουν τον 
ύστατο φόρο 
τιμής στον 
Φρανσουά 
Μιτεράν. Πριν 
από 15 χρόνια 
γιορτάστηκε 
εκεί η νίκη 
του στις 
προεδρικές 
εκλογές

ΠΡΟΣ ΝΕΑ 
ΘΗΤΕΙΑ ΝΤΙΝΙ 
ΣΤΗΝ ΙΤΑΛΙΑ

μ ρ ς  13

Χαμόγελα στο Ισραήλ 
από την πρώτη Χουσεΐν και 
την... πολλοστή Κρίστοφερ

Η σύζυγος του δολοφονημένου πρωθυπουργού του Ισραήλ υπογράφει τον πάπυρο για την ίδρυση 
κέντρου νοσηλείας μέσα στο νοσοκομείο Ισιλόβ, προς τιμήν του Γιτζάκ Ράμπιν, που άφησε εκεί την 

τελευταία του πνοή. Δίπλα της, ο βασιλιάς της Ιορδανίας Χουσεΐν που επισκέπτεται το Τελ Αβίβ και ο
Ισραηλινός πρωθυπουργός Σιμόν Πέρες

ΡΩΜΗ
Του ανταποκριτή μας 
ΛΑΚΗ ΧΑΤΖΗΚΥΡΙΑΚΟΥ 
Σ’ ένα μαραθώνιο μετ’ 
εμποδίων εξελίσσεται η 
ευρωπαϊκή προεδρία για 
τον ιταλό πρωθυπουργό 
Λαμπέρτο Ντίνι. Παρότι 
συναντήθηκε με τον 
επίτροπο της Ε.Ε. Ζακ 
Σαντέρ και έλαβε την 
έγκριση για το 
πρόγραμμα της 
προεδρίας, δεν είναι 
ακόμη γνωστό αν θα 
έχει την υποστήριξη των 
ιταλικών πολιτικών 
δυνάμεων για να 
παραμείνει στην 
κυβέρνηση. Η συζήτηση 
που άρχισε προχθές στο 
ιταλικό Κοινοβούλιο θα 
είναι ιδιαίτερα κρίσιμη 
για την τύχη της 
τεχνοκρατικής 
κυβέρνησης Ντίνι, η 
οποία ως γνωστόν είναι 
υπό παραίτηση από τις  
30 Δεκεμβρίου. Ομως ο 
Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας 
παρέπεμψε τον κ. Ντίνι 
στη Βουλή για να 
αποφασίσουν τα 
κόμματα την παραίτηση 
ή την παραμονή του. 
Υπέρ της παραίτησης 
έχει ταχθεί ο 
κεντροδεξιός 
συνασπισμός των 
Μπερλουσκόνι-Φίνι, την 
ίδια θέση υποστηρίζουν 
τώρα και οι Πράσινοι με 
το Κόμμα της 
Κομμουνιστικής 
Επανίδρυσης, που μέχρι 
τώρα στήριζε τον κ.
Ντίνι. Ο κεντροδεξιός 
συνασπισμός επιμένει 
ότι ο κ. Ντίνι πρέπει 
πρώτος να παραιτηθεί 
και στη συνέχεια ν’ 
αρχίσουν οι
διαπραγματεύσεις για το 
σχηματισμό μιας άλλης 
κυβέρνησης. Θα 
μπορούσε να δεχθεί και 
μια δεύτερη κυβέρνηση 
Ντίνι, αφού βέβαια θα 
είχε συμφωνηθεί η 
ημερομηνία των 
εκλογών. Ο 
κεντροαριστερός 
συνασπισμός θέλει να 
παραμείνει ο Ντίνι για 
να εξαντλήσει την 
ευρωπαϊκή προεδρία 
και οι εκλογές μπορούν 
να γίνουν την άνοιξη. 
Αυτή τη στιγμή οι 
δυνάμεις στο 
Κοινοβούλιο βρίσκονται 
σε πλήρη ισορροπία 
(314 για παραίτηση, 313 
εναντίον), αλλά όπως 
φαίνεται η Λίγκα του 
Βορρά που θα έπαιζε 
καθοριστικό ρόλο, δεν 
είναι διατεθειμένη να 
καταψηφίσει τον Ντίνι. 
Πάντως, άρχισε να 
διαφαίνεται μια 
υποχώρηση από την 
πλευρά του 
κεντροδεξιού  
συνασπισμού, αφού 
υπέρ της παραίτησης 
επιμένουν μόνο οι 
νεοφασίστες, ενώ ο 
Μπερλουσκόνι και οι 
κεντρώες δυνάμεις δεν 
θέλουν μια κρίση την 
περίοδο της προεδρίας. 
Πολύ πιθανό λοιπόν ο κ. 
Ντίνι, αύριο, να έχει και 
πάλι την πλειοψηφία της 
ιταλικής Βουλής, έστω 
και οριακά.

ΤΕΛ ΑΒΙΒ

Πιλοτάροντας ο ίδιος το ε
λικόπτερό του ο βασιλιάς 
της Ιορδανίας Χουσεΐν 

προσγειώθηκε στο αεροδρόμιο 
του Τελ Αβίβ, ξεκινώντας σε 
κλίμα γενικευμένου ενθουσια
σμού την πρώτη επίσημη επί
σκεψή του στο Ισραήλ. Την ίδια 
ώρα, στην Ιερουσαλήμ, ο Αμε
ρικανός υπουργός Εξωτερικών 
Γουόρεν Κρίστοφερ ξεκινούσε 
τη νέα του μεσολαβητική περιο
δεία στη Μέση Ανατολή ζητώ
ντας από το Ισραήλ και τη Συ
ρία να επισπεύσουν τις δια
πραγματεύσεις και να δεσμευ- 
θούν σε μια ειρηνευτική «ατζέ
ντα».

Μετά τη συνάντηση που είχε 
χθες με τον Ισραηλινό πρωθυ
πουργό Σιμόν Πέρες, ο Κρίστο
φερ αναγνώρισε ότι υπάρχουν 
ακόμη «σοβαρά κενά», αλλά ε- 
ξέφρασε την αισιοδοξία του ότι 
θα ξεπεραστούν. Αναφερόμε- 
νος στους δύο γύρους συναντή
σεων των αντιπροσωπειών 
Ισραήλ και Συρίας στο Μέριλα- 
ντ, υπογράμμισε ότι «οδήγησαν 
σε πολύ ουσιαστικότερο διάλο
γο», καθώς οι δύο πλευρές άρ
χισαν να «μελετούν περιπτώ
σεις ανταλλαγών» στην κατεύ
θυνση διαμόρφωσης ειρήνης.

Ειρήνη με όΒοιις
Ο επικεφαλής της αμερικανι

κής διπλωματίας σημείωσε επί
σης ότι στόχος των ΗΠΑ δεν εί
ναι μόνο να επιτευχθεί η ειρήνη 
μεταξύ του Ισραήλ και της Συ
ρίας, αλλά και με όλα τα αραβι
κά κράτη. Τόνισε ακόμη ότι το 
χρονοδιάγραμμα των εκλογών 
στο Ισραήλ «απαιτεί επιτάχυν
ση και εντατικοποίηση των δια
δικασιών».

Με τη διαπίστωση αυτή συμ
φώνησε και ο Σιμόν Πέρες, ο ο
ποίος εξέφρασε την πεποίθηση 
ότι η Συρία έχει αποφασίσει να 
καταβάλει μια υπέρτατη προ-

σπάθεια όχι μόνο για την πρόο
δο των συνομιλιών, αλλά και 
για την εδραίωσή τους μέχρι τον 
προσεχή Οκτώβριο.

Στη Δαμασκό δυτικός διπλω
μάτης σημείωσε ότι ο Κρίστο
φερ θα πιέσει τις δύο πλευρές 
να υιοθετήσουν ατζέντα συνο
μιλιών με συγκεκριμένα θέματα 
για τους επόμενους γύρους συ
νομιλιών. Παρατήρησε όμως ό
τι το περισσότερο που μπορούν 
να επιτύχουν οι δύο πλευρές ε
ντός του 1996, είναι να διαμορ
φώσουν της αρχές μιας συμφω
νίας.

Το συριακό ραδιόφωνο σε 
σχόλιό του μετέδωσε ότι η αμε
ρικανική αποφασιστικότητα και 
η γλώσσα του Ισραηλινού υ
πουργού διαμορφώνουν κλίμα 
αισιοδοξίας και ανέφερε ότι η 
Δαμασκός αναμένει «νέες ιδέ
ες» από τον Κρίστοφερ κατά τη 
σημερινή του επίσκεψη στη Συ
ρία.

Ο Χουσεΐν
Στο Τελ Αβίβ ο βασιλιάς 

Χουσεΐν έγινε δεκτός με ιδιαί
τερο ενθουσιασμό. Τον Ιορδα- 
νό μονάρχη υποδέχθηκε με

στρατιωτικές τιμές ο Σιμόν Πέ
ρες, ενώ χιλιάδες Ισραηλινοί εί
χαν συγκεντρωθεί κατά μήκος 
της οδού που ακολούθησε ο 
Χουσεΐν προς το κέντρο της πό
λης.

«Δυσκολεύομαι να θυμηθώ 
την τελευταία φορά που το 
Ισραήλ υποδέχθηκε τόσο θερμά 
ένα ξένο ηγέτη», δήλωσε ο Πέ
ρες, υπενθυμίζοντας και την ο
μιλία του Χουσεΐν στην κηδεία 
του πρώην πρωθυπουργού Γι- 
τζάκ Ράμπιν. «Ο ισραηλινός λα
ός δεν θα ξεχάσει ποτέ τα λόγια 
σας», πρόσθεσε.

Από την πλευρά του ο Χου
σεΐν εξέφρασε τη μεγάλη του 
χαρά για την ευκαιρία που έχει 
να βρίσκεται με τους φίλους και 
συνεργάτες (Ισραηλινούς) με 
τους οποίους η Ιορδανία θέτει 
τα θεμέλια για μια συνολική ει
ρήνη στην περιοχή.

Εξάλλου το Ισραήλ απελευ
θέρωσε χθες τους πρώτους 150 
από τους 1.200 Παλαιστίνιους 
κρατουμένους που θα αποφυ
λακιστούν από ισραηλινές φυ
λακές μέχρι τις παλαιστινιακές 
εκλογές.

(Αο. Πρες - Γαλλικό - ΑΠΕ)

Ε Π Ω Ν Υ Μ Α  Μ Ε Τ Α Χ Ε ΙΡ ΙΣ Μ Ε Ν Α  Ε Π ΙΠ Λ Α  
ΓΡΑΦ ΕΙΟ Υ (SATO, SKOUROPOULOS, KM .) 
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ΚΑΙ Β ΒΑΘΜΙΑ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗ
Περιφέρειες Αριθμός

τμημάτων
Ανάγκες

νέων
αιθουσών

Απαιτούμενη δαπάνη 
κατασκευής 

νέων αιθουσών*
1. Αν. Μακεδονία & Θράκη 3.714 416 11.400
2. Κεντρική Μακεδονία 12.540 3.421 84.000
3. Δυτική Μακεδονία 2.563 337 9.700
4. Ηπειρος 3.064 528 13.700
5. Θεσσαλία 5.790 1.216 30.800
6. Ιόνια Νησιά 1.440 235 6.800
7. Δυτική Ελλάδα 5.397 1.370 32.900
8. Στερεά Ελλάδα 4.295 751 18.700
9. Απική 22.023 9.069 262.800

10. Πελοπόννησος 4.121 592 17.100
11. Βόρειο Αιγαίο 1.510 127 4.100
12. Νότιο Αιγαίο 1.951 194 5.400
13. Κρήτη 4.423 1.096 27.000

Σύνολο χώρας 72.831 19.352 524.400
Πηγή: ΚΕΠΕ, Τμήμα Εκπαίδευσης και Ερευνας (από αναλυτικά στοιχεία 
της Διεύθυνσης Προγραμματισμού και Επιχειρησιακών Ερευνών του υ
πουργείου Παιδείας).
* Τρέχουσες τιμές 1990 σε εκατομμύρια δραχμές.

ΠΟΙΑ ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ 
ΠΡΕΠΕΙ ΝΑ ΛΥΘΟΥΝ
Τα προβλήματα της ελληνικής 
εκπαίδευσης, σύμφωνα με τη 
μελέτη, συνοψίζονται γύρω από:
□Την υλικοτεχνική υποδομή 
(όπως πιο συχνά εμφανίζεται το 
πρόβλημα των παγίων 
εγκαταστάσεων στην 
εκπαίδευση).
□Το διδακτικό και το διοικητικό 
προσωπικό.
□Τη διοίκηση και τη διαχείριση 
του συστήματος.
□Τους διδασκόμενους και τη μέριμνά τους.
□Το περιεχόμενο των σπουδών.
□Την επιστημονική υποστήριξη του εκπαιδευτικού 
συστήματος.
□Το δημόσιο ή τον ιδιωτικό χαρακτήρα της 
εκπαίδευσης.
□Την εκπαίδευση των Ελλήνων της διασποράς. 
□Και την άτυπη εκπαίδευση στο σύνολό της.

ΑΕΙ: ΔΙΔΑΣΚΟΝΤΕΣ: - 4>0ΙΤΗΤΕΣ (1990-91)
Περιφέρειες Ιδρύρπα Διδάσκο

ντες
Φοιτητές Φοιτητές ανά 

διδάσκοντα
1. Αν. Μακεδονία & Θράκη 11 367 4.975 13,6
2. Κεντρική Μακεδονία 2! 2.493 37.080 14,9
3. Δυτική Μακεδονία - 38 488 12,8
4. Ηπειρος 11 470 5.522 11,7
5. Θεσσαλία 1 34 505 14,9
6. Ιόνια Νησιά 1 54 436 8,1
7. Δυτική Ελλάδα 1 633 7.872 12,4
8. Στερεά Ελλάδα - - - -
9. Απική 7 3.300 58.773 17,8

10. Πελοπόννησος - - - -
11. Βόρειο Αιγαίο 1 102 696 6,8
12. Νότιο Αιγαίο - 25 544 21,8
13. Κρήτη 2 502 4.594 9,2

Σύνολο χώρας 17 8.018 121.485 15,2
Πηγή: ΚΕΠΕ, Τμήμα Εκπαίδευσης και Ερευνας (από πρωτογενή αδημο
σίευτα στοιχεία, στην αρχή του σχολικού έτους, του Τμήματος Στατιστι
κής της ΕΣΥΕ στο Υπουργείο Παιδείας).

ΤΕΙ: ΔΙΔΑΣΚΟΝΤΕΣ ■ 4>ΟΙΤΗΤΕΣ (1990-91)
Περιφέρειες Ιδρύματα Διδάσκο

ντες
Σπουδα

στές
Φοιτητές ανά 
διδάσκοντα

1. Αν. Μακεδονία & Θράκη 1 197 2.866 14,5
2. Κεντρική Μακεδονία 2 899 15.899 17,7
3. Δυτική Μακεδονία 1 162 3.160 19,5
4. Ηπειρος - 145 1.739 12,0
5. Θεσσαλία 1 492 8.546 17,4
6. Ιόνια Νησιά - ί - -
7. Δυτική Ελλάδα 2 439 5.418 12,3
8. Στερεά Ελλάδα 1 355 5.660 15,9
9. Απική 3 2.055 30.688 14,9

10. Πελοπόννησος - 19 108 5,7
11. Βόρειο Αιγαίο , - - -
12. Νότιο Αιγαίο - - - -
13. Κρήτη 1 453 6.012 13,3

Σύνολο χώρας 12 5.216 80.096 15,4
Πηγή: ΚΕΠΕ, Τμήμα Εκπαίδευσης, και Ερευνας (από πρωτογενή αδημο
σίευτα στοιχεία, στην αρχή του σχολικού έτους, του Τμήματος Στατιστι
κής της ΕΣΥΕ στο Υπουργείο Παιδείας).

Της ΕΛΕΝΑΣ ΒΑΡΙΝΟΥ

Τ ουλάχιστον 800 
δισεκατομμύρια 
δραχμές απαιτούνται 

για τη λύση μόνο του 
κτιριακού, ενός από τα 
σοβαρότερα προβλήματα 
που αντιμετωπίζει η 
ελληνική εκπαίδευση. Εάν 
προστεθούν σ’ αυτά τα 
αναγκαία ποσά για τη 
δημιουργία συνθηκών 
αναβάθμισης και εξέλιξης, 
τότε οι ικανοποιητικές 
λύσεις «κοστολογούνται» 
τουλάχιστον με 1,5 
τρισεκατομμύριο δραχμές.

Στο συμπέρασμα αυτό καταλή
γει η μελέτη του ΚΕΠΕ (Κέντρο 
Προγραμματισμού και Οικονομι
κών Ερευνών) για την ελληνική 
εκπαίδευση, η πρώτη στο είδος 
της, αφού καλύπτει μέσα από την 
πλήρη καταγραφή της εικόνας της 
εκπαίδευσης καθώς και την αξιο
λόγηση των προβλημάτων της, 
ολόκληρο το φάσμα (από το Νη
πιαγωγείο μέχρι το Πανεπιστήμιο 
και από τα ιδιαίτερα μαθήματα 
στο σπίτι μέχρι τα ταχύρρυθμα 
προγράμματα μόρφωσης).

Η έρευνα αυτή, προϊόν εσωτε
ρικής επεξεργασίας του ΚΕΠΕ, 
με τη συμβολή βέβαια εξωτερι
κών παραγόντων, παρουσιάζεται 
στη δημοσιότητα ως μελέτη με την 
ευθύνη του συγγραφέα της Κων
σταντίνου Α. Κάρμα και αποτελεί 
κείμενο αναφοράς προς τους 
υπευθύνους εκτέλεσης των απο
φάσεων της εκπαιδευτικής πολιτι
κής.

Η μελέτη αναπτύσσεται σε πέ
ντε κεφάλαια. Η σκιαγράφηση 
του εκπαιδευτικού συστήματος εί
ναι το πρώτο. Το δεύτερο κεφά
λαιο καλύπτει η ποσοτική και ποι
οτική παρουσίαση του εκπαιδευ
τικού συστήματος. Στο τρίτο γίνε
ται η παρουσίαση των βασικών 
επιτευγμάτων στο πρόσφατο πα
ρελθόν και στο τέταρτο εξειδι
κεύονται τα προβλήματα ανά πε
ριφέρεια και αναζητούνται οι δυ
νατότητες που θα οδηγήσουν στις 
λύσεις. Τέλος, το πέμπτο κεφά
λαιο περιλαμβάνει γενικά συμπε
ράσματα, στόχους αλλά και υπο
δείξεις.

Βάσει της επίγνωσης ότι η 
έκταση του δημοσιεύματος δεν 
επιτρέπει την ολοκληρωμένη πα
ρουσίαση της μελέτης, από τη 
στιγμή που κινείται σε ολόκληρο 
το φάσμα της εκπαίδευσης, επιλέ- 
ξαμε μερικά μόνο από τα ζητήμα
τα που καλύπτει.

Η χρηματοδότηση
Η παρουσίαση της χρηματοδό

τησης του εκπαιδευτικού συστή
ματος, ή όπως ο συγγραφέας την 
χαρακτηρίζει «η εικόνα του εκ
παιδευτικού συστήματος σε 
δραχμές», περιλαμβάνεται στο 
κεφάλαιο της Ποσοτικής και Ποι
οτικής Παρουσίασης. Οπως ανα- 
φέρεται στη μελέτη, για τεχνικούς 
λόγους είναι αδύνατη η άθροιση 
επιμέρους ποσοτικών μεγεθών 
ώστε να δοθεί η εικόνα ενός συ
νολικότερου μεγέθους. Ο μοναδι
κός τρόπος για να επιτευχθεί αυ
τό είναι ο παρονομαστής «δραχ
μές». Σύμφωνα με τα στοιχεία 
που αναφέρονται στη δεκαετία 
1980-1990 αποδεικνύεται ότι η 
συνολική δαπάνη της οικονομίας 
για την εκπαίδευση σε σταθερές

τιμές 1970 από 12.140 εκατ. δραχ
μές το 1980, ή από 2,91% του 
ΑΕΠ, ανέβηκαν το 1990 σε 
18.841 εκατ. δραχμές, ή στο 
3,87% του ΑΕΠ.

Μέσα από τη συνεκτίμηση της 
γενικής εικόνας του εκπαιδευτι
κού συστήματος, των προβλημά
των και των αδυναμιών του και 
τις προβλέψεις του Κοινοτικού 
Πλαισίου Στήριξης (ΚΠΣ) εκ
φράζεται -ως γενικό συμπέρασμα 
στη μελέτη- ότι τα ποσά που απαι
τούνται για τη λύση όλων των κα- 
ταγεγραμμένων προβλημάτων, με 
χονδρικούς υπολογισμούς, είναι 
πολύ μεγάλα. Μόνο για τη λύση 
του κτιριακού προβλήματος απαι
τούνται περισσότερα από 800 δι
σεκατομμύρια δραχμές, 500 περί
που για την πρωτοβάθμια και τη 
δευτεροβάθμια και 300 για την 
τριτοβάθμια, από τα οποία τα 600 
απαιτούνται για την ανέγερση 
κτιρίων και τα 200 για την απαλ
λοτρίωση οικοπέδων.

Ειδικότερα για τη λύση του κτι- 
ριακού προβλήματος στην Αττική, 
οι μελετητές εκτιμούν ότι χρειά
ζονται 9.069 νέες αίθουσες, για 
την ανέγερση των οποίων απαι
τούνται 262.800 εκατ. δραχμές.

Εάν στο παραπάνω συνολικό 
ποσόν προστεθούν τα ποσά που 
απαιτούνται για:
★ Τον εξοπλισμό των αναγκαίων 
κτιρίων σε έπιπλα, θρανία και άλ
λα εκπαιδευτικά όργανα.
★ Την εγκατάσταση ενός σύγχρο
νου δικτύου βιβλιοθηκών, αν όχι 
σε όλες τις σχολικές μονάδες, 
τουλάχιστον σε όλες τις μονάδες 
της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. 
★ Τη δημιουργία της υποδομής 
για την εγκαθίδρυση μεταπτυχια
κών σπουδών στη χώρα μας. 
★ Την ουσιαστική αποκέντρωση 
και την εφαρμογή σύγχρονων μη
χανισμών διοίκησης και διαχείρι
σης.
★ Τη δημιουργία υποδομής για τη 
σίτιση και στέγαση των σπουδα
στών ιδρυμάτων τριτοβάθμιας εκ
παίδευσης, και
★ Τη σειρά άλλων δραστηριοτή
των που θα οδηγήσουν στην ου
σιαστική αναβάθμιση της εκπαί
δευσης σε όλες τις βαθμίδες, τότε

το συνολικό ποσόν για την αντι
μετώπιση όλων των προβλημάτων 
ανέρχεται στο 1,5 τρισεκατομμύ
ριο δραχμές.

ΑΕΙ - ΤΕΙ
Το πρόβλημα των Πανεπιστη

μίων και των ΤΕΙ, από το μεταξύ 
τους διαχωρισμό αναφέρεται 
εκτενώς στη μελέτη του ΚΕΠΕ 
που προτείνει τη δημιουργία ενός 
συστήματος τριτοβάθμιας εκπαί
δευσης πλήρως αναπτυγμένο, που 
περιλαμβάνει μόνο «ανώτερα» 
εκπαιδευτικά ιδρύματα και όχι 
«ανώτατα», και έτσι να εγκατα- 
λειφθεί ο όρος με τον οποίο δια
χωρίζονται οι δύο τύποι ιδρυμά
των και που έχει προκαλέσει τό
σα προβλήματα.

Στα «ανώτερα εκπαιδευτικά 
ιδρύματα» αναπτύσσονται εκπαι
δευτικές δραστηριότητες σε προ
πτυχιακό ή και σε μεταπτυχιακό 
επίπεδο, χωρίς να είναι απαραί
τητο όλα τα ιδρύματα που ανα
πτύσσουν δραστηριότητες σε 
προπτυχιακό επίπεδο να ανα
πτύσσουν και σε μεταπτυχιακό.

Αφού αναφέρεται αναλυτικά 
στη μελέτη η διαμόρφωση των 
προγραμμάτων σπουδών, το αντι
κείμενό τους και η χρονική διάρ

κεια, γίνεται λόγος για τους τίτ
λους σπουδών, τους οποίους μπο
ρούν να χορηγούν και οι δύο τύ
ποι ιδρυμάτων. Ο τίτλος σπουδών 
μπορεί κατά περίπτωση να ονο
μάζεται βεβαίωση, πιστοποιητι
κό, δίπλωμα, πτυχίο, μεταπτυχια
κό δίπλωμα, διδακτορικό. Οπως 
εκτιμούν οι μελετητές:

ΤίτΑοι σπουδών
□Το δίπλωμα πρέπει να χορηγεί
ται απ’ όλα τα ΤΕΙ (ή και από τα 
ΙΕΚ, εφ’ όσον η πολιτεία αποφα
σίσει να τα εντάξει στην τυπική 
εκπαίδευση).
□Το πτυχίο το οποίο θα χορηγεί
ται από όλα τα πανεπιστήμια και 
από μερικά ΤΕΙ, εκείνα που 
έχουν όλες τις προϋποθέσεις να 
εξομοιωθούν με τα Πανεπιστή
μια.
□Το μεταπτυχιακό δίπλωμα το 
οποίο θα χορηγείται από όλα 
σχεδόν τα Πανεπιστήμια, στα 
προγράμματα των οποίων θα 
μπορούν να γίνονται δεκτοί πτυ- 
χιούχοι όχι μόνο των Πανεπιστη
μίων, αλλά και εκείνων των ΤΕΙ 
που θα χορηγούν το πτυχίο.
□Το διδακτορικό το οποίο θα χο
ρηγείται από τα Πανεπιστήμια 
που θα έχουν πλήρη επάρκεια αν

θρώπινων και υλικών πόρων για 
την υποστήριξη σεβαστών από 
κάθε άποψη διδακτορικών.

Διεκρινίζεται στη μελέτη ότι 
και οι δύο τύποι ιδρυμάτων (ΤΕΙ 
και ΑΕΙ, μπορούν ουσιαστικά να 
«συναντηθούν» στον τίτλο «πτυ
χίο», άρα να θεωρηθούν ισότιμα 
ως ανώτερα εκπαιδευτικά ιδρύ
ματα ή ιδρύματα της τριτοβάθ
μιας εκπαίδευσης, ενιαία. Με τη 
διαφορά ότι:
— Τα πρώτα να δραστηριοποιού
νται περισσότερο στη βάση των 
επιστημών των γραμμάτων και 
των τεχνών.
— Τα δεύτερα να δραστηριοποι
ούνται περισσότερο στην περαι
τέρω ανάπτυξη των επιστημών 
των γραμμάτων και των τεχνών.

Τα βασικά συμπεράσματα που 
παρατίθενται ολοκληρώνουν και 
τη μελέτη. Σύμφωνα με αυτά, και 
στο πλαίσιο των αναλυτικών προ
σπαθειών που περιλαμβάνει, η 
λύση των προβλημάτων είναι «θέ
μα δραχμών» όπως χαρακτηριστι
κά αναφέρεται. Ωστόσο, οι μελε
τητές δεν συμμερίζονται την άπο
ψη ότι «όλα είναι αρνητικά στην 
ελληνική εκπαίδευση». Θεωρού
με -σημειώνουν- ότι υπάρχουν 
και αρκετά θετικά, που οφείλου

με να τα αναζητήσουμε, να ται 
αναγνωρίσουμε, να τα διαφυλά-- 
ξουμε και να τα ενισχύσουμε στο> 
άμεσο και στο προσεχές μέλλον.

Ως βασικό πρόβλημα της εκ
παίδευσης και στις τρεις βαθμί
δες, πέραν του κτιριακού, της κα
κής διαχείρισης και διοίκησης,, 
των ελλείψεων και των πλεονα
σμάτων εκπαιδευτικού προσωπι
κού, και γενικά όλων των υλικών 
ελλείψεων, αναφέρεται «η φτωχήί 
επιστημονική υποστήριξη των 
αποφάσεων εκπαιδευτικής πολι
τικής».

Υποστήριξη
Οπότε και προτείνονται οκτώι 

Οργανα Επιστημονικής Υποστή
ριξης-
□Το Εργοστάσιο Κατασκευής; 
Εποπτικών Μέσων Διδασκαλίας. 
□Ο Οργανισμός Εκδοσης Διδα
κτικών Βιβλίων.
□Το Κέντρο Εφαρμογής Εκπαι
δευτικών Σχεδίων.
□Το Κέντρο Εκπαιδευτικών Με
λετών και Ερευνών.
□Το Κέντρο Προγραμματισμού' 
και Οικονομικών Ερευνών.
□Ο Οργανισμός Διενέργειας Γε

νικών Εξετάσεων και Αξιολόγη
σης Σχολικών Επιδόσεων.
□Το Ινστιτούτο Γλωσσολογικών 
Μελετών και Ερευνών.
□Το Κέντρο Ερευνας της Πολιτι
στικής Κληρονομιάς και Παράδο
σης.

Καταλήγοντας, οι μελετητές 
προτείνουν την επανεκτίμηση 
όλων των νόμων για την εκπαί
δευση και των παραρτημάτων 
τους στο πλαίσιο μιας γενικής φι
λόδοξης μελέτης, που θα εισηγεί- 
ται το νόμο για την οργάνωση, τη 
δομή, τη λειτουργία και τους πό
ρους ολόκληρου του εκπαιδευτι
κού συστήματος. Νόμος που απο- 
καλείται στη μελέτη ως «καταστα
τικός χάρτης της ελληνικής Παι
δείας και εκπαίδευσης», ο οποίος 
από τη στιγμή που θα συγκεντρώ
νει τις εγγυήσεις και τα χαρακτη
ριστικά όπως αυτά που αναλύο
νται στη μελέτη, «δεν μπορεί να 
ικανοποιεί σε μια ελεύθερη και 
δημοκρατική κοινωνία τις προσ
δοκίες των περισσοτέρων. Και 
εκείνων που εμπλέκονται άμεσα 
στην υπόθεση της ελληνικής εκ
παίδευσης, αλλά και εκείνων που 
καλούνται να καταβάλουν το κό
στος της».

Εκπαίδευση 
κομμένη 
στα ...δύο

Οπως αναφέρεται στη μελέ
τη του Κων. Κάρμα, η συ- 
στηματοποίηση των τόπων 

παραγωγής της γνώσης έχει 
οδηγήσει στη διχοτόμηση του 
εκπαιδευτικού συστήματος όλων 
των χώρων σε δύο μεγάλα υπο
συστήματα. Την τυπική εκπαί
δευση και την άτυπη εκπαίδευ
ση.

Την τυπική εκπαίδευση απο
τελούν τα δημοτικά σχολεία, τα 
γυμνάσια, τα λύκεια όλων των 
τύπων, οι τεχνικές-επαγγελματι- 
κές σχολές, οι σχολές του 
υπουργείου Εμπορικής Ναυτι
λίας, οι σχολές της κρατικής 
σκηνής και, τέλος, τα ιδρύματα 
της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. 
Η άτυπη εκπαίδευση περιλαμ
βάνει κάθε εκπαιδευτική δρα
στηριότητα που δεν εντάσσεται 
στην τυπική εκπαίδευση. Δηλα
δή τα φροντιστήρια, τα κέντρα 
ελευθέρων σπουδών, τα ταχύρ
ρυθμα προγράμματα του 
ΟΑΕΔ, τα ταχύρρυθμα προ
γράμματα άλλων δημόσιων και 
ιδιωτικών φορέων, τα ενδοεπι- 
χειρησιακά προγράμματα, τα 
προγράμματα λαϊκής επιμόρφω
σης κ.λπ.

Από τα στοιχεία που δίνουν 
την εικόνα της τυπικής εκπαί
δευσης, όπως αποτυπώνεται το 
έτος 1990-1991, προκύπτει ότι οι 
διδακτικές μονάδες ήταν 16.977, 
οι διδασκόμενοι προσέγγιζαν τα 
δύο εκατομμύρια, ενώ οι διδά
σκοντες ήταν 117.612 άτομα. Το 
1993-94 τα ίδια μεγέθη ήταν 
16.692 (διδακτικές μονάδες), 
124.537 (διδάσκοντες) και 
1.942.670 (διδασκόμενοι).

Ανάλογη εικόνα για την άτυ
πη εκπαίδευση δεν υπάρχει, 
από τη στιγμή που οι μονάδες 
που τη συγκροτούν δεν είναι 
επίσημα καταγεγραμμένες. Συ
νοπτικά αναφέρουμε μερικές 
από τις μονάδες αυτές, που είναι 
τα φροντιστήρια ξένων γλωσ
σών, τα φροντιστήρια υποψη
φίων τριτοβάθμιας εκπαίδευ
σης, τα κέντρα ελευθέρων σπου
δών, οι Σχολές Επιμόρφωσης 
Λειτουργών Δημοτικής Εκπαί
δευσης και οι αντίστοιχες Σχο
λές Επιμόρφωσης Λειτουργών 
Μέσης Εκπαίδευσης, η Σχολή 
Δημόσιας Διοίκησης, οι σχολές 
οδηγών, οι ταχύρρυθμες σχολές 
του ΟΑΕΔ, το ΕΛΚΕΠΑ, τα Κέ
ντρα Γεωργικών Εφαρμογών 
του υπουργείου Γεωργίας.

Στο κεφάλαιο που ασχολείται 
με την τυπική και άτυπη εκπαί
δευση, γίνεται αναφορά για την 
άτυπη επαγγελματική εκπαίδευ
ση, στην οποία εντάσσονται τα 
ΙΕΚ (Ινστιτούτα Επαγγελματι
κής Κατάρτισης). Σύμφωνα με 
τα στοιχεία του 1994, λειτουρ
γούν στη χώρα μας 45 δημόσια 
ΙΕΚ με προγράμματα για 64 ει
δικότητες και 12.912 εγγεγραμ
μένους σπουδαστές. Οι τελειό
φοιτοι του μέχρι το φθινόπωρο 
του 1994, από την ίδρυση των 
ΙΕΚ το 1992, ήταν 3.343. Λει
τουργούν επίσης 77 ιδιωτικά 
ΙΕΚ, από τα οποία τα 34 στην 
Αττική, τα 16 στην Κεντρική

Η ΕΙΚΟΝΑ ΤΗΣ ΤΥΠΙΚΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ 
(Διδακτικά έτη 19 81 -82 ,1990 -91 ,1993 -94 )

Επίπεδα εκπαίδευσης 1981 -1982 1990-1991 1993-1994
Σχολικές μονάδες Σύνολό Δημόσια Σύνολο Δημόσια Σύνολο Δημόσιε

I 1. Π ροσχολική Αγωγή
Νηπιαγωγεία 4.752 93,3% 5.583 97,4% 5.559 97,6%
Νηπιαγωγοί 6.146 91,2% 8.216 96,8% 8.094 97,1%
Νήπια 142.520 90,2% 132.645 95,7% 134.322 95,9%

I 2. Πρωτοβάθμια εκπαίδευση
Δημοτικά σχολεία 9.551 95,1% 7.911 94,9% 7.376 94,5%
Δάσκαλοι 33.974 93,0% 39.878 94,1% 39.821 93,4%
Μαθητές 901.209 93,2% 819.142 93,1% 744.542 92,7%
Πτυχιούχοι - Απολυθέντες 147.128 94,8% 145.905 94,2% 138.588 93,6%

I 3. Δευτεροβάθμια εκπαίδευση
α. Γυμνάσια 1.493 92,0% 1.810 95,6% 1.857 95,1%

Καθηγητές 20.070 92,4% 27.320 97.9% 29.459 95,5%
Μαθητές 448.935 96,3% 437.757 96,1% 443.641 96,0%
Πτυχιούχοι - Απολυθέντες 128.000 96,3% 124.009 95,5% 134.744 95,5%

β. Γενικά Λύκεια 844 90,1% 1.102 94,4% 1.170 93,9%
Καθηγητές 12.158 91,0% 16.703 96,2% 17.729 93,8%
Μαθητές 222.428 95,0% 254.428 95,4% 255.584 94,5%
Πτυχιούχοι - Απολυθέντες 65.900 94,0% 70.454 94,4% 78.838 94,2%

γ. Τεχνικά - Επαγγελματικά 
Λύκεια 269 97,0% 285 91,3% 353 77,3%

Καθηγητές 76.268 98,4% 7.553 91,3% 8.636 79,6%
Μαθητές 62.788 99,4% 90.800 92,0% 114.667 86,4%
Πτυχιούχοι - Απολυθέντες 12.076 99,1% 21.133 89,9% 5.159 98,1%

δ. Ενιαία Πολυκλαδικά 
Λύκεια - 25 100,0% 25 100,0%

Καθηγητές - 1.663 100,0% 1.878 100,0%
Μαθητές - 20.348 100,0% 22.084 100,0%
Πτυχιούχοι - Απολυθέντες - 6.119 : 100,0% 3.354 100,0%

ε. Τεχνικές Επαγγελματικές 
Σχολές 241 70,1% 232 85,9% 265 78,9%

Καθηγητές 34.864 69,7% 3.045 84,9% 3.532 81,6%
Μαθητές 28.998 65,3% 40.934 82,7% 40.603 88,4%
Πτυχιούχοι - Απολυθέντες 7.387 71,8% 13.945 77,0% 5.865 84,0%

I 4. Τριτοβάθμια εκπαίδευση
α. Παιδαγωγικές Ακαδημίες 

και Σχολές Νηπιαγωγών 21 100,0% - - - -

Καθηγητές 430 100,0% - - - -
Φοιτητές 7.122 100,0% - - - -
Πτυχιούχοι 2.852 100,0% - - - -

β. ΚΑΤΕΕ (τμήματα) και 
Ισότιμα 99 73,7 % 38 44,7% 44 47,7%

Καθηγητές 53.736 96,3% 496 54,8% 607 60,1%
Φοιτητές 29.965 91,3% 2.477 78,5% 3.683 82,5%
Πτυχιούχοι 7.551 92,0% 732 85,7% 5.U. δ.υ.

γ. ΤΕΙ - - 12 100,0% 13 100,0%
Καθηγητές - - 5.216 100,0% 5.427 100,0%
Φοιτητές - - 80.096 100,0% 77.928 100,0%
Πτυχιούχοι - 8.026 100,0% δ.υ. 100,0%

δ. Πανεπιστήμια και λοιπά 
Ισότιμα 13 100,0% 17 100,0% 18 100,0%

Καθηγητές 7.489 100,0% 8.018 100,0% 9.354 100,0%
Φοιτητές 87.476 100,0% 121.485 100,0% 109.335 100,0%
Πτυχιούχοι 13.921 100,0% 18.432 100,0% δ.υ. 100,0%

Πηγή: Δημοσιευμένα ή και αδημοσίευτα στοιχεία της Εθνικής Στατιστι
κής Υπηρεσίας Ελλάδος.

Μακεδονία, τα 6 στην Κρήτη, τα 
5 στη Θεσσαλία και τα 4 στη Δυ
τική Ελλάδα.

Στην αναφορά για τα ΙΕΚ, οι 
μελετητές σημειώνουν ως παρα
τήρηση ότι σε σχέση με αρκετές 
μονάδες της άτυπης εκπαίδευ
σης, τα ΙΕΚ έχουν πολλά χαρα
κτηριστικά με μονάδες της τυπι
κής εκπαίδευσης, ακόμη και της 
τριτοβάθμιας. Σύμφωνα με την 
άποψη που εκφράζεται, αυτό 
ισχυροποιεί τη θέση των ΙΕΚ 
έναντι άλλων εκπαιδευτικών μο
νάδων. Τα οποία διανύουν ένα 
δύσκολο δρόμο, μέχρι να εδραι
ώσουν τη θέση τους στο ελληνι
κό εκπαιδευτικό σύστημα, θέση 
που θεωρείται (σύμφωνα με τη

μελέτη) αναγκαία, ώστε να κα
λυφθεί το κενό μεταξύ δευτερο
βάθμιας και τριτοβάθμιας εκ
παίδευσης.

Η πρόταση του ΚΕΠΕ στο ση
μείο αυτό είναι ότι εάν οι θεμε
λιωτές του ΟΕΕΚ (Οργανισμός 
Επαγγελματικής Εκπαίδευσης 
και Κατάρτισης) διατίθενται να 
καλύψουν το κενό αυτό με τα 
ΙΕΚ, τότε θα πρέπει να κατα
νοήσουν ότι το πεδίον δράσης 
του Οργανισμού είναι η άτυπη 
εκπαίδευση και να προχωρή
σουν γρήγορα και ξεκάθαρα 
προς αυτή την κατεύθυνση και 
να αφήσουν την υπόθεση της 
κατάρτισης σε άλλον οργανι
σμό.

Προθεσμία από 
τους εργαζόμενους 
στην Κ. Βελλίδη

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ

Τ ρεις οργανώσεις εργαζομένων στον Τύπο ανήγγειλαν 
χθες ότι «θα δεχτούν να συναντηθούν με την κ. Κ. Βελ
λίδη για να ζητήσουν την πλήρη εξόφληση δεδουλευ

μένων και δώρου Χριστουγέννων ως 16 Ιανουάριου 1996» 
για  τα μέλη τους.

Η χθεσινή κοινή ανακοίνωση των διοικητικών συμβου
λίων ΕΣΗΕΜ Θ (Ενωση Συντακτών Ημερησίων Εφημερί- 

. δων Μακεδονίας Θράκης), ΕΠΗΕΘ (Ενωση Προσωπικού 
Ημερησίων Εφημερίδων Θεσσαλονίκης) και ΣΤΘ (Συνδι
κάτο Τύπου Θεσσαλονίκης) αποτελεί τη δεύτερη πράξη 
ενός δράματος που σχετίζεται με την επιβίωση των δύο κα
θημερινών πολιτικών εφημερίδων που απέμειναν στη Θεσ
σαλονίκη και περίπου 400 οικογενειών - όσοι οι εργαζόμε
νοι στη «Μακεδονία» και τη «Θεσσαλονίκη». Η πρώτη 
πράξη παίχθηκε παραμονές των Χριστουγέννων, όταν οι 
εργαζόμενοι -  δημοσιογράφοι, διοικητικοί, τεχνικοί κ.λπ. 
-  έμειναν απλήρωτοι...

Τα τρία διοικητικά συμβούλια έχουν προγραμματίσει 
ύστερα από παρασκηνιακές συνεννοήσεις, συνάντηση με 
την ιδιοκτήτρια και εκδότρια των δύο εφημερίδων για τις 
18 Ιανουάριου.

«Εάν η συνάντηση της 18ης Ιανουάριου», προειδοποιούν 
τα τρία συμβούλια στη χθεσινή τους ανακοίνωση, «δεν 
πραγματοποιηθεί ή αποβεί άκαρπη, τα τρία σωματεία θα 
αρχίσουν απεργιακές κινητοποιήσεις».

Ηδη η γενική συνέλευση του ΣΤΘ έδωσε εξουσιοδότηση 
για απεργία στο διοικητικό συμβούλιο του σωματείου, ενώ 
σε έκτακτες γενικές συνελεύσεις έχουν καλέσει τα μέλη 
τους η Ενωση Συντακτών και η Ενωση Προσωπικού Εφη
μερίδων.

Τα διοικητικά συμβούλια των τριών σωματείων εκτιμούν 
στην ανακοίνωσή τους ότι «η παρουσιαζόμενη οικονομική 
αδυναμία (του δημοσιογραφικού οργανισμού της κ. Βελλί
δη) είναι αποτέλεσμα κακής διαχείρισης, αφού όλα τα 
υπάρχοντα στοιχεία αποδεικνύουν πως οι δύο εφημερίδες 
είναι βιώσιμες».

Γ.Α.

Τίμησαν τους 
ξένους ανταποκριτές

Οέλω να ευχηθώ καλή χρονιά, ειρηνική και δημι
ουργική, στην προσπάθειά σας για αντικειμενική 
ενημέρωση όσον αφορά τη χώρα μας στο εξωτερι

κό», είπε χθες το βράδυ στο Κέντρο Ξένου Τύπου ο πρόε
δρος της Βουλής Απόστολος Κακλαμάνης κατά την εκδή
λωση της κοπής της πρωτοχρονιάτικης πίτας των ανταπο
κριτών ξένου Τύπου.

Ο κ. Κακλαμάνης τόνισε πως η ελληνική κυβέρνηση προ
σπαθεί όσο είναι δυνατό να διευκολύνει το έργο των αντα
ποκριτών για αντικειμενική ενημέρωση και στη συνέχεια 
έκοψε το πρώτο κομμάτι της πρωτοχρονιάτικης πίτας.

Στο ίδιο μήκος κύματος κινήθηκε και ο υπουργός Τύπου 
Τηλέμαχος Χυτήρης, που πρόσθεσε ότι γνωρίζει καλά τις 
δυσκολίες και τις αντιξοότητες που αντιμετωπίζει ένας 
ανταποκριτής σε ξένο τόπο, αφού κι εκείνος υπήρξε υπεύ
θυνος Τύπου στην ελληνική πρεσβεία του Λονδίνου. Σχετι
κά όμως με την πορεία της ελληνικής δημοσιογραφίας συ
νέστησε να υπάρχει μεγαλύτερη προσοχή λέγοντας ότι 
«παν μέτρον άριστόν».

Ο πρόεδρος της Ενωσης Ανταποκριτών Ξένου Τύπου 
Ευάγγελος Αντώναρος ευχαρίστησε υπουργούς, βουλευτές 
και στελέχη των πολιτικών κομμάτων που προσήλθαν μαζι
κά για  να τιμήσουν τους ανταποκριτές των ξένων χωρών 
που βρίσκονται στη χώρα μας και ενημερώνουν κάθε γωνιά 
του πλανήτη για  όσα γίνονται στην Ελλάδα. Ο ίδιος τόνισε 
ότι η συμμετοχή θα ήταν πολύ μεγαλύτερη εάν δεν υπήρ
χαν οι τρέχουσες συζητήσεις στη Βουλή.

Από τις βασιλόπιτες που κόπηκαν, το πρώτο νόμισμα 
κέρδισε ο εισαγγελέας του Αρείου Πάγου Αθανάσιος Σι- 
ούλας, που αντιστοιχεί σε ένα χρυσό φλουρί, χορηγία γνω
στού κοσμηματοπωλείου.

Στην κοπή της βασιλόπιτας, το κυβερνών κόμμα εκπρο
σώπησαν οι Κώστας Σημίτης, Θεόδωρος Πάγκαλος, ο ανα
πληρωτής υπουργός ΠΕΧΩΔΕ Κώστας Γείτονας, ο υφυ
πουργός Τύπου Νίκος Αθανασάκης, η υφυπουργός 
ΠΕΧΩΔΕ Ελισάβετ Παπαζώη, ο Γιάννης Σκουλαρίκης και 
ο Λευτέρης Βερυβάκης, ενώ από την πλευρά της Νέας Δη
μοκρατίας παρευρέθηκαν ο Γιάννης Κεφαλογιάννης και ο 
Γεώργιος Παναγιωτόπουλος. Ο Συνασπισμός εκπροσωπή
θηκε από τους Δημήτρη Παπαδημούλη και Πέτρο Κουνα- 
λάκη, ενώ παρευρέθηκε και ο πρόεδρος του ΔΗΚΚΙ Δημή- 
τρης Τσοβόλας.

Α.ΣΤ.
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ΟΖακ Αταλί, έμπιστος 
συνεργάτης και 

σύμβουλος του προέδρου 
Μιτεράν, ήταν ο πιο 
κατάλληλος άνθρωπος στον 

οποίο θα έπρεπε 
να απ ευθυνθεί 
ένας (ή μία) 
δημοσιογράφος 
που θα
επιθυμούσε ένα  
αυθεντικό
πορτρέτο αυτου 
του ξεχωριστού  
Γάλλου προέδρου. 
Συγγραφέας, 
σύμβουλος και 
πρώην πρόεδρος 
της Ευρωπαϊκής 

Τράπεζας, ήταν ο εγκέφαλος  
που κινούσε τα νήματα, 
εκτελώντας τις εντολές του 
Μιτεράν. Γ Γ αυτό και όσα λέει 
στη συνέντευξη αυτή είναι 
έγκυρα, αυθεντικά, «από 
πρώτο χέρι»

Με τον Ανδρέα στην Αθήνα (1984)

το πορτρέτο ενός ξεχ

ΠΑΡΙΣΙ, (Ιανουάριος)
Της ΗΡΑΣ ΦΕΛΟΥΚΑΤΖΗ

Ο ραματιστής ηγέτης, άνθρωπος με αυθε
ντική, πολύπλευρη, γοητευτική προσω
πικότητα, πολιτικός που σημάδεψε με 
τη στρατηγική του ιδιοφυία και τη χαρισματικότητά 

του τον 20ό αιώνα, ο Φρανσουά Μιτεράν αναπαύ
εται από σήμερα στην τελευταία του κατοικία και 
μπαίνει στον μύθο της εποχής μας. Οι ιστορικοί θα 
αποφανθούν για τη σημασία του έργου του. Αν οι 
πολιτικοί του αντίπαλοι εκφράζονταν γι’ αυτόν με 
θαυμασμό και οι Σοσιαλιστές δεν κρύβουν το δέος 
που τους εμπνέει ακόμα, ένας άνθρωπος που υ
πήρξε από τους πιο στενούς συνεργάτες και συμ
βούλους του, τόλμησε να απομυθοποιήσει πριν α
πό τον θάνατό του τον Φρανσουά Μιτεράν, αποκα
λύπτοντας τις κρυφές του σκέψεις για τους πάντες 
και τα πάντα, τις μανίες του και τα λάθη του. Είναι 
ο Ζακ Αταλί, ο εγκέφαλος που κατηύθυνε από τα 
παρασκήνια τα νήματα της εξουσίας, εκτελώντας 
εντολές του προέδρου.

Συγγραφέας, οικονομικός σύμβουλος και πρώ
ην πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Τράπεζας, ο Ζακ 
Αταλί έγραψε τρία Βιβλία απομνημονευμάτων με 
τον τίτλο «Βερμπατίμ». Στον τελευταίο τόμο, που 
κυκλοφόρησε τον Οκτώβριο, παρουσίασε εκμυ
στηρεύσεις που αποδίδει στον Φρανσουά Μιτεράν 
και που προκάλεσαν πάταγο. Για- 
τί ο Γάλλος πρόεδρος φέρεται να 
εκφράζεται σχεδόν απρεπώς για 
τους Σοσιαλιστές. Να λέει για τον 
Μισέλ Ροκαρ «είναι μικροπρε
πής. Αυτός Βρίσκεται πίσω από το 
μίσος κατά του Λοράν Φαμπιούς.
Δύο νάνοι τσακώνονται μετα
ξύ τους».

Για τον Ζακ Σιράκ ο Αταλί του 
αποδίδει κρίσεις πολύ σκληρές.
«Είναι αδιόρθωτος, η ήττα του δεν 
τον έφτιαξε. Κατά βάθος αυτός ο άνθρωπος ε ί
ναι τρελός. Λέει και κάνει ό,τι νά ’ναι. Θα μπο
ρούσε να εκλεγεί πρόεδρος μετά από εμένα, αλλά 
θα γινόταν γρήγορα περίγελος του κόσμου». Με 
καυστικές κρίσεις και δόση σαρκασμού φέρεται να 
εκφράζεται ο πρώην πρόεδρος και για ξένους ηγέ
τες. Για πρώτη φορά ο Φρανσουά Μιτεράν εξέ- 
φρασε «επιφυλάξεις» για όσα του αποδίδονται στο 
Βιβλίο σχετικά με την κρίση του για προσωπικότη
τες και για επιφυλάξεις του ως προς τη γερμανική 
ενοποίηση.

Συνάντησα τον Ζακ Αταλί στο γραφείο του στο 
Παρίσι πριν μερικές ημέρες, με αντικείμενο της συ
νέντευξης που ακολουθεί τον απολογισμό της θη
τείας του κοντά στον πρόεδρο Μιτεράν και το πώς 
βλέπει τη σημερινή κατάσταση στην Ελλάδα, σε 
μια στιγμή που γυρίζει η σελίδα της Ιστορίας με το 
τέλος της εποχής Μιτεράν και τη διαδικασία δια
δοχής του Α. Παπανδρέου.
—Υπήρξατε επί χρόνια σύμβουλος και έμπι
στος του Φρανσουά Μιτεράν. Ποιος είναι ο α
πολογισμός σας για τα χρόνια που περάσατε 
κοντά του στα Ηλύσια;
-Εκτιμώ ότι πρέπει να είμαστε υπερήφανοι για 
ό,τι κάναμε αυτή την περίοδο. Αναλάβαμε μια Γαλ
λία που ήταν σε κατάσταση πολύ δύσκολη οικονο
μικά. Υπήρξε υψηλός πληθωρισμός, μαζικό εξωτε
ρικό έλλειμμα, οικονομική κάμψη. Εχουμε στο τέ
λος της θητείας του Φρανσουά Μιτεράν μια Γαλλία 
με ανύπαρκτο πληθωρισμό, θετική κατάσταση ως 
προς το εξωτερικό εμπόριο, με μόνη αποτυχία αυ
τήν που υφίσταται όλη η Ευρώπη, την ανεργία, ού
τε περισσότερο ούτε λιγότερο από τους άλλους.

Κατά τα άλλα, η Γαλλία διαμορφώθηκε βαθιά, 
με την καλή έννοια νομίζω, από τους κοινωνικούς 
νόμους, την αποκέντρωση, τον τεχνολογικό εκμο- 
ντερνισμό, το άνοιγμα στην αγορά, την ευρωπαϊκή 
οικοδόμηση που προώθησε. Είμαι λοιπόν υπερή
φανος για όλα αυτά, έστω κι αν υπήρξαν λάθη και 
παραλείψεις που είναι μαθήματα για το μέλλον.

Η κΑηρονομιά Μιτεράν
—Ο Φρανσουά Μ ιτεράν ενσάρκωσε το όραμα 
της «αλλαγής», που οδήγησε σε νίκη των Σο
σιαλιστών στη Νότια Ευρώπη. Πώς βλέπετε 
σήμερα αυτή την περίοδο;
-  Επί θητείας του Φρανσουά Μιτεράν έγινε η έντα
ξη της Ισπανίας και της Πορτογαλίας στην Ευρώ
πη. Στη σύνοδο του Φοντενεμπλό, επέλυσε προ
βλήματα που δημιουργούσαν εμπλοκή και υπήρξε 
ο μεγάλος αρχιτέκτονας της Ευρώπης με την εξι- 
σορρόπησή της προς τον Νότο. Κληρονομιά του 
Μιτεράν είναι, ότι κανένας δεν μπορεί σήμερα να 
χρησιμοποιήσει την εμπειρία της θητείας του για

να πει «οι Σοσιαλιστές είναι ανίκανοι να κυβερνή
σουν». Αντίθετα, προκύπτει με τις δυο θητείες του 
Μιτεράν ότι οι Σοσιαλιστές είναι ικανοί να κυβερ
νήσουν στη Γαλλία και μάλιστα ενδέχεται να επι
στρέφουν στην εξουσία. Αλλωστε μετά τη Γ αλλία α
κολούθησε νίκη των Σοσιαλιστών σε πολλές χώρες 
της Νότιας Ευρώπης, κάτι που δημιούργησε μια 
θαυμάσια σύμπνοια.
—Ποια είναι η εντύπωσή σας για το τέλος της  
θητείας του Φρανσουά Μ ιτεράν, που σημα
δεύτηκε από υποθέσεις και σκάνδαλα του  
Χρηματιστηρίου όπως με την «Πεσινέ», την  
αυτοκτονία του πρωθυπουργού Μπερεγκο- 
βουά και του συμβούλου του Γκροσούβρ στα 
Ηλύσια, τ ις  τηλεφω νικές υποκλοπές; 
-Υπήρξαν θλιβερά γεγονότα, αλλά δεν πρέπει να 
επισκιάζουν την ουσία, που είναι το μέγεθος και το 
σύνολο, η επιτυχία του έργου του Φρανσουά Μιτε- 
ράν. Ασφαλώς οι τραγωδίες των θανάτων φίλων 
του υπήρξαν εξαιρετικά επίπονες, αλλά αγγίζουν 
περισσότερο τις προσωπικές σχέσεις παρά τις 
κρατικές υποθέσεις.
—Υπήρξατε στενός συνεργάτης του Μ ιτεράν  
από την εποχή που ήταν ηγέτης του Σ.Κ. Η υ
πέρτατη εξουσία τον άλλαξε πολύ; Ποια ήταν 
η επίδραση του περιβάλλοντος του;
-Ο χ ι, δεν υπήρξε αλλαγή, ο Μιτεράν Βρισκόταν ή
δη στο πετσί του ηγέτη από πριν. Είχε μια πολύ 
μεγάλη αρετή, την ικανότητα να λ έε ι «όχι» 
στο περιβάλλον του, την ικανότητα να κρατάει α
ποστάσεις. Κι αυτό το κράτησε.
—Πώς θα τον χαρακτηρίζατε εσ είς  προσωπι

κά σήμερα;
-Μεγάλος ευρωπαϊστής, μεγάλος σοσιαλιστής και 
εκμοντερνιστής της γαλλικής κοινωνίας. Πιστεύω 
επίσης ότι θα μείνει στην Ιστορία σαν άνθρωπος ε
νός πολιτισμού που ίσως εκλείψει, δυστυχώς. 
—Συμμετείχατε στις συναντήσεις του με ελ 
ληνικές προσωπικότητες. Ποιες ήταν οι σχέ
σεις του με τους Ελληνες Σοσιαλιστές και ε ι
δικότερα τον Ανδρέα Παπανδρέου;
-Θυμάμαι ότι παραβρέθηκα σε συναντήσεις του 
με τον Α. Παπανδρέου και άλλους Ελληνες ηγέ
τες. Θεωρούσε πάντα τους Ελληνες σαν πολύτι
μους συμμάχους και οι σχέσεις που είχε με τον Α. 
Παπανδρέου και τους υπουργούς του ήταν εξαίρε
τες. Ο Ανδρέας Παπανδρέου ήταν ο άνθρωπος- 
κλειδί σε μια πολύ δύσκολη σύνοδο στην Αθήνα, το 
’83 νομίζω, και παρά τις δυσκολίες των διαπραγ
ματεύσεων οι σχέσεις τους ήταν εξαιρετικά φιλικές 
και εγκάρδιες.
—Ποιες ήταν οι σχέσεις του με ελληνικές  
προσωπικότητες της κεντροδεξιάς, τον Κ. 
Μητσοτάκη, τον Κ. Καραμανλή;
-Θυμάμαι ότι συναντήθηκε με τον Κ. Μητσοτά
κη πριν το ’81, όταν είχε πάει στην Κρήτη και ότι ε
κεί υπήρξε άμεση επαφή μεταξύ τους, στην πατρί
δα του. Νομίζω ότι οι σχέσεις του Φ. Μιτεράν μαζί 
του ως πρωθυπουργού υπήρξαν πολύ θετικές. Δεν 
υπήρχε Βέβαια η φιλία που τον ένωνε με τον Α. Πα
πανδρέου. Για τον πρόεδρο Κ. Καραμανλή είχε 
πολύ μεγάλο σεβασμό και τον άκουγε σαν να συμ
βουλευόταν ένα σοφό.
—Ο Φρανσουά Μ ιτεράν ε ίχε επίσης στενό

Με τη Μελίνα, στο Μέγαρο Μουσικής

σύνδεσμο με τον Μίκη Θεοδωράκη και τη Μ ε
λίνα Μερκούρη.
-Ν α ι, η Μελίνα ήταν φίλη του Ζακ Λαγκ και μια 
προσωπικότητα με την οποία είχαμε πολλά πράγ
ματα να κάνουμε από κοινού. Εβλεπε συχνά τον 
πρόεδρο και πιστεύω ότι ένοιωθε γι’ αυτόν μεγάλη 
φιλία. Ο πρόεδρος Μιτεράν τη θεωρούσε σαν μια 
μεγάλη κυρία της πολιτικής, σαν πολιτική δύ
ναμη. Οσο για τον Μ ίκη, ήταν φίλος του προέ
δρου. Αλλωστε με πρόσκληση του Μίκη πήγαμε 
στην Κρήτη, το 7 9  νομίζω, και ο Μίκης έγραψε τον 
ύμνο των Σοσιαλιστών. Εμεινε, παρά τις πολιτικές 
διακυμάνσεις, ένας πολύ στενός φίλος. Υπήρχε μια 
πιστή φιλία μεταξύ τους και προσωπικά είμαι υπε
ρήφανος που ο Μίκης μετέφρασε ένα από τα βι
βλία μου στα ελληνικά.
—Εχετε αναμνήσεις από τα  ταξίδια σας με 
τον πρόεδρο Μ ιτεράν στην Ελλάδα;
-Ταξιδεύαμε συχνά στην Ελλάδα για διαπραγμα
τεύσεις. Πηγαίναμε το πρωί και γυρίζαμε το βράδυ. 
Στα γεύματα εργασίας θυμάμαι ότι υπήρχαν με 
τους Ελληνες ιθύνοντες και ιδιαίτερα τους Σοσιαλι
στές σχέσεις εργασίας πολύ επαγγελματικές. Εί
δαμε προοδευτικά από το ’82-83 να Βελτιώνεται η 
τεχνική ικανότητα των Ελλήνων υπευθύνων για τα 
ευρωπαϊκά θέματα και να προσέρχονται στο τρα
πέζι των διαπραγματεύσεων με εξαιρετικά επιχει
ρήματα, με την ικανότητα να υπερασπιστούν άρτια 
κάθε φάκελλο. Οι αναμνήσεις μου λοιπόν είναι 
μνήμες για σχέσεις με μια μεγάλη διαφάνεια, για ει
λικρινείς διαπραγματεύσεις και πολύ φιλικό κλίμα. 
Υπήρχαν ομηρικές συζητήσεις με τον Ρολάν Ντιμά, 
ο οποίος διεξήγαγε τις διαπραγματεύσεις με την 
αυστηρότητα που έπρεπε ως προς τον προϋπολο
γισμό, αλλά για τον Φρανσουά Μιτεράν τα θέματα 
αυτά ήταν δευτερεύοντα. Ποτέ δεν υπήρχαν διενέ
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ι ί ι ι ■ ε τον Ανδρέα είχε πολύ φιλικές 

σχέσεις, τον Καραμανλή 
τον σεβόταν και τον 

συμβουλευόταν σαν σοφό, με τον Μητσοτάκη 
οι σχέσεις ήταν θετικές, ενώ με τον Μίκη 
υπήρχε μεγάλη φιλία παρά τις κάποιες 
διακυμάνσεις. Τη Μελίνα, τέλος, τη θεωρούσε 
μια μεγάλη κυρία της πολιτικής
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ωριστού Προέδρου
ξεις, παρά τις διαφορές. Γίνονταν συζητήσεις αλλά 
όχι δύσκολες διενέξεις.

Για την ΕΑΑά6α ατην ΕΟΚ
—Ποια ήταν η άποψη του Φρανσουά Μ ιτεράν  
για την Ελλάδα στην ευρωπαϊκή και πολιτι
στική της διάσταση;
- Σ ε  ό,τι αφορά την Ευρώπη, παρά τις κριτικές που 
υπήρχαν ότι η Ελλάδα είχε κατώτερο ρυθμό ανά
πτυξης και συνεπώς κόστιζε ακριβά στους Ευρω
παίους, εκτιμούσε ότι η ένταξή της ήταν μια εξα ί
ρετη πρωτοβουλία του προκατόχου του, Ζι- 
σκάρ Ν τ’ Εστέν. Θεωρούσε ότι η θέση της Ελλά
δας ήταν στην Ευρώπη και ότι θα λειτουργούσε 
σαν γέφυρα προς τη Μέση Ανατολή και προς τις 
βαλκανικές χώρες. Εβλεπε την Ελλάδα σαν ένα πα
ράδειγμα για «άνοιγμα», ώστε να μη μείνει η Ευρώ
πη περιορισμένη σαν «Δυτική» Κοινότητα, με την 
παραδοσιακή έννοια του όρου.
Σε ό,τι αφορά την πολιτιστική διάσταση, ο Φ. Μιτε- 
ράν είχε μια τεράστια πνευματική και λογοτεχνική 
μόρφωση. Νομίζω ότι είχε σπουδάσει τα αρχαία ελ
ληνικά και θυμάμαι ότι τον είχα ακούσει να αναφέ- 
ρεται στον Ευριπίδη στα κείμενά του. Γ ια τον πρό
εδρο, η Ελλάδα ήταν όχι μόνο η μητέρα της δημο
κρατίας, αλλά ένα παράδειγμα μιας επιτυχημένης 
εξόδου από μια αυτοκρατορία. Γιατί η Ελλάδα υ
πήρξε τμήμα μιας αυτοκρατορίας του 19ου αιώνα 
και σήμερα είναι μια μοντέρνα κοινωνία που ανήκει 
πληρέστερα στην Ευρώπη.
—Αγαπούσε επίσης το  τοπίο της Ελλάδας, 
τον λαό, τη μουσική της.
-  Η ελληνική μουσική τον συγκινούσε πολύ και θυ
μάμαι μερικές βραδιές στο Παρίσι με τον Μίκη να

παίζει στο πιάνο και να τραγουδάει ελληνικά τρα
γούδια. Για το  ελληνικό τοπίο είχε μια πραγ
ματική λατρεία, όπως κι εγώ. Λυπάμαι που δεν 
μπόρεσα ακόμα να πάω για προσκύνημα στους 
Δελφούς.
—Ποιες είναι οι προσωπικές σας σχέσεις με 
την Ελλάδα;
-  Εχω εξαίρετες σχέσεις με τους Ελληνες ηγέτες. 
Είχα την ευκαιρία να εργασθώ όχι μόνο με κρατι
κούς φορείς αλλά και με οικονομικούς παράγο
ντες. Ημουν ευτυχής που η Ελλάδα έγινε μέλος της 
Ευρωπαϊκής Τράπεζας και με αυτή την ευκαιρία εί
δα σαν διευθυντής πολλούς υπουργούς και ανώ
τατα κρατικά στελέχη, όπως και επιχειρηματίες. 
Ενοιωσα ότι η Ελλάδα έστρεφε το Βλέμμα στην 
Ανατολή και πρόσβλεπε στην ανάπτυξη ενός ση
μαντικού Βιομηχανκού δυναμικού. Γ ια μένα η Ελλά
δα είναι μια χώρα εξαιρετικά σημαντική, σαν χώ
ρος που ενσαρκώνει τη δημοκρατία και επίσης σαν 
σταυροδρόμι ανάμεσα στη Μέση Ανατολή και στη 
Μεσόγειο. Το μέλλον της Γαλλίας παίζεται με την 
ειρήνη στη Μεσόγειο και η Ελλάδα από αυτή την ά
ποψη είναι συγχρόνως ενεργό στοιχείο αλλά και 
ουσιαστικός παρατηρητής. Συνεπώς, θεωρώ πολύ 
σημαντικό να είναι η Ελλάδα μια χώρα σταθερή, 
δυνατή και σεβαστή.
—Ποια είναι η γνώμη σας για τον Ανδρέα Πα
πανδρέου. Π ισ τεύετε ότι θα μείνει στην Ιστο
ρία;
-  Πιστεύω ότι θα μείνει σαν ένας από τους μεγά
λους βετεράνους, σαν ένας γίγαντας της ελληνικής 
πολιτικής ζωής. Ενας γίγαντας που συνοδέυσε την 
Ελλάδα στον αγώνα της για τον μοντερνισμό και τη 
δημοκρατία από την εποχή της δεκαετίας του ’50.

Θα μείνει επίσης σαν ένας γίγα
ντας αγωνιστής για τη δημο
κρατία μέσα στις διάφορες δι
κτατορίες που διέσχισε η Ελλά
δα. Για τα υπόλοιπα, ακόμα και 
για έναν πολιτικό όπως ο Φραν
σουά Μιτεράν, είναι πολύ δύ
σκολο να πει κανείς τι θα μείνει 
στην Ιστορία.
—Πώς βλέπ ετε το  μέλλον 
της Ελλάδας μετά  τον 
Ανδρέα Παπανδρέου;
-Πιστεύω ότι είναι πάντα το ί
διο. Οταν άνθρωποι με ένα τε
ράστιο ανάστημα και προσωπι
κότητα, που είχαν μεγάλη επιρ
ροή στη χώρα τους εξαφανίζο
νται, τότε έχουμε μια χώρα που 
μένει ορφανή. Θα πρέπει να έλ
θει μια νέα γενιά, εντελώς και
νούργια στα πράγματα, για να 

Κουλτούρα» δημιουργήσε την ανανέωση.

—Ποιες είναι οι σχέσεις σας σήμερα με το  
γαλλικό Σ.Κ.;
-Υποστηρίζω και Βοηθώ τον Λιονέλ Ζοσπέν. Θα 
χαρώ πολύ να δω μια μελλοντική του νίκη. Αποχώ
ρησα από το Σ.Κ. όταν μπήκα στα Ηλύσια σαν σύμ
βουλος του προέδρου και σήμερα όποτε μου το ζη
τούν βρίσκομαι στο πλευρό των Σοσιαλιστών. 
—Στη Γαλλία γίνεται πολύς λόγος για οικονο
μικά σκάνδαλα και υποθέσεις. Κι εσ είς  αντι
μετωπίσατε κάποια στιγμή κρ ιτικές  σαν διευ
θυντής της Ευρωπαϊκής Τράπεζας. Ποια ε ί
ναι η αντίδρασή σας;
- Ο ι  κριτικές που διατυπώθηκαν ήταν για πολυτέ
λεια και ειδικά για το ότι είχα Βάλει στην είσοδο πο
λυτελή μάρμαρα. Δεν έχει να κάνει λοιπόν αυτό με 
οικονομικά σκάνδαλα.

Τα ακάνδαϋα
—Ομως, το θέμα των οικονομικών σκανδάλων 
και ιδιαίτερα η χαριστική παροχή διαμερισμά
των έπληξε ηγετικές  προσωπικότητες στη 
Γαλλία. Πώς εξη γ ε ίτε  αυτό το  κλίμα σκανδα
λοθηρίας «α λα ιταλικά»;
-  Πιστεύω ότι είναι φυσικό φαινόμενο της δυτικής 
κοινωνίας, όπου η ηγετική τάξη δεν κατάφερε να 
διευθετήσει το πρόβλημα της ανεργίας και της ζη
τούν τώρα λογαριασμούς. Εκτιμώ ότι είναι απόλυτα 
δικαιολογημένο να καταδιώκεται από τη Δικαιοσύ
νη κάθε είδος διαφθοράς. Αν η κοινή γνώμη δίνει 
μια τέτοια σημασία και δεν υπερασπίζεται την ηγε
τική τάξη, είναι γιατί όσοι εκπροσωπούν την «ελίτ» 
έχουν αποτύχει στην επίλυση του προβλήματος 
της ανεργίας. Ελπίζω ότι θα βρεθεί λύση, αλλά η Δι
καιοσύνη οφείλει να κάνει το έργο της.
—Η Γαλλία δίνει την εντύπωση αυτή την επο
χή ότι είναι επίκεντρο εσωτερικών δ ιενέξε
ων, με τα σκάνδαλα, την κοινωνική αναταρα
χή, τ ις  εξεγέρσ εις  σε λα ϊκές συνοικίες. Πώς 
ερμηνεύετε αυτό το  φαινόμενο;
-Δ ε ν  είναι καθαρά γαλλικό φαινόμενο αυτή η α
ντιπαράθεση με τους πολιτικούς ηγέτες. Υπάρχει 
στην Ελλάδα, στη Σουηδία, στις ΗΠΑ, στην Αγγλία. 
Είναι ένα φαινόμενο της νομιμότητας του πολιτι
κού κατεστημένου και αμφισβήτησης μιας αμφίβο
λης αποτελεσματικότητάς τους. Αιτία είναι ότι πο
λύ χρήμα κυκλοφορεί στις δημόσιες αγορές και ό
τι η ανάπτυξη έχει οδηγήσει στο να γίνεται αποδε
κτό το απαράδεκτο. Υπάρχει επίσης η κατάρρευση 
ιδεών, που δημιουργεί μεγάλη αβεβαιότητα. 
—Ποιες είναι οι δ ικές σας απαντήσεις, σαν 
συγγραφέα στοχαστή της εποχής μας; 
-Πιστεύω ότι δεν μπορούν να υπάρξουν απαντή
σεις παρά στην ανοικοδόμηση της αντίληψης της 
δημοκρατίας. Η δημοκρατία, όπως τη ζούμε σήμε
ρα δεν ανταποκρίνεται καθόλου σ’ αυτό που θέλη
σαν να κάνουν οι θεμελιωτές της. Γιατί έχουμε ένα

σύστημα που καθιστά προνομιούχο το Βραχυπρό
θεσμο, τον αντίκτυπο της πολιτικής στις δημοσκο
πήσεις, το άμεσο γεγονός και δεν επιτρέπει την α
νάπτυξη ενός μακρόχρονου προγράμματος. Ομως 
πρέπει να οδηγήσουμε τους λαούς δημοκρατικά 
σε ένα μακρόπνοο σχέδιο ζωής. Για μένα αυτή π 
προοπτική υπάρχει. Είναι η οικοδόμηση μιας ευ
ρωπαϊκής σοσιαλδημοκρατικής αρχιτεκτονικής. 
Που θα διέπεται από την αλληλεγγύη, τη δικαιοσύ
νη, την ακεραιότητα, την ανεκτικότητα, τα δικαιώ
ματα στους πολίτες των διαφόρων χωρών της Ευ
ρώπης για ελεύθερη διακίνηση. Βλέπω πολύ καλά 
ότι η αρχιτεκτονική είναι απαραίτητη, αλλά οι πολι
τικοί δεν έχουν ούτε τον καιρό ούτε τη δύναμη να 
οδηγήσουν αυτή την αρχιτεκτονική, γιατί πιέζονται 
από την ανάγκη να δώσουν απάντηση σε άμεσα 
προβλήματα.
—Εσείς προσωπικά ποια κατεύθυνση δίνετε 
τώρα στην καριέρα σας σε σχέση με αυτά το 
όραμα;
-  Προς το παρόν ασκώ τρεις δραστηριότητες. Εί
μαι καθηγητής στο Πανεπιστήμιο, γράφω βιβλία 
και είμαι σύμβουλος πολυάριθμων κυβερνήσεων 
στον κόσμο.
—Σε δ ιεθνές επίπεδο υπάρχουν αυτή τη στιγ
μή αντιδράσεις για την πυρηνική πολιτική 
της Γαλλίας και ανησυχία στην Ευρώπη για 
την ένταση των κοινωνικών αντιπαραθέσε
ων, ενώ η δημοτικότητα του προέδρου Σιράκ 
και του πρωθυπουργού Ζιπέ βρίσκονται σε 
συνεχή πτώση. Πού πάει η Γαλλία; Πού είναι 
το δικό σας σενάριο;
-Πρώτα απ’ όλα η κυβέρνηση αυτή έκανε ασφα
λώς αρκετά σφάλματα και ιδιαίτερα ενήργησε με 
καθυστέρηση για τα προβλήματα. Ομως της εύχο
μαι να επιτύχει, γιατί είναι προς το συμφέρον της 
Γαλλίας και δεν αποκλείω να επιτύχει. Σκέφτομαι 
τα μέτρα που πήραν. Είναι καθαρά μέτρα της Δε
ξιάς. Αλλά μπορούν να υπηρετήσουν τα συμφέρο
ντα των ψηφοφόρων τους, ώστε η κυβέρνηση αυ
τή να επιτύχει μέσα στη λογική μιας συντηρητικής 
φιλελεύθερης πολιτικής, ικανοποιώντας έτσι την ε
κλογική πελατεία της. Ομως ακόμα και με αυτή τη 
λογική, της ικανοποίησης των συμφερόντων των 
ψηφοφόρων τους, έχασαν πολύτιμο χρόνο. Οσον 
αφορά τα συμφέροντα των ψηφοφόρων της Αρι
στερός, η πολιτική τους, ακόμα κι αν επιτύχει σε οι
κονομικό επίπεδο, θα επιδεινώσει τις ανισότητες, 
τις αδικίες και τους αποκλεισμούς.
—Π ισ τεύετε ότι οι Γάλλοι Σοσιαλιστές μπο
ρούν να επανέλθουν σύντομα στην εξουσία 
σε δυο χρόνια στις βουλευτικές εκλογές; 
-Δ ε ν  νομίζω. Είναι πολύ νωρίς για να κάνει κανείς 
προγνωστικά.
—Από το 1981 και την άφιξη της Αριστερός 
στην εξουσία πολλές ελπίδες διαψεύστηκαν. 
Για σας ποιες είναι οι ιδέες που αξίζει να υ
περασπίσει κανείς και στις οποίες μπορεί να 
βασιστεί για να οικοδομήσει το μέλλον; 
-Δημοκρατία, ανεκτικότητα, υπευθυνότητα, δικαι
οσύνη, αλληλεγγύη, Ευρώπη. Αυτές είναι οι λέξεις 
που συνοψίζουν το προσωπικό μου όραμα.

Με τον Μίκη θεοδωράκη, 
παρακολουθώντας το Συνέδριο «Σοσιαλισμός και



ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ: ΓΙΑΝΝΗΖ ΤΡΙΑΝΤΗΕ

ο Τύπος tow ήλιον „ 30
Εκ των Εσω

ΜΥΘΟΣ (1).........ο Φρανσουά αγάπησε τις
γυναίκες, αγάπησε τη Βενετία. Και σκέπτομαι, 
ότι ένας άνθρωπος που αγάπησε τις γυναίκες 
και τη Βενετία δεν μπορεί να ήταν κακός»... 
Τάδε έφη Ζαν Ντ’ Ορμεσόν, λογοτέχνης, 
«γκωλικός», σε εκπομπή του TV5 για τον 
εκλιπόντα (από τη στήλη του Κ. I. 
Αγγελόπουλου, στην «Καθημερινή»),

•  Από τους «Δια-ο-λόγους» του Γιάννη Ιω άννου, 
στο «Εθνος»: «Και ξαφνικά όλοι προκόψαμε 
Μιτερανικοί. Ξεχάσαμε τον ηγεμονισμό του 
στην ΕΟΚ. Παραβλάψαμε τον μιλιταρισμό του 
στην επιβολή της Νέας Τάξης σε Ιράκ, Σομαλία, 
ΓιουγκοσλαΒία, ούτε που θυμόμαστε το φόνο 
των δύο οικολόγων μελών της “Γκρίνπις” εν 
ονόματι του μεγαλείου της Γαλλίας... Ολα αυτά 
είναι ψιλά γράμματα μπροστά στο ότι 
τουλάχιστον δεν ήταν Ανδρέας ο άνθρωπος».

ΜΥΘΟΣ (2)... «Εχω τη γνώμη - την 
πεποίθηση πιο σωστά - ότι δεν πρόκειται να 
παραιτηθεί», γράφει στα «Νέα» ο Λ εύ τερ η ς  
Παπαδόπουλος, αναφερόμενος στον Ανδρέα 
Παπανδρέου. Ιδού και η συνέχεια:

•  «Και δεν είναι τόσο το “περιβάλλον” που θα τον 
πιέσει ή θα τον πείσει να πει “δεν 
παραιτούμαι”. Είναι ο ίδιος ο άνθρωπος. Ο 
ίδιος ο κ. Παπανδρέου δεν θα δεχθεί να 
καταθέσει τα όπλα. Τώρα ιδίως που άρχισε να 
“πηγαίνει καλύτερα”. Οσοι τον γνωρίζουν από 
κοντά θα συμφωνήσουν μαζί μου».

•  «Ο Παπανδρέου δεν πρόκειται να παραιτηθεί», 
γράφει και ο Γιώργος Β έλτσος στην ίδια 
εφημερίδα, επιστρατεύοντας τον Cioran (από 
τον «Κακό δημιουργό» το παράθεμα):
«Δεν δίνει κανείς τέλος στη ζωή του παρά μόνο 
εάν με τον έναν ή τον άλλο τρόπο υπήρξε 
πάντα έξω απ’ όλα»... Ο κ. Βέλτσος 
αναφέρεται και σ' έναν εφ ιά λ τη  από όνειρο, 
που περιγράφει ο Bunuel: «Ονειρεύομαι τον 
πατέρα μου. Κάθεται στο οικογενειακό τραπέζι. 
Το πρόσωπό του είναι σοβαρό. Τρώει αργά, 
πολύ λίγο, και ομιλεί μόλις μετά βίας.

Ξέρω ότι είναι 
νεκρός και 
ψιθυρίζω στη 
μητέρα μου ή σε μια 
από τις αδελφές 
μου, που κάθεται 
πλάι μου 
“προπάντων δεν 
πρέπει να του το

Τάόε έφη ηο0με”"'
ΚΩΣΤΑΣ
ΣΗΜΙΤΗΣ

«Ο κ. Εβερτ παρ’ 
όλα όσα ανανεωτικά 
επαγγέλλεται, 
ακολουθεί ακριβώς 
αυτές τις 
παλαιομοδίτικες 
συνταγές και μας 
επιβεβαιώνει ότι 
ανήκει στην 
παλαιοσυντηρητικη 
ομάδα».
*...ΤουλάχκπΌν, ήξεραν 
γράμματα κάποιοι 
παλαιομοδίτες 
συντηρητικοί.

ΠΛΗΘΩΡΑ...
«Οι εκδότες 
διαφημίζουν με 
μεγάλα λόγια ένα 
σωρό Βιβλία που 
δεν αξίζουν τίποτα», 
λέει ο Νάνος  
Βαλαω ρίτης, 
μιλώντας για την 
Ελλάδα και τη 
σύγχρονη 
λογοτεχνία στον 
Μ άκη Δ εληπ έτρο, 
της
«Απογευματινής».
Αντιγράφουμε:

•  «Ενα έχω 
διαβάσει εγώ, το 
“Σοφό παιδί” 
του Χωμενίδη, 
αυτό διαβαζόταν 
ευχάριστα, 
είχε και ένα

χιούμορ, τα περισσότερα από τα άλλα, όμως, 
είναι το ίδιο, πιάνεις το ένα και το άλλο 
και είναι ή ξερακιανά πράγματα, σκοτεινά, ή 
αναμνήσεις από την παιδική ηλικία, 
από την Κατοχή, πράγματα τέτοια, 
καταθλιπτικά, που απορώ πώς τα 
διαβάζουνε...».

Ανήμερη
ενημέρωση

Α ς  πούμε ότι είναι αναπόφευκτος αυτός ο ενημερωτικός κατακλυσμός, μια και 
δεν συμβαίνει κάθε τόσο να δοκιμάζονται οι αντοχές μιας χώ ρ α ς από αναπνευ
στήρες, «ισοζύγια ύδατος» και ανακοινωθέντα ·  ·  ·  Ας πούμε ότι δεν μπορεί 

να γίνει αλλιώς και ότι, επομένως, έχουν μεγίστη σημασία για το μέλλον(μας) ω ς και οι εκρή
ξεις του κ. Παπασπύρου, οι άμυνες των πραιτωριανών, του κ. Βερυβάκη το καταληκτικό «νι» και

του νιόφερτου αστέρα, του 
κ. Δρυ, οι σπουδαίες απο
φάνσεις ·  ·  ·  Ομως, 
γενικώς, η τόση ενημέρω
ση -και προ  παντός, αυτής 
της ποιότητος- εξουθενώ 
νει μάλλον, παρά  παιδεύει. 
Δημιουργεί έναν ακάλυπτο 
χώρο, ο οποίος ολοένα με
γαλώνει. Και δικαίως: κά
ποια στιγμή οι άνθρωποι 
κουράζονται, πλήττουν 
και βαρυγκομούν, όταν κα
λούνται να «πάρουν θέση» 
(.. .αν φταίει η σύζυγος ή εί
ναι θέλημα Θεού), να 
«προβληματιστούν» (...για 
το τι ακριβώς σημαίνει η 
δήλωση του κ. Χυτήρη ή ο 
υπαινιγμός της κυρίας Βά- 
σω ς Παπανδρέου), να 
έχουν άποψη για το διάδο
χο, για το άρθρο 38, για το 

«εκλείπει», για την «πύκνωση» και τα συναφή ·  ·  ·  Και όσοι επιμένουν να μηρυκάζουν χλω 
μούς αφορισμούς και «δεδομένα» (π.χ. καλός πολίτης είναι ο ενημερωμένος πολίτης), φ ο
βούμαι ότι αδικούντο ενδιαφέρον των ανθρώπων: αυτό εφημερεύει με τον τρόπο  του, έστω και 
αν κάποτε αργεί, υποχω ρεί ή εκδηλώνεται μονάχα για να στηρίξει την τρομαγμένη από τις ανά
γκες ύπαρξη ·  ·  ·  CUT: όχι π ω ς οι μετρήσεις είναι δείκτης ασφαλής, αλλά να: κανένα «οκτώ- 
μισι», καμιά εκπομπή λόγου και κανένα πολιτικό σόου δεν κατάφερε να ξεπεράσει σε θεαματι
κότητα -σ' αυτές τις εβδομάδες των «καυτών εξελίξεων»- τις άλλες εκπομπές. Κι αν ορισμένες 
εφ ημερίδες ανέβηκαν κυκλοφοριακώς, α ς  είναι καλά τα κουπόνια... ·  ·  ·  Αρκετά, όμως, με 
την «ενημέρωση» και με τη διελκυστίνδα που δημιούργησε ο ακατάβλητος, ο «τυλιγμένος στη 
σκοτεινιά του». Και δύο κουβέντες, τηλεγραφικώς: Για την απομυθοποιητική αποκάλυψη της 
«Μοντ» (ότι ο Φρανσουά Μιτεράν είχε αποκρύψει την ασθένειά του επί δεκαετίαν) -Για τον ου
ρανισμό των χριστιανών και της Εκκλησίας, που δεν βρήκε τρόπο  να εκδηλωθεί στην υπόθεση 
Μαρίνου, αλλά και για την ηχηρή σιωπή μπροστά στους κατά συρροήν εμπρησμούς εκκλησιών 
(...αν ήταν κομματικά γραφεία;) -Τέλος για τον απίθανο τον κ. Εβερτ, που παρέδω σ ε μαθήματα... 
«πολιτικής ανδρείας» στη Βουλή. Ανοίγει το στόμα του αυτός ο άνθρω πος και απλώνεις π ρ ο 
στατευτικά τα χέρια να μη σε πετύχουν οι κοινοτοπίες και τα «τίποτα» που εκτοξεύει...

ΤΟΥ Α. ΠΕΤΡΟΥΑΑΚΗ - ΑΠΟ ΤΗΝ «ΑΥΓΗ»

Ε πωνυμως

Ορια του Διαφωτισμού

0  Διαφωτισμός συνδέθηκε με το 
πνευματικό κίνημα του “αιώνα των 
φώτων”, το οποίο προετοίμασε ιδε

ολογικά τη Γαλλική Επανάσταση και γενικότερα τις 
αστικοδημοκρατικές επαναστάσεις. Το κίνημα αυ
τό ήταν ιστορικά και ταξικά καθορισμένο. Ως άρ
νηση της φεουδαρχικής κοινωνίας, θεμελιώθηκε 
στις έννοιες της ελευθερίας, της προόδου, του 
κράτους δικαίου και συνολικά του ορθού λόγου, 
θεμελίου της κοινωνίας την οποίαν οραματίζονταν 
οι ιδεολόγοι της πρώιμης αστικής τάξης (...) Συνο
λικά, η αντίληψη του Διαφωτισμού ήταν η αντίληψη 
ενός τέλους της Ιστορίας, η οποία ολοκληρώνεται 
στην αστική κοινωνία και η αντίληψη του Ανθρώ
που ως ανθρώπου - αστού. Τέλος, το κίνημα του 
Διαφωτισμού ήταν υποθηκευμένο στην κυρίαρχη 
θεολογική αντίληψη της φύσης και του ανθρώπου 
(...) Τα προηγούμενα δεν αποβλέπουν στο να μη
δενίσουν την αξία του κινήματος του Διαφωτισμού. 
Θέλουν να αναδείξουν τον ταξικό χαρακτήρα του 
και τα ιστορικά του όρια, σε αντίθεση με τη δεσπό
ζουσα ιδεολογική χρήση της έννοιας. Εξάλλου, η 
αντίληψη την οποία σκιαγράφησα, αντιστοιχεί στην 
ουσία και στην πορεία των κεφαλαιοκρατικών κοι

νωνιών. Πράγματι, η αστική κοινωνία θεμελιώθηκε 
στην εκμετάλλευση της εργατικής δύναμης του νε- 
ώτερου προλεταριάτου, το οποίο υπήρξε το κύριο 
θύμα της προόδου. Ο πλούτος της προήλθε εν μέ- 
ρει από την απάνθρωπη εκμετάλλευση των αποι
κιών και των “υποανάπτυκτων” χωρών. Προκειμέ- 
νου να κατακτήσει αγορές και πηγές πρώτων 
υλών, η αστική τάξη εξαπέλυσε απειρία τοπικών 
πολέμων, δύο παγκόσμιους πολέμους, επέβαλε δι
κτατορίες και δεν δίστασε μπροστά σε γενοκτο
νίες. Η σημερινή παγκόσμια πραγματικότητα απει
κονίζει την οικτρή κατάληξη του καπιταλισμού και 
την αναπόφευκτη χρεοκοπία του διαφωτιστικού 
προγράμματος. Ειδικά το κύμα του μυστικισμού, 
των αιρέσεων, του εθνικισμού κ.λπ. διαψεύδει από 
μια άλλη άποψη τις ελπίδες των διαφωτιστών.

Για πολλούς “μαρξιστές”, ο Μαρξισμός αποτε
λεί συνέχεια του Διαφωτισμού. Στην πραγματικό
τητα η σχέση του Μαρξισμού με το Διαφωτισμό εί
ναι σχέση συνέχειας και ρήξης, αλλαγής της ταξι
κής θεώρησης και μετατόπισης του ιδεολογικού 
πεδίου».

ΕΥΤΥΧΗΣ ΜΠΙΤΖΑΚΗΣ - «ΝΕΑ»
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Τ ίτλοι Χ θες
ΑΔΕΣΜΕΥΤΟΣ ΤΥΠΟΣ: Φύγε! 
Κρεμαστινός στον Ανδρέα. 
ΑΠΟΓΕΥΜΑΤΙΝΗ: Ομηρος ο 
Ανδρέας.
ΑΥΡΙΑΝΗ: 40 Βουλευτές με τη 
Μιμή.
ΕΘΝΟΣ: Η αυλή μπλοκάρει τις 
εξελίξεις.
ΕΛΕΥΘΕΡΗ OPA: Κουφέτο ή... 
υπόθετο το όνομα; 
ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ: Ο χορός των 
δειλών.
ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ ΤΥΠΟΣ: Χούντα 
στο Ωνάσειο.
ΕΣΤΙΑ: Εκπομπή του BBC εις 
την Σκοπιανήν.
Η ΑΥΓΗ: Τεντώνουν το σκοινί.
Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ: Ακριβότερα 
κατά 27% τα ασφάλιστρα των 
Ι.Χ.
ΝΙΚΗ: Σφραγίδα Ανδρέα στις 
εξελίξεις.
Ο ΛΟΓΟΣ: Χαστούκια στον 
ΕΒερτ.
ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ: Διπλό χτύπημα 
για τη Βαμβακοκαλλιέργεια. 
STAR: Τρόμος στο Ωνάσειο.
ΤΑ ΝΕΑ: Ξέσπασμα Γ. 
Παπανδρέου για το 
«περιβάλλον».
ΤΟ ΟΝΟΜΑ: Ο Παπούλιας και 
οι αρουραίοι.
ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ: Προχωρεί 
το κόμμα, αμύνεται η φρουρά.

Ξένος Τύπος
ΖΙΝΤΝΤΟΪΤΣΕ ΤΣΑΪΤΟΥΝΓΚ:
1.200 άνθρωποι στα χέρια των 
Τσετσένων - Οι Τσετσένοι 
εκτελούν τους πρώτους 
ομήρους.
ΙΝΤΕΡ. ΧΕΡ. ΤΡΙΜΠΙΟΥΝ: Ο
αρχικατάσκοπος διορίστηκε από 
τον Γιέλτσιν υπ. Εξωτερικών. 
ΙΝΤΙΠΕΝΤΕΝΤ: Ο ΓΙέλτσίν 
αντιμετωπίζει αιματηρή μάχη για 
ομήρους.

Π έρυσι
•Στη δήλωση του «πόθεν έσχες» 
ο Πρωθυπουργός εξηγεί ότι η α
γορά της βίλας της συζύγου του 
έγινε με πώληση ακινήτου και με 
έντοκα και άτοκα δάνεια από 
τους Αντ. ΛιΒάνη, Γ. Κατσιφάρα, 
Κάρ. Παπούλια και άλλους.

Π ριν ΞΟ χρονιά
•  Ερωτοτροπία προς εκλογές θε
ωρούνται οι δηλώσεις Κανελλό- 
πουλου, που αφενός ετάχθη υ
πέρ της αποφυλάκισης και των υ
πολοίπων κρατουμένων κομμου
νιστών και αφετέρου προειδοποί
ησε την κυβέρνηση ότι η ΕΡΕ θα 
άρει την εμπιστοσύνη της.
•  Πολιτικοί κύκλοι της Ενωσης 
Κέντρου διαβλέπουν ότι οι δηλώ
σεις Κανελλόπουλου αποβλέ
πουν στην απόσπαση της προσο
χής της κοινής γνώμης από την 
ψήφιση κατά των φορολογικών 
μέτρων κατά των οποίων υπάρχει 
μεγάλη αντίδραση.

Π ριν βΟ χρονιά
•  Ο Σοφούλης δηλώνει ότι η λύση 
που αποδίδει η κυβέρνηση στο υ
παλληλικό ζήτημα, ουδόλως ικα
νοποιεί το Φιλελεύθερο Κόμμα.
•  Οι αιθιοπικοί στρατιωτικοί κύ
κλοι αποδίδουν την αθρόα υπο
χώρηση των Ιταλών στην πλήρη 
κατάπτωση του ηθικού τους.
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Του ΜΙΧΑΛΗ 
. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗ

Ενα πρό
σωπο

ακόμη και με 
αδύνατη ιστο
ρική συνείδη
ση που πήρε 
μέρος στην 
ίδρυση του 
ΠΑΣΟΚ μπαί
νει σε μεγάλη 
θλίψη, αν 
αναλογισθεί 
πού μπορού
σε να ήταν αυ
τό το πολιτικό 
κίνημα και αυ

τή η χώρα και πού Βρίσκονται σήμερα.
Η μεγαλύτερη ήττα είναι ότι η ηγε

σία του -όλοι μαζί- πήραν έναν λαό που 
ήθελε να ζει πολιτικά -ζώον πολιτικόν- 
συλλογικά και τον έκαναν να θέλει να 
ζει μόνος, ιδιωτικά.

Πήραν μία νεολαία που έβρισκε ταυ
τότητα μέσα από τα οράματα, τα σχέ
δια και τώρα αγωνιά να Βρει ύπαρξη 
και ταυτότητα μέσα από την ψευδαί
σθηση της κατανάλωσης και τη Βία. Κα
ταστρέφω άρα υπάρχω. Αυτό το τελευ
ταίο το ανέλαΒαν οι σαραντάρηδες του 
ΠΑΣΟΚ και όχι μόνον του 
ΠΑΣΟΚ. Αυτή ήταν η ιστο
ρική συμβολή τους ώσπου 
από τα είκοσι πέντε φθά- 
σουν στα σαράντα τους.
Κάθε άλλο παρά το νέο.

Τελευταία αυτό το με
γάλο κίνημα, που επάνω 
του εναπόθεσαν πολλές 
ελπίδες ο λαός και η ιστο
ρία, κατάντησε να Βρίσκε
ται σε μεγάλη σύγχυση για 
το ποια αντιπροσώπευσή του θα απο
φασίσει για τη νέα ηγεσία και τη συνέ- 
χειά του.

Από τη στιγμή που μπαίνουν αυτά τα 
ερωτήματα και τα διλήμματα, απο

καλύπτονται τα παράδοξα και οι αυτοα- 
ναιρέσεις του ως κινήματος.

θ α  αποφασίσει η κοινοβουλευτι
κή ομάδα: Ερχεται όμως στο νου αυ
τών που θέλουν να έχουν λίγη μνήμη 

ότι αυτό το κίνημα δημιουρ- 
γήθηκε ως μαζικό πολιτικό 
κίνημα, πρσδοκώντας να 
υπερΒεί τα παλιού τύπου κοι
νοβουλευτικό κόμματα που 
στηρίζονταν στις σχέσεις πο
λιτικής πατρωνίας των Βου
λευτών με τους ψηφοφό
ρους.

Σύμφωνα μετά αρχικά πι
στεύω του ιδρυτή και των συ
νιδρυτών του, τα νέα πολιτι
κά κόμματα μετά τη μεταπο
λίτευση θα ήταν ένα από τα 
θεμέλια της Νέας Ελληνικής 
Δημοκραηας. Το ΠΑΣΟΚ 
όμως σήμερα ως «μαζικό πο- 
λιηκό κόμμα» δεν έχει το ίδιο 
θεμέλια.

Το άλλο μέρος του χορού λέει: 
θ α  αποφασίσει η Κεντρική Επι

τροπή, το Κόμμα, το  Συνέδριο: Ποια 
όμως είναι σήμερα η νομιμότητα και 
αντιπροσωπευτικότατα ή ηγεμονία και 
αξιοπισπα αυτών των δομών, εάν υπο
θέσουμε ότι είναι υπαρκτές στην ουοία 
και με τη σοβαρότητα που οφείλουν να 
έχουν.

Η Κεντρική Επιτροπή: Εάν ανα
λύσει κανείς τη σύνθεσή της διαπιστώ
νει όη είναι περισσότερο μέρος του κυ
βερνητικού και κρατικού μηχανισμού 
παρά αντιπροσώπευση ενός αυτόνο
μου από το κράτος πολιτικού θεσμού.

Το Κόμμα ΠΑΣΟΚ: Περισσότερο 
από πολιτικό κόμμα είναι κράτος. Η 
αλήθεια δυστυχώς είναι ότι ούτε το 
κόμμα του Μηρέζνιεφ και του Κοσίν- 
γκιν ήταν σ’ αυτό το Βαθμό κρατικοποι
ημένο. Ακόμη και εκεί ίσχυαν αρκετά 
ασυμβίβαστα. Στο υπαρκτό ΠΑΣΟΚ 
από «πάνω» μέχρι «κάτω» δεν θέλουν

κάνουν Βάθος εποχή
να ακούσουν αυτήν την Αγία και σωτή
ρια λέξη.

Το συνειδητοποίησα στην τελευταία 
συνδιάσκεψη και άρχισα να έχω εφιάλ
τες.

Εάν υπήρχε στη χώρα μια σοβαρή 
σχολή κοινωνιολογίας θα έλεγε πολλά 
για το μόρφωμα του υπαρκτού ΠΑΣΟΚ. 
Ενα πολιτικό κόμμα είναι χώρος απε
λευθέρωσης των ανθρώπων, αλλά μπο
ρεί να μεταΒληθεί σε χώρο αλλοτρίω
σής τους. Οι μαθητές και διάδοχοι του 
Λούκατς έγραψαν πολλά γι’ αυτό. 
Υπάρχουν και στην Ελλάδα τα Βιβλία 
τους.

θ α  αποφασίσει το  συνέδριο: Εάν
η σημερινή της διάθεση για συνέδριο 
χαρακτήριζε τη γραφειοκρατία του 
ΠΑΣΟΚ την περίοδο 1985-86, η εξέλιξη 
αυτού του κινήματος θα ήταν διαφορε
τική. Κατ’ αρχήν δεν θα είχαμε το 1989. 
Τότε όμως όπως και πάντα ήταν πολύ 
εχθρικοί στην πρόταση του συνεδρίου. 
Το ΠΑΣΟΚ τότε έχανε μεν τα χαρακτη
ριστικά του κινήματος αλλά διατηρούσε 
ακόμη αυτά ενός κόμματος-θεσμού. 
Σήμερα κίνημα δεν είναι. Ο Βαθμός της 
αποθεσμοποίησής του είναι πολύ με
γάλος. Ποια είναι η εσωτερική του σύν
θεση; Ποια είναι τα μέλη του σήμερα; 
Ενα μεγάλο μέρος που τα κίνητρά τους 
ήταν οι ιδέες και τα οράματα πήραν 
αποστάσεις από την οργανωτική δομή 
του. Αλλοι δεν πάνε καν να πάρουν τις 
ταυτότητές τους.

Τέλος, υπάρχει και η κακή κληρονο
μιά όλων των προηγούμενων συνε
δρίων που ήταν σημαδεμένα. Η «αρι
στερά» του κόμματος φρόντιζε γι’ αυτό. 
Η Δημοκρατία θέλει τα δημοκρατικά 
της σώματα, τις αντιπροσωπευτικές 
συνελεύσεις της για να λειτουργήσει. 
Αυτοί τα κατάστρεψαν.

Σαυτά τα διλήμματα και ερωτήματα, 
τα οποία απλά αποκαλύπτουν τα με
γάλα κενά «αυτού που κάποτε ήταν ένα 

κίνημα», περιορίζεται η ουσία του προ
βλήματος του ΠΑΣΟΚ. ν

Υπάρχει ένα πήγαινε-έλα ανθρώ
πων και ομάδων - οι Ελληνες αυτό ξέ
ρουν να το κάνουν - και μια φλυαρία. Σε 
όλο όμως αυτό το θέαμα δεν μπορείς

να διακρίνεις σκέψεις, ανησυχίες, ανα
ζητήσεις Βάθους οριζόντων για τη συ
νέχεια και το μέλλον του. Λείπει η πολι
τική και η αύρα της. Εδώ και χρόνια δεν 
κατοικεί πλέον στο ΠΑΣΟΚ και τη χώ
ρα. Πήγε αλλού.

Αυτά που φαίνονται είναι τα μικρά 
φέουδα που θέλουν να πάρουν το πα
λάτι, λες και χρόνια περίμεναν τη στιγ
μή γι’ αυτό. Οι Βαρώνοι τα ονομάζουν 
ρεύματα. Εκφύλισαν και αυτήν την έν
νοια. Είναι το μεγάλο φέουδο, το ίδιο το 
παλάτι, η μεγάλη πολυσύνθετη γραφει
οκρατική οικογένεια του ΠΑΣΟΚ που 
αγωνιά για την αυτοσυντήρηση και επι
βίωσή της. Αυτό το ονομάζουν «το κόμ
μα». Λέξη που θυμίζει Στάλιν και κακές 
στιγμές. Τα φετίχ όμως πέθαναν.

Ολα αυτά όμως κινούνται στο πεδίο 
της διατήρησης ή ανασύνθεσης των 
παραλυτικών ισορροπιών των μηχανι
σμών κορυφής που χαρακτήριζαν τη 
ζωή αυτού του κινήματος. Ή καλύτερα 
το δρόμο προς το θάνατό του.

Οι πρωταγωνιστές τους όμως κά
νουν λάθος εποχή. Η ιστορική πολιτική 
πρόσοδος δεν υπάρχει πλέον. Αυτοί εί
ναι διάδοχοι σε ένα περιβάλλον ερει
πίων που και οι ίδιοι δημιούργησαν. Η

«Οι σημερινοί
πρωταγωνιστές του ΠΑΣΟΚ 
κινούνται στο πεδίο 
της διατήρησης 
ή ανασύνθεσης 
των παραλυτικών 
ισορροπιών των μηχανισμών 
κορυφής που χαρακτήριζαν 
τη ζωή αυτού του κινήματος. 
Ή  καλύτερα το δρόμο 
προς το θάνατό του»

σφραγίδα που θέλουν μερικοί, χωρίς 
μελάνη τούς είναι άχρηστη. Οι παραλυ
τικές ισορροπίες ενός ετοιμόρροπου 
οικοδομήματος δεν αντέχουν πλέον 
μπροστά στους τριγμούς της ιστορίας, 
των εθνικών και κοινωνικών αναγκών. 
Το ΠΑΣΟΚ Βρέχεται από παντού. Δε 
υποβάλλονται στο απλό ερώτημα. Τι θα 
διαδεχθούν;

Εξακολουθούν όμως να σκέφτονται 
καταναλωτικά, χρησιμοθηρικά, με βου
λιμία, σαρκοβόρα θα έλεγα μυωπικά 
και όχι δημιουργικά, γόνιμα με ορίζο
ντες.

Στο ΠΑΣΟΚ ήρθε ο καιρός για μεγά
λες σωτήριες αποφάσεις τόσο της «Βά
σης» όσο και της «κορυφής» του. Πε
ρισσότερο του λαού, του κόομου του, 
γιατί η κορυφή του κρίθηκε. Δεν το έκα
ναν είκοσι χρόνια, να το κάνουν τώρα.

Ηκοινωνιολογία λέει ότι πολιτικά 
κόμματα του προτύπου του 

ΠΑΣΟΚ αυτοκαταστρέφονται. Ανήκει 
στα μέλη του να αποδείξουν ότι το 
ΠΑΣΟΚ θα αποτελέσει την εξαίρεση. 
Χρειάζεται να αναδειχθεί μία νέα ιστο
ρική συνείδηση, μία νέα πολιτική ηθική, 
ένα αίσθημα ευθύνης, ένα νέο περι
βάλλον. Τότε όλα θα είναι εύκολα. Αυτό 
είναι ουσιαστικά που λείπει. Σ’ αυτό θα 
κριθεί η νέα ηγεσία του.

Ποιος θα είναι πρωθυπουργός;
Εάν αυτές είναι οι αφετηρίες μας, το 

πρόβλημα αυτό είναι μικρό και είναι 
ψευτοδίλημμα ποιος θα τον εκλέξει. 
Πλέον δεν έχουν και πολλές πολυτέλει
ες να συγκρούονται γι’ αυτό.

Το ΠΑΣΟΚ μετά θα αναζητήσει την 
καλλιέργεια και ανάπτυξη του συλλογι
κού του χαρίσματος. Ετσι θα μπορέσει 
να αυξήσει τον πολιτικό του πλούτο και 
την αποδοτικότητά του.

Η νέα ηγεσία του θα πρέπει να είναι 
έξω από και ενάντια στα φέουδα μικρά 
και μεγάλα, με έναν ενεργητικό, δυνα
μικό και απελευθερωτικό τρόπο. Εάν 
ταυτισθεί ή συμΒιΒασθεί με αυτά, θα τε
λειώσει σύντομα και άσχημα. Εχει κα
θήκον και ρόλο να στρώσει το πεδίο 
της μνήμης, της αλήθειας, της συγγνώ
μης, των ιδεών, των αξιών, του σχεδί
ου, της πολιτικής. Να σπάσει τις παρα

λυτικές συντεχνιακού τύπου ισορρο
πίες και δεσμά που ευνουχίζουν στελέ
χη, μέλη, ανθρώπους, μια χώρα ολό
κληρη. Να απελευθερώσει το χώρο της 
Δημοκρατικής παράταξης από τα δε
σμά του. Να κάνει μια επανάσταση για 
να αποκτήσει λίγη αξιοπιστία.

Τέλος, για να είμαι σύντομος, το να 
γράφεις διαρκώς για ένα άρρωστο σώ
μα κουράζει, χάνεις ενέργεια. Θα της 
είναι ωφέλιμο το κείμενο που πρότεινα 
για τη συνδιάσκεψη την περασμένη 
άνοιξη. Είναι μια σοβαρή πρόταση για 
το ΠΑΣΟΚ και την Ελλάδα. Δεν μπο
ρούσα να σκεφθώ ποτέ ότι ούτε καν θα 
συζητιόταν. Τέτοια είναι η κατάσταση 
της υγείας και ζωτικότητας του ΠΑΣΟΚ.

Γι’ αυτό εκδόθηκε με το χαρακτηρι
στικό τίτλο ΓΙΑ ΤΟ ΝΕΟ ΡΑΝΤΕΒΟΥ ΜΕ 
ΤΗΝ ΙΣΤΟΡΙΑ - Εγκώμιο στην πολιτική.

Σ το νέο ραντεβού με την ιστορία ως 
έθνος και ως χώρα θέλουμε αυτή 

τη φορά να είμαστε συνεπείς, στη θέση 
μας και να μην το χάσουμε όπως την 
προηγούμενη. Δεν μπορούμε να υφι- 
στάμεθα ως δικές μας ήττες τις ήττες 
των άλλων όταν η ιστορία δικαίωσε τις 
αναλύσεις, τις πράξεις και τις προβλέ
ψεις μας. Αναλύσεις που ήταν ΠΑΣΟΚ. 
Οι άλλες δεν ήταν. Μύριζαν σταλινισμό 
και κρατισμό.

Το ΠΑΣΟΚ το δημιουργήσαμε για να 
είναι ένα νικηφόρο κίνημα. Οχι μόνον 
στις εκλογές. Αλλά στα αληθινά μέτω
πα που κρίνονταν η φυσιογνωμία του 
και οι λόγοι ίδρυσής του. Στην Κύπρο, 
το Αιγαίο, τη Μακεδονία, στην υπέρβα
ση της Αθηναϊκής μονοκεντρικότητας 
και τριτοκοσμικότητας, της ολοκλήρω
σης των πολιτικών θεσμών, της Δημο
κρατίας, της δίκαιης κοινωνίας. Σ’ αυτά 
θα κριθεί η συνέχεια και το μέλλον του. 
Δεν το δημιουργήσαμε για να κάνουμε 
καριέρες.

Εμείς επί είκοσι χρόνια δείξαμε με
γάλη ευθύνη. Περισσότερο δεν γίνο
νταν. Περιμένουμε τώρα αποδείξεις 
έμπρακτης ευθύνης από παντού. Οι 
υποκρισίες, τα άλλοθι, οι μισές αλήθει
ες, τα ψέματα και οι καριερίστικοι μετα
μορφισμοί τελείωσαν.

. ν ρ*Τ*Λ ---------------λ
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«πείτε τις 
αφερέγγυες 
ασφα Βιοτικές»

Με αίτημά της προς το 
υπουργείο Εμπορίου, η 
Ενωση Ασφαλιστικών 
Εταιρειών ζητάει να 
ξεκαθαριστεί το τοπίο στην 
ασφαλιστική αγορά και 
καλεί την ηγεσία του 
υπουργείου να δώσει στη 
δημοσιότητα λίστες με το 
δείκτη φερεγγυότητας κάθε 
εταιρείας.
Με χθεσινή ανακοίνωσή της 
η Ενωση Ασφαλιζόμενων 
Ελλάδας ζητάει από το 
υπουργείο να προχωρήσει 
στη σύσταση επιτροπής 
φιλικού διακανονισμού 
ασφαλιστικών διαφορών 
εξετάζοντας τις καταγγελίες 
των ασφαλιζόμενων.
Στο μεταξύ, η ηγεσία του 
υπουργείου εξετάζει το 
ενδεχόμενο κλεισίματος 
ασφαλιστικών εταιρειών που 
δεν πληρούν τους όρους 
της αγοράς και θέτουν σε 
κίνδυνο τους 
ασφαλιζόμενους.
Εξάλλου, χθες, 
ανακοινώθηκε το κλείσιμο 
της εταιρείας «Municipal», 
λόγω διακοπής της 
λειτουργίας της μητρικής 
εταιρείας στο Ηνωμένο 
Βασίλειο.

Απευθείας
ΕΒΒάβα-
ΒραζιΒίαο  _συνδέθηκαν Ελλάδα και 

Βραζιλία ύστερα από 
απόφαση της βραζιλιάνικης 
αεροπορικής εταιρείας 
«Vasp Brazilian Airlines» και 
φυσικά με τη συνεργασία 
της «Ολυμπιακής 
Αεροπορίας». Ετσι, δύο 
φορές την εβδομάδα, κάθε 

Δευτέρα και Πέμπτη, τα αεροσκάφη της Vasp θα 
απογειώνονται από το αεροδρόμιο της Αθήνας με 
προορισμό το Pío ντε Τζανέιρο και το Σάο Πάολο και με 
ενδιάμεσο σταθμό την Καζαμπλάνκα. Στόχος των 
αρμοδίων της Vasp είναι η σύνδεση να γίνεται τρεις ή 
τέσσερις φορές την εβδομάδα.
Τη συνεργασία μεταξύ των δύο αεροπορικών 
εταιρειών, «Ολυμπιακής» και Vasp παρουσίασαν σε 
συνέντευξη Τύπου ο πρόεδρος της Vaps W. Conhedo 
και ο γενικός διευθυντής της «Ολυμπιακής» Μ. 
Τσαγκαράκης.

Ορκωτοί: Oño το χρήμα 
οτο ταμείο Metrolife

Ο έλεγχος των ορκωτών λογιστών επιβεβαιώνει τον 
πρόεδρο της Εμπορικής Παν. Πουλή στην υπόθεση 
της συμφωνίας της Τράπεζας με την Μ βίΓοΙϋβ. 
Συγκεκριμένα, αναφερόμενος στην εξαγορά του ομίλου 
ΜβίΓοΙίίθ από τον όμιλο της Εμπορικής Τράπεζας και 
απαντώντας σε σχετικό ερώτημα ο κ. Πουλής 
διαβεβαίωνε ότι «σε κάθε περίπτωση τα χρήματα που 
πληρώθηκαν για την εξαγορά των μετοχών κατέληξαν 
στον όμιλο ΜθίΓοϋίθ και όχι σε κάποιους ιδιώτες». 
Σύμφωνα με το πόρισμα - πιστοποιητικό ελέγχου του 
ορκωτού λογιστή:
«Στο πλαίσιο του ειδικού ελέγχου που διενεργήσαμε με 
ημερομηνία 9/1/1996 στην Ανώνυμη Εταιρεία 
"Μετροϊνβέστ ανώνυμος εταιρεία χρηματοοικονομικών 
υπηρεσιών και επενδύσεων” διαπιστώσαμε ότι έχει 
καταχωρισθεί στα βιβλία της εταιρείας την 28.11.1995 
σαν ωφέλεια, από την πώληση στην “Εμπορική Τράπεζα 
της Ελλάδος Α.Ε.” 1.043.500 μετοχών της “ΜβΙτοΝίβ 
Ελληνική Ασφαλιστική Εταιρεία Ζωής Α.Ε.” ποσόν δρχ. 
502.506.996, το οποίο μέχρι την ημερομηνία του 
σχετικού ελέγχου μας 9/1/1996 είχε εισπραχθεί εξ 
ολοκλήρου». Το πιστοποιητικό με ημερομηνία 9 
Ιανουάριου 1996, υπογράφει ο ορκωτός λογιστής- 
ελεγκτής κ. Κων. Γ. Σταθόπουλος.

ΣΤΑ ΤΕΛΗ Φεβρουάριου θα εκφράσει γνώμη η ομάδα 
εργασίας επ ί των δύο πορισμάτων για τις περικοπές

Ho νέο πρωθυπουργό 
οι φοροαπαλλαγές

Των Κ. ΤΣΟΥΠΑΡΟΠΟΥΛΟΥ 
ΣΠ. ΣΤΑΜΟΥ

νέος πρωθυπουργός - που θα 
εκλεγεί κατά τις διαδικασίες 
αντικατάστασης του ασθενούντος 

πρωθυπουργού Α. Παπανδρέου - θα 
αποφασίσει για την προώθηση του 
θέματος των φοροαπαλλαγών με 
νομοσχέδιο που θα καταρτιστεί και θα 
εισαχθεί στη Βουλή προς ψήφιση.

Το θέμα, μετά την αναγκαστική ανάπαυ
λα των εορτών αλλά και του αντίκτυπου από 
την ασθένεια του Πρωθυπουργού, έρχεται 
και πάλι στην επιφάνεια καθώς ο υπουργός 
Οικονομικών Αλ. Παπαδόπουλος διαβίβασε 
στην Οικονομική και Κοινωνική Επιτροπή 
(ΟΚΕ) τα πορίσματα δύο αξιολογήσεων των 
φορολογικών δαπανών (φοροαπαλλαγών) 
για μια εκ νέου αξιολόγησης από τους κοι
νωνικούς εταίρους που μετέχουν στην ΟΚΕ.

Πρόκειται για τα πορίσματα:
•  Πρώτον, της Επιτροπής Αξιολόγησης Φο
ρολογικών Απαλλαγών, η οποία συγκροτή
θηκε με απόφαση του υπόυργού Οικονομι
κών και στην οποία έλαβαν μέρος εκπρόσω
ποι των παραγωγικών και κοινωνικών τάξε
ων, κοινωνικών και επιστημονικών φορέων, 
καθώς και εκπρόσωποι πολιτικών κομμάτων 
και
•  Δεύτερον, της Επιστημονικής Ομάδας του 
Κέντρου Προγραμματισμού και Ερευνών 
(ΚΕΠΕ).

Χθες, μετά τη διαβίβαση των πορισμάτων, 
η ΟΚΕ ανακοίνωσε ότι συγκρότησε ήδη 
ομάδα εργασίας, προκειμένου στα τέλη Φε

βρουάριου να διατυπώσει την αιτιολογημέ
νη γνώμη της. (Σημειώνεται ότι ο υπουργός 
Οικονομικών έχει δηλώσει ότι το υπουργείο 
θα λάβει υπόψη τη γνώμη της ΟΚΕ, δεν δε
σμεύεται όμως από αυτή και θα προχωρήσει 
στην κατάρτιση των σχετικού νομοσχεδίου).

Με δεδομένο πλέον ότι η γνώμη της ΟΚΕ 
θα δοθεί στα τέλη Φεβρουάριου - αρχές 
Μαρτίου και με βάση τις αποφάσεις του 
Ε.Γ. του ΠΑΣΟΚ ότι η Κ.Ε. θα λάβει οριστι
κές αποφάσεις στις 20 και 21 Ιανουάριου 
για το θέμα του πρωθυπουργού, συνάγεται 
ότι οι οριστικές αποφάσεις για τις φοροα
παλλαγές και -  ενδεχομένως το πράσινο 
φως για την κατάργηση ορισμένων από αυ
τές -  θα ληφθούν από το νέο πρωθυπουργό 
και τη νέα κυβέρνηση που θα σχηματίσει.

Οικονομικοί παρατηρητές επισημαίνουν, 
πάντως, ότι θα είναι δύσκολο η νέα κυβέρ
νηση να θέσει ως μία από τις πρώτες προτε
ραιότητες την επίλυση του δαιδαλώδους θέ
ματος των φοροαπαλλαγών (που άλλωστε 
σωρεύτηκαν επί δεκαετίες τώρα) και να 
αποφασίσει να κόψει το γόρδιο δεσμό στους 
πρώτους μήνες της θητείας της.

ΠΗησιάζουν και εκΑογές
Από την άλλη, προσθέτουν, αν η δικαιο

λογημένη ενασχόληση με σοβαρότατα προ
βλήματα -  εθνικά και κοινωνικά -  δεν επι
τρέπουν να ψηφιστεί στους μήνες αυτούς 
σχετικό νομοσχέδιο, τα πράγματα δυσκο
λεύουν. Διότι από τα μέσα του έτους, η χώρα 
εισέρχεται στο λεγόμενο «πολιτικό κύκλο» 
(δηλαδή το ετήσιο διάστημα πριν από τις 
εκλογές), κατά το οποίο δύσκολα, συνήθως,

λαμβάνονται κυβερνητικές αποφάσεις που 
έχουν μεγάλο πολιτικό, κοινωνικό και οικο
νομικό κόστος.

Τέτοιου είδους επιπτώσεις αναμένεται να 
έχει η κατάργηση φοροαπαλλαγών που 
έχουν θεσπιστεί π.χ. για τη στήριξη του ει
σοδήματος ευάριθμων και πολυπληθών κοι
νωνικών ομάδων ή η κατάργηση και ο πε
ριορισμός φορολογικών κινήτρων, που απο
δεδειγμένα λειτούργησαν για την ανάληψη 
επενδυτικών πρωτοβουλιών και τη στήριξη 
υγιών επιχειρήσεων.

Υπενθυμίζεται ότι η ομάδα εργασίας που 
είχε συστήσει το υπουργείο Οικονομικών 
κατέγραψε 804 φοροαπαλλαγές. Από αυτές:
•  Οι 278 (ή 34,6% του συνόλου) αφορούν το 
Φόρο Εισοδήματος Φυσικών Προσώπων 
(ΦΕΦΠ),
•  Οι 68 (ή 8,5% του συνόλου) αφορούν το 
Φόρο Εισοδήματος Νομικών Προσώπων 
(ΦΕΝΠ),
•Ο ι 44 (ή 5,5% του συνόλου) αφορούν τους 
Ειδικούς Φόρους Κατανάλωσης (ΕΦΚ),
•  Οι 67 (ή 8,3% του συνόλου) αφορούν το 
Φόρο Προστιθέμενης Αξίας (ΦΠΑ),
•  Οι 144 (ή 17,9% του συνόλου) αφορούν 
Φόρους και Τέλη Χαρτόσημου,
•Ο ι 35 (ή 4,1% του συνόλου) αφορούν Φό
ρους Πλοίων,
•Ο ι 30 (ή 3,7% του συνόλου) αφορούν τα 
Τέλη Κυκλοφορίας.
•  Οι 30 (ή 3,7% του συνόλου) αφορούν Φό
ρους Κληρονομιάς, και
•  Οι 24 (ή 3% του συνόλου) αφορούν Φό
ρους Δωρεών και Γονικών Παροχών.

Αυτάρκεια πλέον στα ψάρια και 
προχωρούμε πέρα από τις ποσοστώσεις

Του MIX. ΚΟΥΡΜΟΥΣΗ

Σ Ι έναν παραγωγικό τομέα, 
* την αλιεία, η Ελλάδα πή

ρε άριστα από την Ευρω
παϊκή Ενωση. Η δυναμική ανά
πτυξη του κλάδου συνεχίζεται 
και η χώρα φτάνει σε σημείο αυ- 
τάρκειας σε νωπά αλιεύματα, 
ενώ ισοσκελίστηκε πλήρως το 
εμπορικό ισοζύγιο στα αλιευτι
κά προϊόντα.

Οι ικανοποιητικές εξελίξεις, 
όπως δήλωσε ο υφυπουργός Γε- 
ωργίας Αλεξ. Ακριβάκης, οφεί
λονται στην ανάπτυξη των υδα
τοκαλλιεργειών και στον εκσυγ
χρονισμό του ελληνικού αλιευτι
κού στόλου, ο οποίος προχωρεί 
με βάση κοινοτικό πρόγραμμα.

Ο κλάδος της αλιείας έχει πε
ριθώρια μεγαλύτερης ανάπτυ
ξης. Γι’ αυτό, είπε ο κ. Ακριβά- 
κης, το υπουργείο Γεωργίας 
προχωρεί σε δύο ενέργειες.

Θα εξακολουθήσει να δέχε
ται και να εγκρίνει άδειες λει
τουργίας νέων μονάδων ιχθυο
καλλιέργειας παρ’ όλο που έχει 
ξεπεραστεί η ποσόστωση που 
έχει ορίσει η Ε.Ε. Το όριο πα
ραγωγής της Ελλάδας είναι 
31.000 τόνοι, ενώ μέχρι σήμερα 
έχουν §οθεί άδειες για 35.000 
τόνους. Παρ’ όλα αυτά, θα δο
θούν και νέες άδειες.

Η παραγωγή το 1995 έφτασε

στους 16.000 τον. και οι προβλέ
ψεις είναι ότι το 2000 θα βρι
σκόμαστε στους 30.000 τόνους. 
Από την παραπάνω ποσότητα, 
οι 9.000 τόνοι εξήχθησαν, απο- 
φέροντας συνάλλαγμα ύψους 22 
δισ. δρχ. Η ζήτηση της ελληνικής 
παραγωγής (τσιπούρες-λαβρά- 
κια) από χώρες της Ε.Ε. είναι 
μεγάλη και αυτό εξασφαλίζει 
άνετη και σίγουρη ανάπτυξη.

Παράλληλα, ο υφυπουργός 
Γεωργίας υπέγραψε απόφαση 
με την οποία «ανοίγει» ο τομέας 
των ιχθυογεννητικών σταθμών.

Μέχρι τώρα δεν δινόταν νέα 
άδεια για ίδρυση και λειτουργία 
μονάδων παραγωγής γόνου. 
Λειτουργούσαν 20 μονάδες (19 
ιδιωτικές, 1 κρατική) και είχαν 
παραγωγή 73 εκατ. ιχθυδίων. Οι 
ανάγκες της χώρας είναι μεγα
λύτερες και γίνονται μεγάλες ει
σαγωγές.

Τώρα, καταργήθηκε η απαγό
ρευση ίδρυσης νέων σταθμών 
για γόνους και η κάθε μονάδα 
πάχυνσης μπορεί να φτιάξει δι
κό της σταθμό παραγωγής γό
νου. Εκτιμάται ότι θα μειωθεί το

Οι
ιχθυοκαλλιέρ
γειες κάλυψαν 
το έλλειμμα σε 
ψάρια και 
επέτρεψαν 
σημαντικές 
εξαγωγές

κόστος παραγωγής και θα στα
ματήσουν οι εισαγωγές. Μονά
δες παραγωγής γόνου μπορούν 
να ιδρύσουν συνεταιρικά 3-5 μο
νάδες πάχυνσης.

Οσον αφορά τον εκσυγχρονι
σμό, ο κ. Ακριβάκης ανέφερε 
ότι το πρόγραμμα που έχει 
εγκρίνει η Ε.Ε. εκτελείται κανο
νικά και ήδη έχει υπερκαλυφθεί 
και ο στόχος του 1996. Τη διετία 
1994-95 αποσύρθηκαν 237 σκά
φη της παράκτιας αλιείας και 
γρι-γρι (γύρω στα 20) και 18 μη
χανότρατες.
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ΜΑΘΗΣΗ
Σειρά εκπαιδευτικών 
εκδηλώσεων 
προγραμματίζει η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή για 
την εκπαίδευση του 
ανθρώπινου δυναμικού 
στις χώρες-μελη της 
Ενωσης. Ετσι, στο 
πλαίσιο της ιταλικής 
προεδρίας θα γίνει το 
συνέδριο «Η διά βίου 
μάθηση στην κοινωνία 
της πληροφορίας» από 
τις 24 και μέχρι τις 28 
Μαρτίου στη Γένοβα της 
Ιταλίας.
Κατά τη διάρκεια του 
συνεδρίου θα 
εξεταστούν η ανάπτυξη 
της κοινωνίας της 
πληροφορίας και οι 
ενέργειες που πρέπει να 
γίνουν για να 
εξασφαλιστεί η 
βιομηχανική 
ανταγωνιστικότητα.
Για την Ελλάδα, οι 
ενδιαφερόμενοι 
μπορούν να 
απευθύνονται για 
περισσότερες 
πληροφορίες και 
δηλώσεις συμμετοχής 
στα γραφεία της σχολής 
Alba (τηλ. 8965531-9).

ΑΝΕΚΤΕΛΕΣΤΑ 
ΕΡΓΑ 28 ΔΙΣ.
ΓΙΑ ΤΟΝ
ΣΑΡΑΝΤΟΠΟΥΛΟ
Στο ποσόν των 28 δισ. 
δρχ. υπολογίζει η 
εταιρεία «Κ. I. 
Σαραντόπουλος» το 
ανεκτέλεστο υπόλοιπο 
των έργων της, μετά τη 
συμμετοχή της με 
ποσοστό 5% στην 
κοινοπραξία «Γέφυρα» 
και την ανάληψη 
εκτέλεσης 4 νέων έργων 
συνολικού
προϋπολογισμού 4 δισ. 
δρχ. Σε σχετική 
ανακοίνωση της 
εταιρείας, αναφέρεται 
ότι το μερίδιό της από τη 
«Γέφυρα» είναι 10 δισ. 
δρχ. και ότι τα νέα έργα 
που ανέλαβε αφορούν 
σε:
1) Κατασκευή 
συγκροτήματος 
εργαστηρίων και 
διαμόρφωση χώρου στο 
κεντρικό κπ'ριο της 
ΣΕΛΕΤ, προϋπολογισμού 
1,95 δισ. δρχ.
2) Κατασκευή δικτύου 
διανομής
πολυαιθυλενίου 4 bar 
στο Βόλο,
προϋπολογισμού 1,59 
δισ. δρχ.
3) Ανακαίνιση καμπανών 
ξενοδοχείου Αστήρ 
Παλάς, στη Βουλιαγμένη, 
προϋπολογισμού 350 
εκατ. δρχ. και
4) Κατασκευή 
συγκροτήματος 
κατοικιών στο Σούνιο, με 
αντιπαροχή, στο πλαίσιο 
συμμετοχή της κατά 25% 
στην κοινοπραξία 
«Ποσειδωνία» που 
υπέγραψε το εργολαβικό 
συμφωνητικό για το 
έργο, προϋπολογισμού 
1,3 δισ. δρχ.
Στην ανακοίνωση 
αναφέρεται, επίσης, ότι 
η εταιρεία έχει 
προεπιλεγεί μόνη της ή 
σε κοινοπρακτική μορφή 
για 14 έργα συνολικού 
προϋπολογισμού 93 δισ. 
δρχ., ενώ αναμένει 
αποτελέσματα για άλλα 
20 έργα
προϋπολογισμού 171 
δισ. δρχ.

■Ίι

ΠΟ ΛΛΟ Ι ΡΩ ΤΗ ΣΑ Ν , αρκετοί προτίμησαν την αναχρηματοδότηση, 
ενώ λιγότεροι προτίμησαν τα «χαμηλής εκκίνησης»

Δεν τράβηξαν πολλούς 
ια χαμηλά οιεγαοιικά

Σ τ ε γ α σ τ ικ ά  δ ά ν ε ια  μ ε  χ α μ η λ ό  ε π ιτό κ ιο
Τράπεζα Δάνειο Επιτόκιο

%
Δόση ανά 

1 εκατ. δρχ.
Παρατηρήσεις

ΚΤΗΜΑΤΙΚΗ Χαμηλού
επιτοκίου 13,5 13.000

Το επιτόκιο ισχύει γ ια  3 έτη και τα  υπόλοιπα 
12 χρόνια το  βασικό κυμαινόμενο. Ελάχιστο 
ποσόν δανείου 5 εκατ. δρχ.

Χαμηλής
εκκίνησής 9 10.000

Το επιτόκιο ισχύει γ ια  3 έτη και μετά  
κεφαλαιοποιειται με επιτόκιο 
βασικό κυμαινόμενο

Χωρίς χρεολυτική  
εξόφληση 15 13.000

Π αρα κρα τείτα ιτο  20%  για  
εξόφληση κεφαλαίου

ΕΘΝΙΚΗ
ΣΤΕΓΑΣΤΙΚΗ Χαμηλού επιτοκίου 13,5 13.000

Ισχύει γ ια  3 χρόνια και μετά  το  ισχύον 
κυμαινόμενο ελάχιστο ποσόν δανείου 
5 εκατ. δρχ.

Χαμηλής εκκίνησης 9 7.500 Ισχύει 3 χρόνια και μετά κεφαλαιοποιειται 
με επιτόκιο το  ισχύον τό τε κυμαινόμενο

ΕΜΠΟΡΙΚΗ Χαμηλού επιτοκίου 11,5 11.000 Ισχύει 7 χρόνια και μετά  επιλέγει ο 
πελάτης σταθερό ή κυμαινόμενο

Χαμηλής εκκίνησης 9 - Ισχύει 5 χρόνια και μετά κεφαλαιοποιειται
Aspis Bank Χαμηλής εκκίνησης 9 10.142 Ισχύει 2 χρόνια και μετά κεφαλαιοποιειται 

με βασικό επιτόκιο

Χαμηλού επιτοκίου 14,5 13.655 Ισχύει 2 χρόνια και μετά βασικό
ΓΕΝΙΚΗ Χαμηλής εκκίνησης 14 - Ισχύει 3 χρόνια και μετά κεφαλαιοποιειται
INTERBANK Χαμηλής εκκίνησης 9,75 10.593 Ισχύει 5 χρόνια και μετά  κυμαινόμενο

Χαμηλής εκκίνησης 10,75 11.209 Ισχύει 3 χρόνια με κεφαλαιοποίηση 
και κυμαινόμενο

ΠΙΣΤΕΩΣ Alpha 800 12 13.000 Ισχύει 5 χρόνια και μετά το  κυμαινόμενο 
συν 1 ποσοστιαία μονάδα

Της ΕΛ. ΚΩΣΓΑΡΕΛΟΥ

Τ α χαμηλά επιτόκια των 
οτεγαστικών δανείων, 
που προσφέρθηκαν 

σωρηδόν από τις Τράπεζες 
το τελευταίο τρίμηνο του 
1995, δεν... ενθουσίασαν 
ιδιαίτερα όσους έσπευσαν να 
ενημερωθούν για τα νέα 
προϊόντα.

Αν και ήταν αρκετοί οι πελά
τες που πήγαν να ενημερωθούν, 
μικρότερος ήταν ο αριθμός 
εκείνων που τελικά πήραν δά
νειο και ακόμα λιγότεροι όσοι 
προτίμησαν την διευκόλυνση 
που τους παρείχαν οι Τράπε
ζες, δηλ. δάνειο με χαμηλό επι
τόκιο κατά τα πρώτα χρόνια 
αποπληρωμής του.

Σημαντική ήταν η κίνηση, 
όμως, σε δάνεια για αναχρημα- 
τοδότηση παλαιότερων στεγα- 
στικών δανείων.
•Στην Κτηματική Τράπεζα 
μέχρι και τον περασμένο μήνα 
είχαν υποβληθεί 500 αιτήσεις 
για αναχρη ματοδότηση και 
αντιπροσωπεύουν ποσόν περί
που 5 δισ. δρχ.
•  Στην Εθνική Στεγαστική μέ
χρι σήμερα οι αιτήσεις φτάνουν 
τις 300. Τα νέα δάνεια αφορούν 
την αποπληρωμή παλαιών επι
δοτούμενων δανείων ή απλών 
στεγαστικών, που είχαν δοθεί 
στο παρελθόν με επιτόκια που 
ξεπερνούσαν το 20%. Το εν
διαφέρον των παλαιών πελα
τών για τα αναχρηματοδοτού- 
μενα δάνεια ώθησε τη διοίκηση 
της Κτηματικής Τράπεζας να 
υποβάλει αίτημα στην Τράπεζα 
της Ελλάδος, ώστε η αναχρημα- 
τοδότηση να ισχύσει και για τα 
δάνεια του Στεγαστικού Ταμι
ευτηρίου. Προς το παρόν δεν 
έχει δοθεί καμία απάντηση από 
την Κεντρική Τράπεζα.

«Σημαντική ήταν η κίνηση 
για όλα τα είδη δανείων που χο
ρηγεί η Τράπεζα» σημειώνει ο 
Κ. Καραθανάσης από τη διεύ
θυνση στεγαστικής πίστης της 
Κτηματικής Τράπεζας. 
•Διχασμένοι εμφανίστηκαν οι 
πελάτες της Εμπορικής Τράπε
ζας, οι οποίοι έσπευσαν να πλη- 
ροφορηθούν για ένα από τα 
δύο νέα στεγαστικά της προϊό

ντα. «Αν και οι πελάτες δεν 
έδειξαν ιδιαίτερο ενδιαφέρον 
για τα στεγαστικά με επιτόκιο 
χαμηλής εκκίνησης, ωστόσο 
ήταν πιο ελκυστικό το δεύτερο 
προϊόν της Τράπεζας, που αφο
ρά τα δάνεια με χαμηλό επιτό
κιο» αναφέρει ο Θ. Παπαδημη- 
τρίου από τη διεύθυνση ανά
πτυξης προϊόντων της Τράπε
ζας. Τα δάνεια με επιτόκιο χα

μηλής εκκίνησης και κεφαλαιο
ποίηση μετά την πρώτη πενταε
τία αντιπροσωπεύουν σήμερα 
μόλις το 10% επί του συνόλου 
των δανείων που χορήγησε η 
Εμπορική. Αντίθετα, σημαντική 
κίνηση παρουσίασαν τα στεγα
στικά με χαμηλό επιτόκιο (σ.σ. 
ισχύει για τα πρώτα εφτά χρό
νια και μετά επιλέγει ο πελάτης 
σταθερό ή κυμαινόμενο), τα

οποία καλύπτουν σχεδόν το ' 
80% των δανείων που χορηγή
θηκαν από την Εμπορική Τρά
πεζα το τελευταίο τρίμηνο.

Ο κ. Παπαδημητρίου κάνει 
λόγο και για διπλασιασμό του ; 
αριθμού των δανείων που χορη
γήθηκαν το τελευταίο δίμηνο ί 

του 1995 (Νοέμβριο και Δεκέμ
βριο) σε σχέση με το πρώτο δε
κάμηνο του χρόνου.

1 στα 4, χαμηϋής 
εκκίνησης
•Η  Interbank είχε καθιερώσει 
τα στεγαστικά με επιτόκιο χα
μηλής εκκίνησης πολύ πριν από 
το θόρυβο που δημιουργήθηκε 
στη στεγαστική αγορά, σημειώ
νει ο διευθυντής της στεγαστι
κής πίστης Κ. Βαρθολομαίος. 
Σχεδόν το ένα στα 4 δάνεια που 
δόθηκαν το τελευταίο τρίμηνο 
αφορούν αυτά τα χαμηλής εκκί
νησης και αντιπροσωπεύουν 
περί το 1 δισ. δρχ. Καθ’ όλη τη 
διάρκεια του 1995 εκταμιεύθη- 
καν περίπου 2 δισ. δρχ. σε πε
λάτες που προτίμησαν τα δά
νεια με χαμηλό επιτόκιο τα 
πρώτα χρόνια αποπληρωμής j
του. Επισημαίνει, πάντως, ότι I
«τα δάνεια αυτά δεν δίνονται 
σωρηδόν. Η Τράπεζα επεξηγεί 
στους πελάτες της τους όρους 
και τις προϋποθέσεις. Οι τελευ
ταίοι είναι αυτοί που διαπιστώ
νουν ότι τελικώς είναι προτιμό
τερο να πάρουν ένα δάνειο με 
το τρέχον επιτόκιο της αγο
ράς».
•  Για οριακή κίνηση κάνει λόγο 
ο διευθύνων σύμβουλος της As- 
pis Bank Στ. Παπαγεωργίου
και εξηγεί ότι «Είναι μεν καλά, ι 
αλλά δεν συμφέρουν όλους 
τους πελάτες».

Προτιμούν 
τη «σιγουριά»

Οσον αφορά τα δάνεια των 
«χαμηλής εκκίνησης» που άρχι
σαν να προσφέρουν οι Τράπε
ζες από τον περασμένο Οκτώ
βριο, το ενδιαφέρον των πελα
τών δεν ήταν και ιδιαίτερα αυ
ξημένο. Οι περισσότεροι τελι
κώς ακολούθησαν την πεπατη- 
μένη οδό, έστω και αν το επιτό
κιο ήταν κάπως υψηλότερο. Βέ
βαια δεν έλειψαν και εκείνοι 
που επέλεξαν τα δάνεια με χα
μηλό επιτόκιο λόγω της οικονο
μικής άνεσης που διαθέτουν 
και η οποία τους δίνει προφα
νώς τη δυνατότητα να πληρώ
σουν υψηλότερες δόσεις μετά 
τη λήξη της «χαριστικής περιό
δου».

«Η ιστορία αυτή έβγαλε και 
κάτι καλό», όπως λέει ο διευθύ- 
νων σύμβουλος της Εθνικής 
Στεγαστικής Σπ. Ασημακόπου- 
λος, και προσθέτει ότι «αρκετοί 
πελάτες της Τράπεζας διαπί
στωσαν ότι μπορούσαν να πά
ρουν δάνειο με επιδοτούμενο 
επιτόκιο και προτίμησαν την 
λύση αυτή αντί να πάρουν ένα 
δάνειο με χαμηλό επιτόκιο μό
νο τα πρώτα χρόνια αποπληρω
μής του».

Πρόσβαση σε 20 εκ. 
διπλώματα ευρεσιτεχνίας

Δ ω ρεάν πρόσβαση σε 20 εκατομμύρια 
έγγραφ α  για διπλώματα ευρεσιτεχνίας 

από όλο τον κόσμο προσφέρει σε κάθε 
ενδιαφερόμενο ο Ο ργανισμός Βιομηχανικής 
Ιδιοκτησίας-ΟΒΙ, το νέο κτίριο του οποίου 
εγκαινίασε χ θ ες  ο υπουργός Βιομηχανίας 
Αναστάοης Πεπονής.
Ο Οργανισμός, που ιδρύθηκε το 1987, 
αποτελεί τον επίσημο ελληνικό φορέα  για την 
κατοχύρωση των εφ ευρέσεω ν και των 
διπλωμάτων ευρεσιτεχνίας, ενώ μεταξύ άλλων 
ασχολείται και με τις συμβάσεις μεταφοράς 
τεχνολογίας. Τα τελευταία χρόνια υλοποιεί 
πρόγραμμα αποκέντρωσης των 
δραστηριοτήτων του μέσω της ίδρυσης 
παραρτημάτων στις μεγάλες πόλεις, με 
πρώ τες το Ηράκλειο και τη 
Θεσσαλονίκη.
Πρόσφατα, o OBI κυκλοφόρησε την πρώτη 
συλλογή ελληνικών διπλωμάτων ευρεσιτεχνίας 
σε ηλεκτρονικούς δίσκους CD-ROM, ενώ έχει 
σχεδιάσει και υλοποιεί την τετράγλωσση 
ηλεκτρονική εγκυκλοπαίδεια με νομικές 
πληροφορίες για τη βιομηχανική ιδιοκτησία.

ΙΚΟΝΟΜΙΚΕΣ
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ΕΛΕΥΘ ΕΡΟ ΤΥΠΙΑ
ΤΗΛ. ΚΕΝΤΡΟ: 9296001 
FAX: 9028311-12-13

ΕΙΔΗΣΕΙΣ

ΝΟΜΑΡΧΕΣ Νέα κόντρα 
μεταξύ νομαρχών και 
κυβέρνησης εκδηλώθηκε 
χθες, με αφορμή διάταξη 
σε νομοσχέδιο του 
υπουργείου Οικονομικών. 
Σύμφωνα με αυτήν 
ανατίθενται αρμοδιότητες 
εποπτείας στους 
περιφερειακούς 
διευθυντές, αρμοδιότητες 
που διεκδικούν και οι 
νομάρχες.

(ZEA. 48)
ΠΟΑΙΤΙΕΜΟΕ Το 1995 
παρ’ όλη τη δύσκολη 
οικονομική και πολιτική 
κατάσταση της χώρας ήταν 
καλή για το υπουργείο 
Πολιτισμού είπε χθες, κατά 
την κοπή της πίτας, ο Θ. 
Μικρούτσικος.

(ZEA. 40)
ΜΗΤΡΟΠΟΛΙΤΕΣ Σαν
Βόμβα έπεσε χθες στη 
Λάρισα η παραίτηση του 
πρωτοσύγκελου της 
μητρόπολης, αρχιμανδρίτη 
Νικόδημου Γαλιάτσου, 
ύστερα από επίθεση που 
δέχτηκε από τον 
μητροπολίτη κ. Ιγνάτιο. Ο 
τελευταίος φέρεται ότι 
κατηγόρησε τον Νικόδημο 
ότι υποβλέπει τον 
μητροπολιτικό θρόνο.

ΤΑ Λευκά, με την κίνηση της 
βασίλισσας αποφεύγουν προ
σωρινούς το ματ και απειλούν 
τους Μαύρους αξιωματικούς
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Ε Ξ Ω Τ Ε Ρ Ι Κ Ο

Λονδίνο 9 - 1 2 σ.
Βρυξέλλες 4 - 1 1 π·
Ζυρίχη - 6 -  1 α .
Παρίη 2 -  14 α .
Μ. Υόρκη 6 -  9 σ .
Φρανκ/ρτη 7 -  - 5 π·
Ρώρπ 1 -  12 π·
Λευκωσία 14 -  19 β-
Μόσχα - 1 0  -  - 3 π·

Γενική πρόβλεψη
ΣΗΜΕΡΑ: Λίγες συννεφιές. 
Ανεμοι: Μέτριοι έως ισχυροί, 
θάλασσα: Ταραγμένη έως 
κυματώδης.
θερμοκρασία: Από -1 έως 17 β.

ΑΥΡΙΟ: Ο ίδιος καιρός.
Ανεμοι: Μέτριοι έως ισχυροί, 
θερμοκρασία: Στα ίδια επίπεδα.

Αττική
ΣΗΜΕΡΑ: Λίγες συννεφιές. 
Ανεμοι: Ασθενείς έως μέτριοι, 
θάλασσα: Λίγο ταραγμένη έως 
ταραγμένη.
θερμοκρασία: Λπό 7 έως 14 β.

ΑΥΡΙΟ: Ο ίδιος καιρός.
Ανεμοι: Ασθενείς έως μέτριοι, 
θερμοκρασία: Στα ίδια επίπεδα.

Θεσσαλονίκη
ΣΗΜΕΡΑ: Συννεφιές.
Ανεμοι: Ασθενείς, 
θάλασσα: Λίγο ταραγμένη, 
θερμοκρασία: Από 3 έως 10 β.

ΑΥΡΙΟ: Ο ίδιος καιρός.
Ανεμοι: Ασθενείς, 
θερμοκρασία: Στα ίδια επίπεδα.

Ε Λ Λ Α Δ Α

Αλεξ/πολη - 1  -  11
Κέρκυρα 6 -  15
Λάρηα 4 - 1 3
Αγρίνιο 5 -  14
Γιάννινα 3 - 1 2
Πάτρα 5 - 1 5
Καλαμάτα 6 -  15
Ρόδος 8 -  16
Ηράκλειο 7 -  16

ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΑ Αύξηση 
κατά 17% σημείωσαν οι 
ηωλήσεις των καινούργιων 
το 1995 σε σχέση με το 
1994. Πέρυσι πουλήθηκαν 
125.000 καινούργια 
αυτοκίνητα λόγω της 
πτώσης των επιτοκίων 
χρηματοδότησης και της 
έντονης
ανταγωνιστικότητας μεταξύ 
των εταιρειών.

(ZEA. 33)
ΤΕΕΤΕΕΝΙΑ Στα σύνορα 
του Νταγκεστάν με την 
Τσετσενία έχει μεταφερθεί 
το δράμα των τελευταίων 
ομήρων που οι αντάρτες 
κράτησαν μετά την 
απελευθέρωση πολλών 
άλλων, απαιτώντας τώρα 
να τους επιτραπεί η 
είσοδος στην Τσετσενία. Η 
πορεία τους εμποδίζεται 
από τις ρωσικές δυνάμεις 
ή από πολίτες του 
Νταγκεστάν που επιθυμούν 
άμεση απελευθέρωση των 
ομήρων.

(ZEA. 14)

Η ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ

κ . . φ  Μ α ύ ρ η  Τ ρ ύ π α
Ποιος γιατρός  
θα τοΑμήσει;

□]Το θέμα πια δεν είναι πότε θα με
ταφερθεί ο Ανδρέας στην Εκάλη, 

αλλά το πότε θα πάνε τη Μιμή από το 
«Ωνάσειο» στο Δαφνί.
θ ' ψ̂ Κ ι ας με λένε τρελή, μ ’ αγαπάω 

πολύ και με νοιάζομαι.
» Α  Λημγ,γ κίνδυνος για την υγεία 

τον Χυτήρη! Αμερικανοί επι
στήμονες ανακάλυψαν τον ιό της ευ
φυΐας!*

*Εκφράζονται ανησυχίες ότι αν ο 
\ Τηλέμαχος προσβληθεί απ’ αυτό 

τον ιό, ο οργανισμός του δεν θα μπορέ
σει να ανταπεξέλθει στο σοκ.

Το πρόβλημα δεν είναι το πότε 
θα ανακτήσει ο Ανδρέας την ε

παφή του με το περιβάλλον, αλλά πότε 
το «περιβάλλον» θα χάσει κάθε επαφή 
του μ ’ αυτόν.

Φοβερή η καριέρα του Κάρολου 
^  Παπούλια! Από..: συνοδός επί 

των τιμών της Μαργαρίτας, κυρία της 
«αυλής» στη Μιμή!*

]*Αντε και παραδουλεύτρα στης 
κυρα-Πολυξένης.

το εκατό πλην δέκα! Ηταν πάντα γερός 
στα ελλείμματα.
» Α  «Ποιος είστε κύριε; Γιατί δεν 

μας μιλάτε;». (Αποκαλυπτικός 
διάλογος -  που διέρρευσε μόλις χθες -  
τουΑνδρέα με τον καθρέφτη του).

Π  Γιατί ζητάει επίμονα ο Ανδρέας 
να δει τηλεόραση; Μη χάσει την 

κηδεία του Φρανσουά.
Ποιος θα το ’λεγε πως μέχρι κι ο 
Θρύλος θα ’βρίσκε προπονητή 

πριν γίνει στο ΠΑΣΟΚ η διαδοχή...

πάνω σας δεν θα μπερδευόσασταν λι
γάκι ότι είστε στο... Ε(Μ)ΑΤ- ΕΣΑ;

κι αν νομίζει ότι είμαστε 
\στο Β ' Παγκόσμιο και γι’ αυτό έ

χει λυσσάξει να μεταφερθεί σε αμερι
κανικό νοσοκομείο.

»  ^  Εδιό που τα λέμε, όταν προτεί- 
νεται για πρωθυπουργός ο...

Αστείο είναι! Την πέφτουν στον 
Γ. Λιάνη ότι... διαφοροποιήθηκε 

αργά κάποιοι που γλείφουν, αλλά... δεν 
κατάφεραν να μπουν στην «αυλή»! 
Ενώ ο ίδιος είχε από εξαμήνου αποστα- 
σιοποιηθεί.

Ο προφανώς διαταραγμένος ψ υ 
χ ισ μ ό ς  της Δήμητρας Λιάνη την έχει 
κάνει να φαντάζεται... μεταφορά ή 
μάλλον α π α γ ω γ ή  του Ανδρέα Πα- 
πανδρέου στην Εκάλη, ώστε να μπο
ρεί να τον έχει και πάλι άβουλο όργα
νό της.

Μα όμως π ο ιο ς  γ ια τ ρ ό ς  θα τολ
μήσει να υπογράψει γι’ αυτή τη μετα
φορά; Οποιος κι αν β ρ ε θ ε ί νατό κά
νει, πρέπει να γνωρίζει εκ των προτέ- 
ρων ότι θα θεωρηθεί ένοχος εγκλη
ματικής α μ έ λ ε ια ς  (για να μην πούμε 
προθέσεως) μόλις ο Πρωθυπουργός 
(;) παρουσιάσει πάλι υ π ο τ ρ ο π ή .

Γ7I___I»
0 ^ J ^  Πολύ περίεργο πάντως που ο 

Ανδρέας δεν βρίσκει πόσο κάνει

Πεπονής γιατί να μην συζητάμε για 
προπονητή τον Δανιήλ;

Π «Τι ώρα είναι; Τι μέρα είναι; -  Και 
ποιος αιωωών;!». (Ο δεύτερος α

ποκαλυπτικός διάλογος του Ανδρέα. 
Με τον καθετήρα του).
0 ^ χ  Πριν πάνε να πουν στον Ανδρέα 

να παραιτηθεί όεν τον ενημερώ
νουν πρώτα ότι είναι πρωθυπουργός; 
Μπας και νομίζει ότι έχουμε ακόμη 
χούντα και γι ’ αυτό κρύβεται;

Εδώ που τα ’λέμε, αν ξυπνάγα- 
^  τε με τα μούτρα της Μιμής από

■  Λ  Κι εν πάση περιπτώαει είναι πο- 
** λύ πιο δύσκολο για τον τίμιο 

Ακη, τον Σκανδαλίδη και τον Λιάνη το 
να στέκονται τώρα στο ύψος τους, πα
ρά για τον κάθε παρα-τυχόντα βουλευ- 
τάκο που δηλώνει «διαφωνών».

I Τελείως άστοχο επίσης να κατηγο- 
I___I ρονν τον ανεπανάληπτο Κουλού-
ρη για... Μιμήκο!!! Ο άνθρωπος είναι 
απλώς... Ανδρεϊκόςμέχρι θανάτου! Και 
την... Τζούλια να ’χει πάρει πάλι θα τον 
στήριζε.

ένα δημόσιο μαλλιοτράβηγμα Βάσως - 
Μιμής*.

*Τύφλα να ’χουν οι θεσμοί 
μπροστά σε τέτοιο θέαμα, 
χάστε εκείνο το ωραίο, παλιό -  

\πλην επίκαιρο -  σύνθημα «δεν σε 
θέλει ο λαός παρ’την γκιόσσα * σου και 
μπρος»;

θυμό  
I___ \πλην

0 /g-w Πάντως θα ’όινα τα πάντα για 
να λυθεί το θέμα της διαδοχής μ ’

0 ^ jv  *Σύρε κυρά μου να πλύνεις κα- 
να πακέτο δολάρια.

Θ.Α.

Απέκτησε συγκάτοικο 
ύστερα από ήττα-σοκ
Σοκ για τον Παναιθπναϊκό ήταν το χθεσινό παιχνίδι με την Μπαρτοελόνα, όπου υπέστη την πρώτη ε
ντός έδρας ήττα του, στο Ευρωπαϊκό Πρωτάθλημα μπάσκετ, με 74-95 και απέκτησε συγκάτοικο στην 
κορυφή του 8 ' ομίλου! Απόψε στην ίδια διοργάνωση, αλλά στον σ ' όμιλο, παίζουν: Ολυμπιακός - 
ΤΣΣΚΑ Μόσχας (ΑΝΤΊ, 21.45) και Αντίμπ - Ηρακλής (STAR, 20.00). Σε διεθνές φιλικό παιχνίδι στο πο
δόσφαιρο ο ΠΑΟ συνέτριψε χθες την Αντερλεχτ με 5-0! ΖΠΟΡ ΖΕΛ. 57-63
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Κ ό ψ τ ε  και κρατήστε αυτό χε * 
Οταν συμπληρώσετε 25,

• θα αποκτήσετε τους 6 τόμους ι  
«ΣΥΓΧΡΟΝΗΣ ΛΟΓΟΤΕΧΙ
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Κ ό ψ τ ε  και κρατήστε αυτό τα 
κουπόνι. Οταν συμπληρώστ ε ; 
θα αποκτήσετε ¿»¿ϊΡΕΑΝ 

%  ►  ένα τόμο της ΙΣΤΟΡΙΑΣ Τ Η Σ  
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